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prvi latnikzgornjevipavski časnik

Ko sem prebrala Rudijev uvodnik v prejšnji številki 
Latnika, me je kar streslo (kot da bi se dotaknila 
tistega loparčka za cvretje komarjev). Streslo me 
je že pri naslovu, pri omembi bikink. Postalo mi je 
kristalno jasno, da sem tudi letos zamočila – da je 
moja novoletna zaobljuba še enkrat več končala v 
'bezgi'. Skoraj prisegla sem tedaj, da bom za odprtje 
bazena na Policah fit kot še nikoli. In da se bodo 
za menoj slinili slovenceljni, ko bom paradirala 
v novih kopalkah po plažah na Krku. Pa da bom 
postala kraljica Instagrama in resna konkurenca 
našemu Borčiju. V mislih sem za novo leto že 
pomerjala bikinke v barvi karibskega morja moje 
soimenjakinje Nancy Aljančič iz Naklega, pa še 
Liscine za rezervo. Samozavest mi je krepilo dejstvo, 
da sem, resda že nekaj let nazaj, zaobljubo uspešno 
udejanila, ko sem zmačkana in prekajena raztrgala 
preostale silvestrske čike, jih zabrisala v školjko in 
z dramatičnim poudarkom spustila vodo. Ma kaj, 
ko je bil letos duh voljan, telo (meso) pa šibko, bi 
soglašala z Matejem (26:41). Izgovorov milijon, saj 
vemo kako to gre - dobrot s praznične mize pa ja 
ne bomo metali proč. In tako iz tedna v teden, saj 
veselic nikakor ne zmanjka - kdo bi si mislil, da 
ima toliko prijateljic rojstne dneve prav pozimi, pa 
vsa žlahta, sodelavci, nakar se že začenjajo občni 
zbori društev, katerih članica sem (če že plačujem 
članarino), nakar si sledjo še obletnice valete, mature 
etc. In da bom v ponedeljek pa zares začela … in 
tako od ponedeljka do ponedeljka. Nekaj upanja 
mi je dal postni čas, a kaj ko sem v tistih 46 dneh 
prevečkrat potegnila jolija, ne samo ob nedeljah.

In tedaj, ob izidu Latnika, manj kot mesec dni 
pred kopalno sezono na Policah, niti plana B ni bilo 
več, namesto trdega dela le še instant internetne 
ponudbe. Ki da delujejo na filmskih divah v 
Ameriki, ko morajo zaradi vloge na brzino shujšati, 
zakaj ne bi tudi na podeželski deklini. V čisti paniki 
sem seveda kliknila na dieto, ki ponuja izgubo 
desetih kil v tednu dni. Aleluja! V bistvu sploh ni 
neka dieta, je kurilec maščob za 40 evrov. Kar sploh 
ni drago, če bi delovalo in ne bi sočasno poklikala še 
raznih žavb za zatiranje glivic na (nožnih) nohtih, 
papilonov na nerodnih mestih, in seveda voskov 
ter vseh pripravic za depilacijo. Cifre pa take, cela 
speža, vam rečem, še Hertine medežije so mala 
malica.

In kaj zdaj, po mesecu dni? Mišelinke (pa ne 
zvezdice, pač pa obročki) so še vedno na svojem 
mestu. Sem se dala podučiti, seveda internetno, da 
je za izgubo enega kilograma telesne maščobe treba 
ustvariti kar 7.700 kcal energijskega primanjkljaja 
(razlika med vnosom energije in njeno porabo), 
za dve kilci manj v mesecu dni pa 500 kcal 
primanjkljaja vsak dan. Kar pa na kupljenem 
kurilcu maščob ni pisalo.

Toda Instagramu in Facebooku se kljub vsemu 
ne bom odpovedala – najbrž še ne bom postala 
vplivnica, boste pa lahko občudovali moje depilirane 
nožice in umetelno poplajhane nohte. Pa tudi delček 
spodnjega dela bikink v barvi karibskega morja bo 
(morda) videti.

Nancy Vidmar 

Bikini št. 2

PROSTOR ZA VAŠ OGLAS
info.latnik@gmail.com

Zastave za devetošolce 

Osnovna šola Danila Lokarja

Osnovna šola Šturje

Osnovna šola Dobravlje

Osnovna šola ColOsnovna šola Otlica

206 devetošolk in devetošolcev je v letošnjem juniju zaključilo osnovno šolanje. Ob tej priložnosti jim je župan 
Tadej Beočanin podelil slovenske zastave v znak pripadnosti, ponosa in čestitk ob koncu šolanja. Naj veselo 
plapolajo na počitniških doživetjih ter spominjajo na dom na nadaljnjih življenjskih popotovanjih. 

Srečno vsem otrokom, šolarjem, dijakom, študentom! Želimo vam radožive počitnice!

PROSTOR ZA VAŠ OGLAS
info.latnik@gmail.com
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Zalivalne vreče so zelo koristne
Letos ni bil muhast zgolj april, pač pa je bila muhasta kar cela pomlad. Čeprav je bilo na 

prvi pogled dežja kar precej – sredi pomladi smo bili skoraj vsak dan deležni plohe – za novo 
zasajena drevesa to ni dovolj. Izkazalo se je, da je bila odločitev o dodatnem vlaženju zemlje 
okoli novih drevesc z zalivalnimi vrečami pravilna.t

Zastirka in zbita zemlja ob 
deblih zelo počasi vpijata vodo. 
Da bi zalivanje s cevjo zaleglo, 
bi morali drevo zalivati vsaj 
15- 20 minut. Zaradi časovnih 
prihrankov je tako prevladala 
odločitev za zalivalne vreče. 
Ob tem so se porajali pomisleki 
in vprašanja: ali bodo vreče 
zdržale burjo, kako morajo biti 
nameščene, kakšen bo izgled 
... Zdaj je jasno, odločitev je 
bila prava. Po pregledu stanja 
dreves so vzdrževalci določenim 
drevesom namestili še drugo, 
dodatno zalivalno vrečo, ter jim 
tako zagotovili potrebne količine 
vode.

Zalivalne vreče za mestna 
drevesa in zalivanje mladih 
dreves

Vlažnost koreninske grude 
in talne podlage je izrednega 
pomena za uspešno vraščanje 
in nadaljnjo rast novih mestnih 
dreves. V primeru, da drevesa 
nujno potrebujejo zalivanje v 
obdobju začetnega vzdrževanja, 
lahko neizvajanje zalivanja 
povzroči odmiranje popkov, 
koncev stranskih vej in glavnega 
vrha, povzroči se zaostalosti 
v rasti, kateremu sledi manj 
ustrezen razvoj krošnje, z zavrtim 
glavnim vrhom in močnejšimi 
stranskimi vejami. Takšne 
krošnje pa ob pomanjkanju 
začetnega rednega vzdrževanja 
krošnje (prvih 25 let po sajenju) 
ali neustrezni oblikovalni 

rezi v odrasli dobi drevesa 
povzročajo več problematik, ki 
se jih z izvajanjem obrezovanja 
krošnje zelo težko popravlja.   Za 
zagotavljanje zalivanja mestnih 
dreves na javnih površinah se 
lahko izdela zalivalna kotanja, 
namesti plastična obroba (ki 
ima enak namen kot zalivalna 
kotanja) ali pa uporabi zalivalne/
namakalne vreče.   Pri zalivalnih 
vrečah so le-te prvo leto po 
sajenju drevesa nameščene okoli 
debla, v času zalivalnega obdobja, 
po koncu poletja pa se snamejo. 
Če se oceni, da zalivanje drevo 
potrebuje še drugo in tretje leto, 
se zalivalne vreče namesti na 
oporne količke, saj se v drugem 
in tretjem letu koreninski sistem 
mladega drevesa že precej razširi. 
Kapaciteta zalivalnih vreč je od 
50 – 70 l. Njihova prednost je, 
da se lahko hitro in pod večjim 

curkom napolnijo z vodo, nato pa 
zagotavljajo počasno sproščanje 
vode, ki zagotovi želeno globinsko 
namakanje. Izrednega pomena 
za ustrezen razvoj koreninskega 
sistema na dolgoročno želenih 
nivojih talne podlage, je občasno 
in takrat izdatno zalivanje. Prve 
registrirane zalivalne vreče za 
mestna drevesa so se pojavile 
na tržišču leta 1989. Danes jih 
uporabljajo številna evropska in 
tudi nekatera slovenska mesta, 
predvsem zaradi racionalizacije 
dela v času zalivanja in 
počasnejšega namakanja, ki lahko 
traja tudi do 8 ur, ter kontrole, 
da drevo res dobi določeno 
količino vode. V sklopu projekta 
Ozelenitev javnih površin 
Ajdovščine in njene okolice se je 
zagotovilo zalivalne vreče za vsa 
posajena drevesa. Vsaka zalivalna 
vreča je označena z logotipom 
projekta. Režim zalivanja ustreza 
t.i. začetnemu vzdrževanju in ga je 
potrebno prilagajati vremenskim 
razmeram, lokacijam ter vlažnosti 
tal.  Na terenu lahko že v jutranjih 
urah opazite ekipe, ki polnijo 
zalivalne vreče. Glede na količino 
posajenih dreves in smele načrte 
za nadaljevanje ozelenjevanja 
mesta in vasi bo potrebno ekipe 
za polnjenje zalivalnih vreč 
kmalu še okrepiti.   

Za zeleno Ajdovščino! Naj raste!

Zelena Ajdovščina – primer dobre prakse
Projekt ozelenitve, ki ga Občina Ajdovščina izvaja s pomočjo 

donatorskih sredstev, že postaja primer dobre prakse. V začetku 
junija je bil predstavljen v Krškem, na posvetu »Spoznaj mojo 
dobro prakso, ozelenimo mesta«, v organizaciji Inštituta za politike 
prostora in Skupnosti občin Slovenije. Ajdovski projekt Zelena 
Ajdovščina, ki ga Občina izvaja z doniranimi sredstvi Taje in Iva 
Boscarola, sta v Krškem predstavljali direktorica občinske uprave 
Mojca Remškar Planinc in občinska urbanistka Marica Brecelj 
Žen. Naša občina je bila tako postavljena ob bok evropskemu 
Madridu in slovenskemu Kočevju, kjer že dlje časa premišljeno in 
strokovno pristopajo k načrtovanju zelenih površin. Dogodek je 
potekal v okviru projekta Podpora izvajanju prostorske in urbane 
politike URBACT, ki ga po naročilu Ministrstva za naravne vire 
in prostor izvajata IPoP in Skupnost občin Slovenije.

V veljavo je stopil nov občinski 
odlok, ki ureja subvencioniranje 
cepljenj, ki niso zajeta v obvezno 
zdravstveno zavarovanje. Vrsta 
cepljenj, višina subvencije in 
upravičenci do subvencije bodo 
določeni s sklepom Občinskega 
sveta, v sklopu sprejema proračuna, 
na podlagi predloga Zdravstvenega 
doma Ajdovščina. Z uveljavitvijo 
odloka sta subvencionirani 
cepljenji proti meningokoknemu 
meningitisu in proti HPV za dečke.

Občina Ajdovščina je odlokom 

uredila postopek subvencioniranja 
stroškov različnih cepljenj, ki niso 
uvrščena v obvezno zdravstveno 
zavarovanje in niso financirana 
iz državnega proračuna. Odlok 
predvideva, da vrsto cepljenja, 
višino subvencije in upravičence 
(to so lahko vsi občani ali pa 
določene ciljne skupine, na primer 
po starosti, spolu …), ki jih občina 
subvencionira, določi Občinski 
svet s sklepom, ob sprejemanju 
proračuna. Ob uveljavitvi odloka 
tako že velja subvencija za 

cepljenje proti meningokoknemu 
meningitisu za otroke do 4. leta 
starosti in proti okužbam HPV 
za dečke in fante do vključno 26. 
leta starosti. Subvencijo občani 
uveljavljate z vlogo, ki jo boste lahko 
prejeli tudi v zdravstvenem domu 
ob cepljenju. Vlogo s priloženim 
računom o cepljenju oddate na 
Občini Ajdovščina, Občina pa 
vam bo na podlagi vaše vloge, ob 
izpolnjevanju pogojev iz odloka, 
subvencijo nakazala na vaš račun.

Subvencioniranje cepljenj

Poletna noč na 
Lavričevem trgu

Prav na praznično nedeljo, 25. junija, se je na Lavričevem 
trgu odvil koncert ob dnevu državnosti. Pihalni orkester Burja 
Ajdovščina je imel v gosteh odlično vokalistko Nuško Drašček. 
Zbrane je nagovoril dr. Tomaž Čas, predsednik Zveze veteranskih 
policijskih društev Sever.

Prijeten poletni večer je v 
mestno središče privabil nekaj 
sto obiskovalcev, ki so navdušeno 
spremljali slovesnost ob dnevu 
državnosti. Kulturni program 
so namreč oblikovali glasbenice 
in glasbeniki Pihalnega orkestra 
Burja Ajdovščina, pod vodstvom 
dirigenta Andreja Kobala, v goste 
pa so povabili tudi priznano 
vokalistko Nuško Drašček.

Dogodek je priredilo Društvo 
Sever severne Primorske 
v sodelovanju z Občino 
Ajdovščina. Slavnostno govornik 
na prireditvi, dr. Tomaž Čas, je 
orisal dogodke osamosvojitvene 
vojne na naših tleh, s poudarkom 
na pomembnem doprinosu 
policistov. Ozrl se je tudi v 

aktualno problematiko ter 
izpostavil pomen sodelovanja za 
skupno dobro. 

Sledil je celovečerni koncert, 
ki je v prvem delu prinesel 
glasbo iz prepoznavnih filmskih 
uspešnic, kot so Kekec, Lepotica 
in zver, burjaDežela LaLa … V 
drugem delu koncertnega večera 
se je glasbenikom pridružila 
priznana slovenska pevka, ki se 
z odliko sprehaja po različnih 
glasbenih žanrih – od opere do 
popa – Nuška Drašček. Zazvenele 
so melodije slovenske popevke in 
navdušilo zbrano občinstvo. Še 
en lep prireditveni poletni večer 
na Lavričevem trgu je za nami. 
Prijetne počitnice vam želimo!

Evropski film na 
ajdovskem placu 

V petek, 7. julija ob 21. uri, vabljeni na Lavričev trg, na 
projekcijo filma v okviru Filmskega tedna Evrope. Na sporedu 
bo španski film Milosti polni (Llenos de gracia, 2022). Ob ogledu 
družinskega filma bodo uživale prav vse generacije gledalcev. 
Vstop je prost.

Tudi v letošnjem letu se Občina 
Ajdovščina pridružuje Filmskemu 
tednu Evrope. 7. julija zvečer bo 
tako na Lavričevem trgu potekala 
projekcija španskega filma Milosti 
polni, režiserja Roberta Buesoja. 
Film, ki je kinematografske luči 
ogledal komaj lansko leto, je že 
prejel dve festivalski nagradi 
(Giffoni 2022, Malaga IFF 2022). 

Iz vsebine: Čas počitnic je, 

toda skupina dečkov iz internata 
El Parral mora vse dolgo poletje 
ostati med samostanskimi zidovi, 
saj nimajo družin in domov, 
kamor bi se lahko vrnili. Da 
jim ni dolgčas, si izmišljajo kup 
predrznih potegavščin, s katerimi 
jezijo okoliške krajane. 

Vabljeni na ogled, v primeru 
slabega vremena bo film v 
Dvorani prve slovenske vlade. 

Spletamo trdne odnose s pobrateno italijansko občino
Predstavniki italijanske občine Quiliano na čelu z županom Nicolo Isetto so se v začetku junija mudili na dvodnevnem obisku naše občine. Prvi dan je bil 

namenjen turističnemu ogledu mestnega jedra in dveh naših turističnih biserov, Sinjega vrha in Vipavskega Križa, naslednji dan pa so namenili delovnemu 
srečanju in že stkali smernice za skupne nadaljnje projekte.

Prihodnje leto bo minilo pet 
desetletij, odkar sta se ajdovska 
in italijanska občina Quiliano 
pobratili. V takratnem obdobju 
je potekalo več izmenjav, 
tako na mladinskem kot tudi 
gospodarskem področju. Po 
skoraj petdesetih letih pa se 
odnosi znova tesno spletajo. 

Predstavniki italijanske občine 
na čelu z županom Nicolo Isetto 
so se v dvodnevnem obisku na 
Ajdovskem dodobra seznanili 
tako s turističnimi znamenitostmi 
kot s konkretnimi delovanji 
ajdovske občine. Pohvalili so 
izjemno urejenost tako mesta kot 
podeželja ter gospodarsko rast, ki 

jo je moč zaznati na slehernem 
koraku. Prvi dan so izkoristili za 
turistični ogled Vipavskega Križa, 
mestnega jedra ter dan zaključili 
na navdihujočem Sinjem vrhu. 
Naslednji dan pa so na delovnem 
srečanju izmenjevali mogoča 
sodelovanja na več področjih. 
Sklenili so trdno sodelovanje pri 
skupnih evropskih projektih, s 
katerim bi spodbudili izmenjavo 
mladih s še eno občino, in sicer 
francosko občino Fleurville. 
Tematike pogovora so šle zlasti 
v smeri vstopanja v isti evropski 
projekt s tematikami, vezanimi 
na mlade ter drugimi povezovanji 
na družbenem področju. Gostje 
so predlagali skupno sodelovanje 
v projektu ''Twinnings in the 
community'', ki predvideva 
povezovanje mladih za večanje 
aktivne participacije v smislu 
vzpostavitve občinskega sveta 
mladih, ta v občini Quiliano že 
aktivno deluje. Drugi predlog 

sodelovanja v projektu pa je vezan 
na spodbujanje bralne pismenosti 
in izmenjave dobrih praks na 
področju knjižnične dejavnosti. 
Več povezovanj in izmenjav pa 
so gostje predlagali tudi v smeri 
izmenjevanja dobrih praks s 
področja gospodarstva, trajnostne 
mobilnosti ter povezovanje 

lokalnih ponudnikov zlasti 
vinarjev ter drugih pridelovalcev 
lokalnih dobrot. Obisk je 
prinesel konkretna izhodišča, na 
podlagi katerih se bo v kratkem 
vzpostavila delovna skupina, 
ki bo  koordinirala in zastavila 
nadaljnje korake sodelovanja. 

Na obisku državni sekretar 
V Ajdovščini se je mudil državni sekretar z ministrstva za kohezijo in regionalni razvoj mag. 

Marko Koprivc z delegacijo. Na delovnem srečanju je besedila tekla o nadaljnjem črpanju 
državnih in evropskih sredstev, vezanih na raznolika področja. Sekretar si je z ekipo na terenu 
ogledal gradnjo vodovodnega sistema Hubelj - Skuk in inovativne digitalne rešitve za potrebe 
zaščite in reševanja v Gasilsko reševalnem centru Ajdovščina.

Državni sekretar z Ministrstvo 
za kohezijo in regionalni razvoj 
Marko Koprivc se je 14. junija 
mudil na delovnem srečanju z 
županom Tadejem Beočaninom 
in predstavniki občinske uprave 
ter direktorico RRA ROD 
Brigito Habjan Štolfa. Beseda 
je tekla o črpanju nadaljnjih 
evropskih in državnih sredstev 
za gradnjo poslovnih con, 
o možnosti sofinanciranja 
posodobitve Centralne čistilne 
naprave ter druge podpore 
digitalni transformaciji. Državni 
sekretar se je seznanil s projekti, 
ki jih Občina Ajdovščina želi 
snovati v prihodnje kot pilotne 
projekte. Eden izmed njih je 
na našem območju vzpostaviti 
nacionalni center prilagajanja na 
podnebne spremembe. Občina 
je na tem področju orala ledino 
in kot prva v državi pripravila 
Strategijo prilagajanja na 
podnebne premembe. Potekal 
je tudi terenski ogled gradnje 

vodooskrbnega sistema Hubelj - 
Skuk, enega največjih investicij 
v vodooskrbo na Ajdovskem, 
za katerega je Občina pridobila 
dobre tri milijone  evropskih 
in državnih sredstev. Državni 
sekretar je obisk sklenil v Gasilsko 
reševalnem centru Ajdovščina, 
kjer so mu bile predstavljene 
inovativne digitalne rešitve za 
potrebe zaščite in reševanja, za 
katere je občina črpala sredstva iz 
evropskih projektov. Predstavljen 
je bil  protipožarni videonadzorni 
sistem s termovizijskimi 
kamerami ter sistem ''ask'' – sistem 
za pozivanje na intervencije in 
pomoč pri vodenju, kar gasilcem 
olajšuje potek intervencij ter 
krajša odzivne čase. Mag. Marko 
Koprivc je obljubil nadaljnje 

sodelovanje, vezano na prijavo 
projektov – prvi sestanki se bodo 
na ministrstvu zvrstili še pred 
glavnimi dopusti. Župan Tadej 
Beočanin si nadeja nadaljnjega 
uspešnega povezovanja pri 
izplenu evropskih in državnih 
sredstev – kot je poudaril, je bil 
izid sredstev, ki jih je občina 
pridobila v zadnjem obdobju, 
izjemen. »Prepričan sem, da bomo 
z dobro zasnovanimi projekti, 
povezovanji z javnimi zavodi in 
državo pri črpanju državnih in 
evropskih sredstev uspešni tudi 
v prihodnje, – že večkrat smo 
namreč  s pilotnimi projekti 
dokazali, da smo ob ustrezni 
podpori države učinkoviti, 
odzivni in uspešni.«

Pogodba za urejanje 
PC Črniče je podpisana

Poslovna cona Črniče se bo širila, s tem se bodo ponudile nove 
možnosti za razvoj podjetništva na prometno dobro dostopnem 
območju na zahodnem robu naše občine. Pogodba za izgradnjo 
komunalne infrastrukture ter zunanjo ureditev poslovne cone v 
Črničah je podpisana. Za izvedbo projekta si bila preko razpisa 
gospodarskega ministrstva pridobljena evropska sredstva.

Območje urejanja ob že 
obstoječi poslovni coni v Črničah 
obsega 29.434 m2, od tega je 
dobrih 24.000 m2 namenjenih 
poslovnim površinam, preostanek 
pa komunalni infrastrukturi. 
Pogodba za komunalno urejanje 
območja je bila v teh dneh 
podpisana. Izvajalec, podjetje 
Kolektor CPG, je že pričelo z deli, 
zaključek urejanja pa je predviden 
do konca letošnjega leta. Znotraj 
novega poslovnega območja se bo 
zgradilo 470 metrov komunalne 
kanalizacije, 670 metrov kanalov 
za padavinsko vodo in za 320 
metrov nove vodovodne napeljave. 
Kanalizacija bo povezana na 

novo malo komunalno čistilno 
napravo, veliko 150 enot. Med 
posameznimi parcelami znotraj 
območja bo zgrajenih za 3.300 m2 
cest in poti. Pogodbena vrednost 
načrtovanih del z davkom vred 
znaša 1.706.435,01 evra. Občini 
Ajdovščina je na razpisu MGRZ 
za ta projekt uspelo pridobiti za 
dobrih 710.000 evrov nepovratnih 
sredstev iz Evropskega sklada za 
regionalni razvoj, preostanek bo 
poravnal občinski proračun. Večji 
del parcel znotraj novega območja 
je že zasedenih, tu bo gradilo ali 
že gradi okoli 15 gospodarskih 
subjektov.
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V Ajdovščini je potekalo 
tekmovanje in preverjanje 
usposobljenosti ekip prve pomoči 
Civilne zaščite in Rdečega križa – 
in to s celotnega zahodnega dela 

naše dežele –  ali povedano še 
drugače s področja treh izpostav 
uprave RS za zaščito in reševanje: 
Koper, Postojna in Nova Gorica. 
Nastopajoče je najprej pozdravil  

podžupan občine Ajdovščine 
Matjaž Bajec, ki je med drugim 
izpostavil:  »Veseli me, da je v naši 
sredini toliko prostovoljcev, ki ste 
pripravljeni svoj čas nameniti tako 
humani in sočutni dejavnosti, 
kot je reševanje v nesrečah. Vaše 
poslanstvo je neprecenljivo, saj 
ob zelo zahtevnem in natančnem 
družbeno-koristnem delu širite 
tudi pozitivno idejo o solidarnosti, 
o medsebojni pomoči.«

Regijsko tekmovanje in 
preverjanje usposobljenosti ekip 
prve pomoči sta organizirala 
Območno združenje Rdečega 
križa Slovenije Ajdovščina s 
sekretarko Ireno Žgavc na čelu 
in izpostava URSZR (Uprave RS 
za zaščito in reševanje)  Nova 
Gorica. O pomenu tovrstnih 
vaj sta  spregovorila tudi vodja 

izpostave magister Samo 
Kosmač in predsednica Rdečega 
križa Slovenije  magistra Vesna 
Mikuž. Na štirih delovnih mestih 
v središču Ajdovščine je znanje 
kazalo 10 ekip prve pomoči. 
Polovica od teh je tekmovalo 
in skušalo zbrati čim več točk 
ter se tako uvrstiti na državno 

preverjanje usposobljenosti ekip 
prve pomoči Civilne zaščite 
in Rdečega križa. To bo sredi 
septembra v Zasavju. Ali se je 
kateri s tekmovanja v Ajdovščini  
uspelo prebiti na državno, pa 
bo znano šele po koncu vseh  
regijskih preizkušenj. 

Sončno energijo bo moč 
koristiti s sončnih elektrarn 
na petih javnih objektih

Občina Ajdovščina bo v 

sodelovanju s podjetjem GEN-I 
sončne elektrarne še v tem letu 
postavila na petih javnih objektih 
– Osnovni šoli Šturje, Zavodu 
za šport, Osnovni šoli Otlica, 

Vrtcu ob Hublju in Nogometnem 
stadionu. Predvideno je, da bo 
moč električne energije vseh petih 
objektov znašala 870 kW, kar bo 
zadoščalo za priklop približno 
100 stanovanj. Celotna vgradna 
moč bo namenjena občanom, 
četudi se ne nahajajo na isti 
transformatorski postaji, kot je 
postavljena sončna elektrarna. V 
marcu 2022 je bila namreč sprejeta 
nova uredba o samooskrbi z 
električno energijo iz obnovljivih 
virov energije (OVE) na podlagi 
5. poglavja Zakona o spodbujanju 
rabe obnovljivi virov energije 

(ZSROVE). S to uredbo se je 
nadgradil koncept individualne 
in skupnostne samooskrbe, saj 
prevzemno-predajna mesta, 
priključena na nizkonapetostno 
omrežje, niso več nujno v sklopu 
iste transformatorske postaje kot 
naprava za samooskrbo. To tudi 
pomeni, da se lahko na sončno 
energijo z ajdovskega javnega 
objekta priključi tudi občan 
iz Maribora. Ker želimo dati 
prednost občankam in občanom 
naše občine, objavljamo poziv, 
s katerim želimo pridobiti 
interesente iz naše občine, ki 

bodo imeli pri prijavi prednost 
pred drugimi prijavitelji, ki bivajo 
v drugih občinah.

Prednosti priklopa na sončno 
elektrarno z javnih objektov:

- prihranek pri stroških 
električne energije

- oskrba z okolju prijazno 
zeleno energijo 

- brez začetnih vlaganj v 
investicijo naprave za samooskrbo

- zagotovljena mesečna 
uporabnina

- zmanjšanje ogljičnega odtisa

V novih vodohranih velika zaloga 
pitne vode že pred poletjem 

Rezultati velike naložbe v boljšo javno oskrbo s pitno vodo v občini Ajdovščina so že tu. Obsežen 
projekt izgradnje rezervnih vodnih virov in povezovanja vodovodnih sistemov bo sicer zaključen 
v mesecu oktobru, s poskusno priključitvijo novih vodohranov vodarne Hubelj v vodovodni sistem 
pa se lahko uporabniki zanesljive oskrbe z vodo nadejamo že pred morebitnimi sušnimi obdobji. 

Gradbena dela so v okviru 
projekta Celovito hidravlično 
uravnoteženje vodooskrbnega 
sistema Hubelj-Skuk že od 
začetka gradnje potekala po 
načrtih, zato se lahko že v teh 
dneh veselimo prvih rezultatov 
velike naložbe, ki trenutno 
predstavlja enega od največjih 
investicijskih projektov v občini. 
Za naložbo v večjo zanesljivost 
oskrbe in neoporečnost pitne 
vode je Občina Ajdovščina uspela 
pridobiti znatno sofinanciranje iz 
evropskih in državnih sredstev. 

Med tremi odseki gradnje je 
bila prva zaključena tri kilometre 
dolga povezava vodovodnih 
sistemov Hubelj in Skuk. 
Danes že delujoča povezava 
dveh samostojnih vodovodov 
bo pomembno prispevala k 
zanesljivosti oskrbe z vodo. Še 
večji prispevek k zanesljivosti 
delovanja celotnega sistema 
pa predstavljajo novo zgrajeni 
vodohrani ob vodarni Hubelj. 
3.000 m3 vode, kolikor znaša 
njihova prostornina, predstavlja 
zadostno zalogo za 8-urno 
delovanje v primeru okvar pri 
največji porabi vode. Vodarna 
Hubelj je z novimi vodohrani v 

teh dneh poskusno že priključena 
v sistem, v vodarni pa že deluje 
tudi novi objekt za dezinfekcijo, 
ki v sistemu zagotavlja ustrezno 
kakovost pitne vode. Po 
poskusnem obdobju bo vodarna 
pridobila uporabno dovoljenje. 
Voda bo v sistem odslej pritekala 
iz vodohranov, kar zagotavlja 
bistveno bolj ekonomično in 
ravnovesno delovanje vodarne, 
ki je bila pred nadgradnjo ob 
konicah porabe maksimalno 
obremenjena. Do zaključka 
projekta bo urejena še zunanjost 
novega objekta, jeseni pa je 
načrtovana tudi ozelenitev 
okolice.

V zaključno fazo se prav tako 
že preveša gradnja vodovodne 
povezave med Colom in Hrušico, 
natančneje do gostilne Stara pošta, 
ki vključuje tudi vodovodno 
povezavo do vasi Bela. Ob trasi sta 
že dokončana oba vodohrana, ki 
bosta vsak s 100 m3 prostornine 
dodatno prispevala k zanesljivosti 
oskrbe z vodo. Trenutno potekajo 
dela na zadnjem kilometru trase 
v Podkraju med šolo in kapelico 
v zgornjem delu vasi, sočasno 
pa tu potekajo tudi arheološke 
raziskave. Za krajane in druge 

uporabnike ceste predstavlja 
veliko pridobitev tudi vzporedna 
obnova odseka državne ceste 
med naseljem Podkraj in 
gostilno Stara pošta, ki jo Občina 
Ajdovščina izvaja v sodelovanju 
z Direkcijo Republike Slovenije 
za infrastrukturo. Cesta bo v 
celoti obnovljena tudi med vasmi 
Višnje in Bela, kjer je izgradnja 
vodovoda že končana.

Nova vodovodna povezava 
med Colom in Hrušico bo 
vsem prebivalcem omogočila 
priključitev na javno, bistveno 
bolj zanesljivo vodovodno 
omrežje. Predvidenih je 108 
novih priključkov. Komunalno 
stanovanjska družba Ajdovščina 
zato vzporedno že vodi postopke 
za priključitev gospodinjstev 
na javni vodovodni sistem. 
Stroški izvedbe gospodinjskih 
priključkov bodo sofinancirani iz 
občinskega proračuna. Javni poziv 
občanom, da čimprej oddajo vloge 
za subvencionirano izgradnjo 
vodovodnih priključkov, je bil 
skupaj s povezavo na obrazec 
vloge objavljen na spletnih 
straneh Občine Ajdovščina že 16. 
marca, kjer je še vedno dostopen 
v arhivu novic.

Operacija se izvaja v okviru Operativnega 
programa za izvajanje evropske kohezijske 

politike v obdobju 2014-2020. Projekt je 
sofinanciran s pomočjo sredstev EU v višini do 

3.067.901,99 EUR in nacionalnega prispevka 
iz državnega proračuna v višini do 541.394,47, 

razliko prispeva Občina Ajdovščina.

Delovno srečanje s 
predsedniki krajevnih 
skupnosti

Predsedniki krajevnih skupnosti naše občine so se v začetku 
junija mudili na delovnem sestanku z županom in upravo občine. 
Osrednja tema srečanja je bila predstavitev nabora občinskih 
naložb po krajevnih skupnostih za obdobje 2023-2026.

Predsednik i k rajevnih 
skupnosti so bili že v začetku leta 
zaprošeni za seznam predlogov 
investicij v svojih krajevnih 
skupnostih. Nabor so dodobra 
prevetrili župan in sodelavci 
uprave ter pripravili izbor 
projektov za izvedbo v časovnem 
obdobju 2023-2026. Gre za pester 
seznam vsakovrstnih projektov, 
ki je ovrednoten na okoli 14 
milijonov evrov. Vanj pa niso 
vključene naložbe v vodovodno 
in kanalizacijsko omrežje, ki jih 
bo v tem časovnem obdobju še za 
dodatnih 22 milijonov evrov. Pri 
naboru projektov se zasleduje cilj, 
da se v vsakem časovnem obdobju 
v posamezni krajevni skupnosti 
izvede eno večjo investicijo in še 
kakšno manjšo, ali pa več srednje 
velikih, predvsem z namenom 

enakovrednega vlaganja v vse 
krajevne skupnosti. Predsedniki 
so načeloma zadovoljni, v razpravi 
ni bilo večjih pripomb, nekateri so 
izrazili dodatne želje, ki se jih bo 
skušalo upoštevati. Pripravljen je 
torej nov predlog načrta razvojnih 
programov, ki ga bodo občinski 
svetniki sprejemali na naslednji 
seji, v okviru obravnave rebalansa 
proračuna. V nadaljevanju je 
sledila predstavitev projekta 
postavitev sončnih panelov na 
strehe javnih stavb, ki je požela 
dosti zanimanja. Predsedniki 
pa so spraševali tudi o letošnjem 
paketu Moja pobuda – glasovanje 
bo jeseni, takoj po uvedbi 
aplikacije mAjdovščina, ki bo 
med drugim omogočala tudi 
elektronsko glasovanje.

Poziv občankam in občanom k izkazu interesa za priklop 
na elektrarne na javnih objektih

Občina Ajdovščina vabi občanke in občane k izkazu interesa za koriščenje električne energije, proizvedene v sončnih elektrarnah na strehah javnih objektov. Po 
uspešno izpeljanem pilotnem projektu – prvi samooskrbni skupnosti v državi, postavljeni v Budanjah – načrtuje GEN-I do konca leta 2023 s sončnimi elektrarnami 
opremiti še pet javnih objektov, ki bodo za koriščenje energije dostopne vsem zainteresiranim uporabnikom, prednost pa bodo imeli občani občine Ajdovščina. 
Vse tiste, ki ste zainteresirani za priklop na sončne elektrarne na javnih objektih, vabimo k izkazu interesa. Poziv je odprt do 15. septembra 2023.

Postopek prijave na poziv za priklop na sončno energijo z 
javnih objektov 

V kolikor bi si želeli zagotoviti sončno energijo z elektrarne s 
katerega izmed petih javnih objektov, nas prosim obvestite na 
naslov: obcina@ajdovscina.si. V zadevo sporočila navedite 'Izkaz 
interesa za sončno energijo z javnih objektov', sporočite svoje 
ime, priimek, kraj bivanja in elektronski naslov za obveščanje. 
Vaša prijava je zgolj informativne narave in ni obvezujoča. 
Želimo namreč preveriti interes občank in občanov Ajdovščine, 
ki bodo pri priklopu imeli prednost pred morebitnimi drugimi 
interesenti. V primeru, da interesa iz naše skupnosti ne bo dovolj, 
bo podjetje GEN-I interesente iskalo tudi izven naše občine. 
Poziv je odprt do 15. septembra, po končanem pozivu vas bomo 
o nadaljnjih postopkih obvestili z dopisom na vaš e-naslov. Za 
dodatna pojasnila je na voljo Tomaž Jakin na naslovu: 
tomaz.jakin@ajdovscina.si.

Cesta v Pale sanirana
Od neurja poškodovana cesta, 

ki od Vilharjeve ulice pelje v 
Športni park Pale, je sanirana. 
Podjetje Matko je saniralo kamniti 
podporni zid, grobi suhozid. 
Komunalno stanovanjska 
družba Ajdovščina pa je na novo 
uredila odvodnjavanje, tudi iz 
kolesarskih prog tik nad cesto 
– voda je prej tekla po bregu 
in prek ceste v Hubelj, zdaj pa 
je iz zgornjega platoja, kjer je 
kolesarska pot, speljana cev v 
odvodni obcestni jarek (muldo) 

ter nato v meteorno kanalizacijo. 
Tudi na tem območju so posajena 
nova drevesa iz projekta Zelena 
Ajdovščina, na srečo so jih dobro 
odnesla. Drobna investicija je 
bila poravnana iz interventnih 
sredstev občinskega proračuna. 
Bo pa to območje v prihodnosti 
deležno tudi obširnejše prenove, 
ki jo bosta skupaj izvajali država 
in občina – država bo sanirala 
podporni zid do višine stoletnih 
voda, od tod naprej pa občina.

Ekipe prve pomoči so neprecenljive!
V soboto, 10. junija, je na območju ajdovske občine potekalo regijsko preverjanje 

usposobljenosti ekip prve pomoči Civilne zaščite in Rdečega križa. Sodelovalo je 10 ekip iz 
Obalno-Kraške, Primorsko-Notranjske in Severnoprimorske regije.
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»Avtohtone in udomačene 
lokalne sorte, ki smo jih v 
Sloveniji uspeli identificirati in 
ohraniti, so neizmeren potencial 
za križanje in iskanje lastnosti, s 
katerimi bodo trte in s tem tudi 
vinogradništvo ter vinarstvo, 
k ljubova l i  pr ihajajočim 
spremenjenim razmeram, 
tako okoljskim in tehnoloških 
kot tudi fitopatološkim,« je v 
predgovoru v knjižico o lokalnih 
vipavskih sortah grozdja zapisal 
dr. Denis Rusjan. Avtorica 
knjižice, priznana ajdovska 
vinogradniška strokovnjakinja 
Andreja Škvarč, vodja Selekcijsko 
trsničarskega središča Vrhpolje, 
je pri naboru opisanih sort 
izhajala iz Vertovčeve Vinoreje, 
oziroma iz njegovega popisa 
sort. Pregledala je katere so še 
vedno žive, še rastejo, ter dodala 
še nekatere, ki jih sicer Vertovec 
ni opisal, se pa zanje ve, da 
so že dosti let na Vipavskem. 
Knjiga je opremljena z odličnimi 
nazornimi fotografijami Marjana 
Močivnika. Predstavljenih je tri 
ducate sort z nadvse zanimivimi 
imeni – nekatere, na primer pinela, 
klarnica, pikolit, refošk, zelen … 
so ponovno prepoznavne in so 
znova našle mesto v vinogradih 
domačinov. Druge sorte pa bodo 
prepoznali le redki, ki morebiti še 
pomnijo, da so jih gojili njihovi 

predniki: cundra, čedajc, dolga 
petlja, racuk, rečigla, pagadebiti 
… Pomembno in bistveno je, da so 
vse opisane sorte, torej tudi te že 
pozabljene, zasajene in tako živijo 
naprej. Mnoge je namreč pred 
pozabo Škvarčeva rešila iz starih 
kolekcij in poskrbela, da rastejo 
zbrane skupaj v kolekcijskem 
vinogradu Pouzelce na območju 
med Ložami in Slapom pri 
Vipavi. Gre za posebno in nadvse 
dragoceno zbirko, gensko banko 
starih vinskih sort s širšega 
območja Primorske.

»Lokalne sorte so zelo raznolike 
in heterogene, kar je njihova 
posebna vrednost in bogastvo,« je 
v uvodu zapisala avtorica brošure 
Lokalne sorte vinske trte Andreja 
Škvarč, ki poudarja večplastni 
pomen ohranjanja biotske 
raznolikosti tako v kontekstu 
raznolikosti ponudbe kot za 
ohranjanje naravne in kulturne 
dediščine. Brošura je ugledala luč 
sveta s pomočjo sredstev iz dveh 
evropskih projektov, ki so pokrila 
tehnične stroške. 700 natisnjenih 
knjižic je na voljo na sedežih služb 
Kmetijsko gozdarskega zavoda 
Nova Gorica. Andreja Škvarč 
pa vabi tudi na ogled zbirke v 
kolekcijskem vinogradu Pouzelce, 
še posebej lepo se je po njem 
sprehoditi v času bendime.

Prireditev »Igrajmo se za varnost« 
obiskalo preko 1000 otrok

Po štirih letih se je v Pale vrnil preventivni dogodek Igrajmo se za varnost, ki ga prireja Svet 
za preventivo v cestnem prometu Občine Ajdovščina v sodelovanju z mnogimi službami, ki 
delujejo v sistemu zaščite in reševanja. V Palah je skozi zabavne igre in predstavitve osvajalo 
znanje o preventivi v prometu in na počitnicah preko 1000 otrok.

V ajdovskih Palah se je na 
prvi junijski petek koristno 
zabavalo preko 1000 otrok iz vseh 
ajdovskih osnovnih šol ter iz vseh 
enot Otroškega vrtca Ajdovščina, 
tudi iz Vipave. Dogodek so 
obiskali varovanci ajdovskega 
VDC-ja, celo iz bližnje Hiše dobre 
volje so prišli na obisk. Letošnja 
rdeča nit se je nanašala na varno 
kolesarjenje, tako je tudi osrednji 
dogodek, prometna nesreča, želel 
prikazati kako zelo pomembno 
je nositi čelado. V Palah se 
je namreč zgodila prometna 
nesreča, v kateri sta bila udeležena 
tudi dva kolesarja. Tisti, ki je imel 
čelado, jo je odnesel bistveno 
bolje, od prijatelja, ki je bil brez 
…  Otroci so bili navdušeni nad 
pestro paleto različnih reševalnih 
služb, ki so se predstavljale s 
svojo opremo, orodji, vozili, 
načini reševanja, celo zabavnimi 
interaktivnimi igrami. Posebej 
velja pohvaliti dijake in profesorje 
Prometne šole Šolskega centra 
Nova Gorica, ki so tudi na letošnji 
prireditvi pripravili poligon 

za spretne kolesarje ter vrsto 
drugih zanimivih dogodivščin, 
skozi katere so otroci osvajali 
nova znanja, veščine in 
spretnosti.  Jamarsko društvo 
Danila Remškarja je navdušilo 
z vrvno tehniko reševanja – na 
prireditvi so »reševali« otroke. 
Gorski reševalci iz skupine 
Ajdovščina pa so se predstavili 

z zanimivo opremo, pokazali so 
tudi svojo najnovejšo pridobitev, 
zelo kakovosten dron, ki jim bo 
v veliko pomoč pri reševanju. 
Z več enotami se je predstavila 
Policija, tudi s svojimi živalskimi 
pomočniki – v Palah so bili 
konji in psi. Ob policijskih tudi 
reševalni, svoje pasje prijatelje in 
njihove veščine so predstavili člani 
Društva reševalnih psov  Nova 
Gorica. Iz različnih koncev so 
prihajali tudi gasilski avtomobili 
– s svojim največjim kamionom 
z dvigalom se je predstavil 
Gasilsko reševalni center 
Ajdovščina, ki letos obeležuje 
60 let delovanja. Gasilsko zvezo 
Ajdovščina pa so zastopala kar tri 
prostovoljna gasilska društva, ki 
so prikazovala pravilno gašenje 

v gospodinjstvu ter priredila 
mini tekmovanja z brizgalno. 
Reševalci iz urgentne službe 
Zdravstvenega doma Ajdovščina 
so pripeljali svoje reševalno vozilo 
in aktivno sodelovali v osrednji 
akciji dogodka. Poleg njih so 
se predstavile mlade reševalke 
iz ekipe Prve pomoči Rdečega 
križa Ajdovščina. Da smo bili 
»povezani« in za dobre zveze 
so poskrbeli člani Radiokluba 
Ajdovščina. Otroci so si lahko 
ogledali avtomobil za šolo vožnje 
avtošole Almira.

Nad dogajanjem je bil navdušen 
tudi predsednik Sveta za 
preventivo v cestnem prometu 
Miha Kapelj, ki je v tej vlogi 
prvič spremljal prireditev. Je 
velik podpornik tovrstnih akcij, 
saj se otroci največ naučijo prav 
skozi igro. Dogodek je bil popoln, 
zaokrožil ga je sladoled za prav 
vsakega otroka. Hvala vsem, ki 
ste pomagali oblikovati dogodek. 
Otrokom pa želimo vesele in 
predvsem varne počitnice!

Nova ponudba v občini Ajdovščina

»KULU« - električna 
kolesa dostopna vsem!

LAS Vipavska dolina je z dogodkom ob predaji e-koles v 
uporabo in izobraževalnimi dejavnsotmi v juniju zaključil še 
zadnje aktivnosti triletnega projekta sodelovanja lokalnih 
akcijskih skupin »Kolesarska veriga na podeželju«. Partnerstvo 
enajstih lokalnih akcijskih skupin z vseh koncev Slovenije je s 
tem projektom uspešno kandidiralo na razpisu Ministrstva 
za kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano za pridobitev sredstev 
Evropskega kmetijskega sklada za razvoj podeželja.

Na območju LAS Vipavska 
dolina je k projektu kot 
investitorka pristopila tudi 
Občina Ajdovščina, ki je 
postavila 3 polnilne postaje za 
električna kolesa in vzpostavila 
av tomatizirano izposojo 
koles. Vsaka postaja ima 
deset zaklepnih mest, koles je 
trenutno 13. Izposoditi si jih je 
mogoče v ajdovskih Palah ob 
Mladinskem hotelu, v Lokavcu na 
Turistični kmetiji pri Rebkovih 
in v Vipavskem Križu. Polnilne 
postaje, vključno s programsko 
aplikacijo, k i omogoča 
avtomatizirano izposojo koles, 
je zagotovilo podjetje MM IBIS, 
d.o.o. z Vrhnike. “LAS Vipavska 
dolina in Občina Ajdovščina 
prepoznavata pomen mehke 
mobilnosti in vlaganja v trajnostne 
prevozne rešitve. Z uvedbo 
sistema najema e-koles omogočata 
prebivalcem in obiskovalcem, da 
se enostavno in okolju prijazno 
premikajo po mestu in po dolini. 
Ta naložba spodbuja uporabo 
električnih koles, ki omogočajo 
lažje premagovanje razdalj 
in zmanjšujejo obremenitev 
okolja,” poudarja Janez Furlan, 
predsednik LAS Vipavska dolina, 
ter ob tem posebej izpostavi, 
da z uvedbo sistema najema 
e-koles spodbujajo zmanjšanje 
uporabe avtomobilov, zmanjšanje 
emisij toplogrednih plinov ter 
izboljšanje kakovosti zraka. “To 
je pomemben korak k ustvarjanju 
bolj trajnostnega in prijaznega 

okolja za vse prebivalce in 
obiskovalce Ajdovščine,” dodaja 
Janez Furlan.

V juniju so se v sklopu projekta 
“Kolesarska veriga na podeželju” 
odvijale še ostale izobraževalne 
dejavnosti, ki so ciljale na mlajšo 
generacijo. V srednji šoli Vena 
Pilona v Ajdovščini so imeli 
učenci predavanje na temo 
trajnostne mobilnosti, ki ga je 
izvedlo društvo Focus.  Zanje je 
bil organiziran tudi kolesarski 
izziv, ki je spodbujal k bolj pogosti 
uporabi kolesa kot prevoznega 
sredstva. “Z izbiro aktivnosti za 
dijake 3. letnikov srednje šole smo 
hoteli nagovoriti generacijo, ki bo 
naslednja opravljala šolo vožnje za 
motorna vozila ter bo tako postala 
manj dovzetna za prevažanje s 
kolesom ali pešačenje,” razloge 
za izbiro ciljne publike pojasni 
Jani Peljhan iz podjetja Burjatik.

Celotna vrednost projektnih 
aktivnosti na območju LAS 
Vipavska dolina znaša 109.019,35 
EUR. Večji del sredstev v višini 
92.666,45 EUR je zagotovljenih iz 
vira projekta sodelovanja lokalnih 
akcijskih skupin »Kolesarska 
veriga na podeželju, ki ga 
sofinancirata Republika Slovenija 
in Evropska unija iz sredstev 
Evropskega kmetijskega sklada za 
razvoj podeželja. Razliko sredstev 
je zagotovila Občina Ajdovščina.

Projekt sodelovanja lokalnih akcijskih skupin 
“Kolesarska veriga na podeželju” sofinancirata 

Republika Slovenija in Evropska unija iz sredstev 
Evropskega kmetijskega sklada za razvoj podeželja.

Nova publikacija o 
lokalnih vinskih sortah

Jubilejna 50. prireditev Trte in vino – zakladi Primorske, ki je 
v organizaciji Kmetijsko gozdarskega zavoda Nova Gorica 20. 
junija potekala v novogoriški Perli, je bila posvečena domačim 
in udomačenim tipičnim vinskim sortam v vinorodni Primorski. 
V okviru dogodka je bila predstavljena tudi publikacija Lokalne 
sorte vinske trte avtorice Andreje Škvarč.

Učni center Brje se na ogled postavi
15. junija je Učni center Brje odprl svoja vrata vsem, željnim s prve roke spoznati delovanje 

predelovalnega obrata. Namen dneva odprtih vrat učnega centra je bil predstavitev raznovrstne 
predelovalne opreme, ki je na voljo za uporabo vsem zainteresiranim, hkrati pa je zaživela še 
destilarna žganjekuhe in destilacije zelišč.

Zaživela je destilarna 
žganjekuhe in destilacije zelišč

Posebne pozornosti je bilo 
deležno odprtje novo urejene 
destilarne za potrebe žganjekuhe 
in destilacije zelišč. Prikaz 
žganjekuhe na avtomatsko 
vodenem destilacijskem kotlu 
je izvedel Ivo Šuc z Domačije 
Vrabči iz Pliskovice, ki ima z 
domačo proizvodnjo žganih pijač 
na tovrstni opremi dragocene 
izkušnje. 200 litrski bakreni 
kotel s trostopenjsko kolono 
za pripravo lokalnih vinskih 
in sadnih destilatov bo služil 
spodbujanju ohranjanja dediščine 
in razvoja žganjekuhe na podeželju 
Vipavske doline. Sredstva za 
sofinanciranje kotla je Občina 
Ajdovščina pridobila v okviru 
projekta Odkrivanje podeželske 
dediščine: avtohtona proizvodnja 
fermentiranih pijač za lokalno 
kulturno in okoljsko trajnost, ki ga 
financirajo Islandija, Lihtenštajn 
in Norveška iz EEA and Norway 
Grants Fund for Regional 
Cooperation (Sklad Finančnega 
mehanizma EGP in Norveškega 
finančnega mehanizma za 
regionalno sodelovanje).

Lokalnim zeliščarjem je v 
destilarni namenjen kotel za 
destilacijo zelišč z dvema 150 
litrskima košarama, ki ga je, tako 
kot kotel za žganjekuho, izdelalo 
Kotlarstvo Godec iz Jevnice. Z 
njim bodo opojne zeliščne darove 
narave v destilarni lahko predelali 
v tržno zanimive produkte, kot so 
eterična olja in hidrolati. S svojimi 
izvirnimi produkti se je zato v 
učnem centru na dan odprtih 

vrat predstavila tudi Vila Lavanda 
iz Lokavca. V predelovalnem 
obratu, namenjenem predvsem 
sadjarjem in zelenjadarjem, pa 
so si obiskovalci ogledali stroje 
za predelavo koščičastega in 
pečkatega sadja ter zelenjave. 
Uporaba opreme Učnega centra 
Brje je možna samo po predhodni 
najavi, saj je zaradi zagotavljanja 
brezhibnosti delovanja opreme, 
varstva uporabnikov ter doseganja 
kvalitetne predelave potrebno 
strokovno in tehnično znanje 
podpornega osebja.

Moč bo variti tudi svoje pivo, 
obogatena je ponudba za 
pridobivanje strokovnih znanj 
s področja lokalne pridelave

Občina Ajdovščina bo v 
letošnjem letu učni center 
obogatila tudi z že pridobljeno 
opremo za varjenje piva ter 
kondenzacijskim sušilnikom, 
rezalnikom in sekljalnikom za 
predelavo sadja, zelenjave in zelišč. 

Obenem je v pripravi spletna 
predstavitev razpoložljive opreme, 
ki bo uporabnikom kmalu na voljo 
na spletišču Tržnica na borjaču 
(trznicanaborjacu.si). V mesecu 
juniju smo spletišče, v sklopu 
Nasveti za ponudnike, obogatili 
tudi z zavihkom Sonaravno 
kmetovanje, na katerem 
objavljamo najave dogodkov ter 
uporabne namige s področja 
ekološkega, biodinamičnega in 
permakulturnega kmetovanja in 
sonaravne samoosrkbe.

Učni center Brje ni le predelovalni 
obrat, pač pa tudi pomembno 
stičišče za pridobivanje strokovnih 
znanj s področja lokalne pridelave 
in predelave, prav s tem namenom 
so dan odprtih vrat popestrili tudi 
predstavniki lokalne skupnosti 
Brje, Fakultete za vinogradništvo 
in vinarstvo ter Centra za 
raziskave vina Univerze v Novi 
Gorici, Biotehniške šole Šolskega 
centra Nova Gorica ter Ljudske 
univerze Ajdovščina. 

Foto: Jan Čermelj

V Selu zaživela Moja pobuda mladih
V Selu imajo mogočen športni 

park, ki pa ima predvsem veliko 
prostora, medtem ko je športne 
infrastrukture le za tiste najbolj 
priljubljene športne dejavnosti. Po 
novem tudi za telovadce – park je 
namreč na račun participativnega 
proračuna Moja pobuda dobil nov 
kotiček, opremljen z napravami 
za rekreacijo na prostem. Idejo so 
predlagali mladi, skupina mladih 
jo je tudi izglasovala. Ob fitnes 
napravah je območje opremljeno 
še s prostorom za počitek – mizo 
in klopmi. Tu bo prostor našla tudi 
nova turistično informativna tabla 
z zemljevidom širšega območja 
Sela in označenimi rekreacijskimi 
potmi. Tabla je že izdelana, poti 
v okolici pa bodo tudi kmalu 
označene.

To je že četrta uresničena Moja 
pobuda mladih od petih, kolikor 
jih je bilo izglasovanih v zadnjem 
paketu glasovanja. Na račun idej 

in pobud mladih že stoji pitnik pri 
Napoleonovem mostu v Dolenjah, 
urejena je rekreacijska točka ob 
Vertovčevi poti na Planini, zid v 
Palah je okrašen z Wajduskimi 
g'rfiti, v zaključevanju je rekreacijski 

projekt v Selu. Na uresničitev čaka 
še zanimiva ideja #Wokviri.se, 
o foto-okvirih pred zanimivimi 
turističnimi točkami. Nasploh 
ideje mladih navdušujejo s svojo 
ustvarjalno širino.
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Učenke iz Osnovne šole 
Danila Lokarja: Stela Balut, 
Tadeja Bone, Sara Pipan in Vida 
Černe iz Osnovne šole Šturje,  
so vseh devet let osnovno šolo 
zaključevale s samimi peticami. 
Župan Tadej Beočanin jih je 
nagradil z Županovo petico 
in jim čestital ob edinstvenih 
dosežkih, ki plemenitijo celotno 
skupnost. »Čestitam vam ob tako 
pomembnem uspehu – zaslužite 
si veliko spoštovanje in globok 
poklon za vse doseženo … Naj 
bo vaša pot v prihodnje polna 

optimizma, ponosa, pokončnosti 
in samozavesti. Prepričan sem, da 
boste, okrepljene z znanjem in 
veščinami, premagale vse ovire.«

Še pred tem je župan pripravil 
sprejem plesalcev iz plesnih 
klub ADC in EL1 Plesna scena. 
Podelil je pet priznanj za izjemne 
dosežke. Plesalke in plesalci so se 
iz evropskega plesnega prvenstva 
v Skopju vrnili z več odličji: Asja 
Laharnar in Lara Vrtovec iz 
plesnega kluba EL1 sta osvojili 
drugo mesto, Jon Ličen pa 
tretje. Med plesalci ADC imamo 

aktualne svetovne podprvake. 
Otroška skupina RED STORM 
je na svetovnem prvenstvu v 
Gradcu osvojila drugo mesto, 
Evelin Bajc pa tretje. 

Vsem plesalkam in plesalcem 
čestitamo in želimo še mnogo 
zagona za uspešno plesno pot 
– da bi še večkrat ponesli ime 
Ajdovščine daleč onkraj meja. 
Vsem mladim pa ob zaključku 
šolskega leta želimo lepe, doživete 
in sproščujoče počitnice!

Dogodek se je začel že ob 
15.30 v avli dvorane s kratko 
delavnico, katere se je udeležilo 
veliko mladinskih delavcev, 
članov mladinskih organizacij 
in drugih strokovnih delavcev 
s področja mladine iz celotne 
Slovenije. Udeleženci so se po 
skupinah pogovarjali in predelali 
različne mladinske teme kot so 
vloga mladinskega sektorja 
pri spodbujanju aktivnega 
državljanstva; izzivi, s katerimi 
se sooča mladinski sektor; vpliv 
mladinskega sektorja na razvoj 
mladih ter mladinski sektor 
kot platforma za izražanje in 
ustvarjanje. 

Ob 17. uri se je delavnica 
prevalila v slavnostno proslavo. 
V uvodnem govoru se je Tadej 
Kobal, direktor Instituta za 
mladinko politiko, zahvalil vsem 
partnerjem in podpornikom, 
za njihovo podporo, zaupanje 
in strokovno soustvarjanje ter 
izpostavil trdno nadaljnje delo 
na področju mladinske politike. 
Udeležence sta nagovorila tudi 
Tadej Beočanin, župan občine 
Ajdovščine in dr. Kaja Širok, 
državna sekretarka za kulturo 
v kabinetu predsednika vlade. 
Ob desetletnici delovanja je 
Inštitut prejel županovo jubilejno 
priznanje.

Sledila je okrogla miza, na 
kateri sta sodelovala ustanovitelja 

Inštituta za mladinsko politiko, 
gospa Helena Harej in predsednik 
Mladinskega sveta Ajdovščina, 
Lan Žvanut. Izpostavila sta 
največje uspehe pri delovanju 
Inštituta za mladinsko politiko, 
njegovo vlogo na nacionalni in 
evropski ravni in predstavila 
vizijo in cilje za prihodnost. 
Dotaknila sta se tudi teme, kako 
se mladi soočajo z izzivi, ki jih je 
prinesla digitalna doba. 

Slavnostna gostja dogodka je 
bila Maja Drobne, vodja projektov 
v kulturno izobraževalnem 
društvu PiNA, ki je s pomočjo 
interaktivne aplikacije menti.com 
prikazala stanje mladih danes. 
Predstavila je zgodbe treh mladih 
navdihujočih ljudi, s katerimi je 
delala v zadnjem času.

Sledila je predstavitev delovanja 
Inštituta za mladiško politiko, 
na kateri so Tadej Kobal, vodja 
programov Mladim prijazna 
občina in Klub mladih svetnic in 
svetnikov, Urška Brežnjak vodja 
programa Mladost na burji, in 
Anja Bandelj, vodja programa 
Senčenje na delovnem mestu, 
predstavili programe Inštituta 
za mladinsko politiko.

Proslavo so s pestrim naborom 
pestmi popestrili Vipavski 
tamburaši, ki letos praznujejo 
okrogli rojstni dan, in sicer 20 
let delovanja društva. 

Antonella D'Amico

40 let vrtca na Ribniku
V sklopu zaključne prireditve so v na Ribniku slavili 40 let delovanja te vrtčevske enote. Ob tej 

priložnosti jim je župan Tadej Beočanin izročil jubilejno priznanje za štiri desetletja predanega dela.
V Vrtcu na Ribniku se je v 

petek, 2. junija, odvil Pomladni 
vrtiljak, s katerim so obeležili 40. 
leto delovanja vrtčevske enote na 
Ribniku. V zgodovini vrtca je 
moč prebrati, da je bila stavba 
zgrajena leta 1983 – sprva so 
vanjo umestili 7 oddelkov. Vse 
do danes pa v njej polno deluje 
dvanajst oddelkov, od tega je osem 
oddelkov drugega starostnega 
obdobja, dva sta oddelka prvega 
starostnega obdobja, dva pa 
kombinirana oddelka. Vrtec 
ima urejeno prijetno razgibano 
otroško igrišče, v stavbi je tudi 
manjši večnamenski prostor, kjer 
se lahko izvaja srečanja s starši in 
gibalne dejavnosti. Sicer pa je v 
neposredni bližini nova enota 
vrtca s športno igralnico in vsemi 
potrebnimi prostori za kreativno 
in ustvarjalno preživljanje 
vrtčevskega programa. Na 
slovesnem zaključku vrtčevskega 
leta sta zbrane nagovorila 
ravnateljica Otroškega vrtca 

Ajdovščina Alenka Močnik in 
župan Tadej Beočanin, ki je enoti 
Ribnik ob. obletnici delovanja 
izročil Jubilejno županovo 
priznanje in čestital zaposlenim 
za pomemben doprinos, ki ga 
ima vrtec v lokalni skupnosti. 
»Zagotovo je vrtec od vseh svojih 
začetkov odigral pomembno 

vlogo pri več generacijah otrok, 
zlasti z opolnomočenju otrok 
s pomembnimi življenjskimi 
vrednotami. Pomemben jubilej 
Otroškega vrtca Ajdovščina, 
enote Ribnik, je nedvomno 
potrdilo, da je vrtec vreden 
zaupanja staršev in širšega okolja. 
Zato vam ob 40-letnici delovanja 
iskreno čestitam in izročam enoti 
vrtca Jubilejno priznanje,« je svoj 
nagovoril sklenil župan.

Slovesnost so oblikovali 
vrtčevski otroci pod vodstvom 
mentoric, predstavil se je otroški 
pevski zbor, s posebno točko pa so 
vrtcu v slovo pomahali otroci, ki 
bodo s septembrom sedli v šolske 
klopi. Program Pomladni vrtiljak 
je povezoval Sten Vilar - Studio 
Anima iz Medvod.

10 let vrtca Zlata ptica
Na Ustjah je v juniju potekala slovesnost ob 10. obletnici Waldorfskega vrtca Zlata ptica. Ob tej 

priložnosti je vrtcu Zlata ptica župan podelil tudi jubilejno županovo priznanje za pomemben 
doprinos izvajanja waldorfske pedagoške prakse v lokalnem okolju.

Vrtec Zlata ptica deluje vse 
od oktobra 2013, ko so svoje 
prostore odprli v prostorih 
krajevne skupnosti. Nekaj let 
zatem je v Ajdovščini svoj dom 
našla tudi prva waldorfska šola 
na Primorskem. Število vpisanih 
otrok raste, tako v vrtčevski 
kot šolski enoti, izpostavljajo 
zaposleni ter dodajajo, da so v 
skupnosti dobro sprejeti, še zlasti 
na podeželju, kjer deluje vrtec, 
se izkazuje, da jih je skupnost 
vaščanov sprejela odprtih rok. 
»Leta 2022 smo od prijaznih 
vaščanov Ustij kot darilo sprejeli 
soglasje, da lahko najamemo tudi 
večjo igralnico, da imamo torej 
dovolj prostora tudi za jaslično 
skupino,« izpostavlja vodja vrtca 
na Ustjah Darja B. Ipavec in 
dodaja: »Danes praznujemo in 
vemo, da to ni vse, kar zmoremo: 
imamo vizijo najti prostore za 
novo skupino, izboljšati svoje 
delo z nadaljnjim izobraževanjem 
vzgojiteljev, krepiti odnose s 
starši in odnose z osnovno šolo 

v Ajdovščini, z drugimi vrtci 
in predvsem z vaščani vasi 
Ustje.« Zbrane so na slovesnosti 
nagovorili tudi Hana Furlan v 
imenu ravnateljice Waldorfske 
šole Simone Pajk, David Vovk, 
nekdanji predsednik KS Ustje ter 
Kristina Primožič, predstavnica 
staršev. Ob pomembni obletnici 
je vrtcu Zlata ptica župan Tadej 

Beočanin podelil županovo 
jubilejno priznanje in izpostavil: 
»Želim vam, da bi še dolgo 
ohranjali tradicijo vašega šolstva 
in gojili vrednote, ki vas delajo 
edinstvene. Hvala vsem, ki že 
desetletje sooblikujete vrline 
waldorfskega vrtca in otrokom 
dajete možnost, da osvajajo 
pomembne vrline za življenje.«

Poletna Hiša dobre volje Ajdovščina 
Kaj je lepšega, kot da v poletje stopiš na krilih glasbe v živo, ki ti jo priredijo Jesenske ptice? To, 

da se imaš v družbi svojih prijateljev res fajn: da zaplešeš, zapoješ, spiješ kavo iz sveže zmletih 
zrn in uživaš v sveže pečenih žemljicah iz pravkar zmlete pšenice ter da se s prešernimi nasmehi 
pozabavaš z mladimi, ki ti leta vsaj razpolovijo. Hiša dobre volje Ajdovščina poskrbi za to, da je 
vsak dan res lep dan vreden spomina. Obiščite nas in si polepšajte čas!

Dan odprtih vrat v objemu 
glasbe ansambla Jesenske ptice in 
toplih pripovedi igralke Nevenke 
Vrančič: 

Presrečni smo, da smo svojo že 
tako bogato zakladnico pesmi, 
ki nam vsakodnevno krajša 
čas, oplemenitili z zimzelenimi 
melodijami izjemnega ansambla 
Jesenske ptice, ki v polni 
opremi priredi pravi »ples na 
brjarju«. Glasba, ki jo imamo 
najraje, povezana s prijazno in 
toplo besedo izjemnih pevk ter 
hudomušnimi vložki moškega 
dela zasedbe, nas vedno popelje 
v čase, ko smo s svojimi izbranci 
plesali po plesišču in se zaljubljali 
v življenje. Prava glasbena 
poslastica, ki jo je s svojo krasno 
igralsko prezenco oplemenitila 
dramska igralka Nevenka Vrančič 
in nas s svojo vživeto, prisrčno in 
toplo pripovedjo začarala! Hvala 
za te čudovite trenutke!

Ko zadiši po sveži kavi in toplih 
žemljicah:

V Hiši dobre volje si znamo 
narediti dan tudi z razvajanjem 
vseh čutil in nagrajevanjem naših 
občutljivih brbončic. Skupaj smo 
se vrnili v čas, ko so se stvari delale 
še v drugem ritmu in z občutkom, 
da delaš nekaj zares dragocenega. 
Z ročnim mlinčkom za kavo 
smo na naše zlate roke zmleli 
zrna različnih kav in uživali v 
omamnih dišavah. Seveda pa 
nismo le vohali, a svežo kavo tudi 
skuhali in uživali prav v vsakem 
požirku te opojne pijače. Mletje pa 
je bila prava svojevrstna telovadba, 
saj smo se precej namatrali preden 
smo prišli na cilj – če bi si morali 
vsak dan ročno zmleti kavo, bi 
jo veliko bolj cenili, v to smo 
prepričani. Mmmmm, kako je 
bila dobra! Skoraj tako kot sveže 
pečene mlečne kajzarce in izjemen 
pirin kruh, ki smo ga spekli iz 

prav tako ročno mlete moke. 
Postopek od zrna do moke, od 
gnetenja do vzhajanja testa in do 
razvoja vonjav med peko nam je 
vsem ogrel srce in vrnil v čas, ko 
smo kot otroci nestrpno čakali na 
tisto nepozabno rezino kruha, ki 
smo jo tako zelo cenili in uživali v 
vsaki drobtici. To so bili trenutki 
najslajšega razvajanja duše in ne le 
naših čutov, ki so ob vseh vonjih 
in okusih poplesavali od veselja. 

Obisk učencev in učenk OŠ 
Danila Lokarja Ajdovščina:

Kako visoko pa smo od veselja 
skakali šele ob obisku učencev in 
učenk prve triade prilagojenega 
programa OŠ Danila Lokarja 
Ajdovščina! Z njimi smo se 
popolnoma sprostili in skupaj 
veselo zaplesali, glasno zapeli in 
se dodobra natelovadili! Kar pa je 
najpomembneše - razmigali smo 
tudi vse smejalne mišice, saj smo se 
skupaj veliko smejali in se nasploh 
naužili tiste neobremenjene 
mladosti in otroške pristnosti, ki 
nas bo še dolgo držala pokonci! 
Upamo, da se kmalu spet srečamo!

Čudenje na prireditvi “Igrajmo 
se za varnost” v Palah:

Udeležili pa smo se tudi 
prireditve “Igrajmo se za 
varnost”, ki je v Pale pripeljala 
veliko zanimivih stvari. Naši 

dobrovoljci in dobrovoljke so 
se po dobrodošlem sprehodu 
navduševali nad različnimi 
reševalnimi vozili, so pa največ 
pozornosti zagotovo pobrali 
prekrasni policijski konji in 
reševalni psi. Hvala Svetu za 
preventivo in vzgojo v cestnem 
prometu Občine Ajdovščina, da 
je v Palah predstavil vse reševalne 
službe, ki tudi nam omogočajo 
varnost. Srečati na enem kupu 
gasilce, reševalce, policiste, 
jamarje, gorske reševalce, civilno 
zaščito, Rdeči križ, radioamaterje, 
reševalne pse in druge, ki rešujejo 
življenja in skrbijo za varnost vseh 
nas, je močan trenutek, saj se zaveš, 
kdo vse zavzeto in nesebično pazi 
na to, da smo lahko maksimalno 
varni. Hvaležni in veseli cenimo 
njihovo delo in se zahvaljujemo za 
vse, kar počnejo!

Bi želeli v živo pogledati, kako 
se imamo? Odprti smo vsak 
delavnik od ponedeljka do petka 
med 7 h in 17 h. Prisrčno vabljeni 
in dobrodošli! Stopite z nami v 
stik in nas obiščite! Če želite več 
informacij se lahko obrnete na 
Hišo dobre volje na 051 230 883, 
vedno pa vam je na voljo tudi 
strokovna delavka Tina Krog, 
telefon: 051 605 699, e-pošta: 
tina.krog@dung.si.

Zaključek programa 
Mladost na burji

Četrto programsko obdobje 
programa Mladost na burji se je 
ob koncu šolskega leta zaključilo 
s slovesno podelitvijo priznanj 
Zlata Kastra devetošolcem 
treh osnovnih šol. Prireditev 
je potekala v sredo, 21. junija, 
v prostorih Doma krajanov 
Ajdovščina. Mlade sta nagovorila 
vodja programa Mladost na burji 
Urška Brežnjak in župan Občine 
Ajdovščina Tadej Beočanin. 
Priznanja in značko Zlata Kastra 
je prejelo štirinajst učencev 
Osnovne šole Danila Lokarja 
Ajdovščina pod mentorstvom 
Nataše Čuk, sedem učenk 
Osnovne šole Dobravlje pod 
mentorstvom Tamare Šuligoj in 
šest učencev Osnovne šole Col 
pod mentorstvom Nives Žibrik. 
Zahvale za predano delo so iz 
rok župana prejeli tudi ravnatelji 
vseh šol v občini, mentorji in 
koordinatorji programa Mladost 
na burji ter predstavniki 
sodelujočih organizacij. Program 
z raznolikimi in kvalitetnimi 
vsebinami bogatijo sodelujoče 
organizacije iz lokalne skupnosti 
– Medobčinsko društvo 
prijateljev mladine Ajdovščina, 
Rdeči Križ Slovenije – Območno 
združenje Ajdovščina, Pilonova 
galerija, Zavod  za šport, Zavod 

Beta – Inštitut za razvoj družbe, 
Mladinski svet Ajdovščina, 
Lavričeva knjižnica in Regijska 
razvojna agencija ROD. Prireditev 
sta spretno povezovali šestošolki 
Ota Marc in Vita Batič z Osnovne 
šole Danila Lokarja Ajdovščina. 
Mladi glasbeniki – harfistka Meta 
Kržišnik Furlan pod mentorstvom 
Erike Bersenda ter kitaristki Eva 
in Neža Žvokelj pod mentorstvom 
Anteja Radnića z Glasbene šole 
Vinka Vodopivca pa so poskrbeli 
za ubrano glasbeno spremljavo. 

Teden pred tem sta župan 
in vodja programa obiskala 
učence na Osnovni šoli Col, 
vrtčevske otroke v vrtcu pri 
Osnovni šoli Otlica, učence 
Podružnične osnovne šole 
Lokavec in učence Podružnične 
osnovne šole Budanje. Pohvalila 
sta jih za izvedene aktivnosti v 
programu Mladost na burji in 
jim podelila priznanja in značke 
na stopnji Hubelj, Čaven in 
Kastra. Vrtčevski otroci pa so 
se razveselili majic na stopnji 
Grozdek. Srečanja z učenci in 
učitelji so potekala v sproščenem 
in prisrčnem vzdušju. Učenci so 
se obiska župana zelo razveselili. 
Presenetili so ga s svojim 
navdušenjem, pozitivno energijo 
in kulturnim programom. 

Iskrene čestitke vsem 
udeležencem v programu. 
Prijetne počitnice, ponovno se 
srečamo jeseni v novi sezoni 
programa Mladost na burji.

Urška Brežnjak, vodja 
programa Mladost na burji

IMP praznoval 10 let
V Dvorani prve slovenske vlade je 20. junija potekala slavnost 

v čast deseti obletnici delovanja Inštituta za mladinsko politiko.

Slovesno z Županovimi peticami in izjemnimi plesalci
V Domu Krajanov v Ajdovščini je potekala slovesnost ob podelitvi značk in priznanj ob zaključku že četrtega leta izvajanja programa Mladost na burji. Slovesen 

popoldan je okitila tudi podelitev štirih priznanj za odličen uspeh – Županovih petic, še pred tem pa je župan pripravil sprejem našim odličnim plesalcem.
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Petek bo namenjen učencem 
sedmega in osmega razreda 
osnovne šole. Glavni namen 
tega dne bo, da mladi spoznajo 
različna podjetja in njihove 
dejavnosti. Organizirani bodo 
ogledi podjetij, ki bodo učencem 
omogočili vpogled v delovne 
procese in poklice prihodnosti. 
Cilj je spodbuditi njihovo 

radovednost, razumeti delovanje 
podjetij ter spoznati možnosti, ki 
jih ponuja podjetništvo. Učenci 
devetega razreda osnovne šole 
pa bodo podrobneje spoznavali 
izbrane poklice na Regijski 
razvojni agenciji – ROD v sklopu 
InCastra mladi.

Kot je že tradicionalno, bo 
v soboto InCastra potekala na 

ajdovskem letališču. Na enem 
mestu se bodo predstavila 
ajdovska podjetja, ki pišejo 
uspešne zgodbe na svojem 
področju tako doma kot v 
tujini. Za dodatno popestritev 
dneva pa bo poskrbel Aeroklub 
Josip Križaj Ajdovščina, ki bo 
najpogumnejšim obiskovalcem 
ponudil nepozabno doživetje v 
zraku. Na prizorišču ne bodo 
manjkali niti plesni nastopi, 
animacije za najmlajše, okusna 
lokalna hrana in pijača. Ker 
je letošnja InCastra digitalno 
obarvana, pripravljamo pester 
program tudi v tej smeri. S 
pomočjo VR očal boste vstopili 

v navidezno okolje, ki posnema 
realnost izbranega poklica. 
Poklice in podjetja pa boste 
spoznali tudi skozi lov na zaklad, 
najmanjši udeleženci pa bodo 
skozi delavnice MyMachine 
narisali svoj sanjski stroj. 

Zainteresirana ajdovska 
podjetja vabimo, da postanejo 
del največjega dogodka ajdovske 
industrije in podjetništva. 
Sodelovanje na InCastri bo 
okrepilo vaš ugled in pripomoglo 
k večji prepoznavnosti vašega 

podjetja v lokalnem okolju. 
Za več informacij o dogodku 
in možnostih sodelovanja nas 
pokličite na telefonsko številko 
05 366 47 52 ali nam pišite na 
elektronski naslov anja.jamsek.
furlan@lu-ajdovscina.si. 

Vse podrobnosti o dogodku 
najdete na spletni strani www.
incastra.si. Spremljajte pa nas 
lahko tudi na Facebook in 
Instagram strani InCastre. 

Se vidimo na InCastri! 
mag. Anja Jamšek Furlan

Skozi stoletja se je obrt izdelave 
sladoleda prenašala iz generacije v 
generacijo in postala sestavni del 
kulture v mnogih družbah. Na 
okuse in teksturo sladoleda so 
vplivali številni dejavniki, kot so 
lokalne sestavine in kulinarične 
tradicije, kar je privedlo do 
raznolike, a edinstvene ponudbe 
okusov. Evropski parlament je 
pred desetletjem v sladoledu 
prepoznal izjemno vrednost 
in danes je to edino živilo, 
kateremu je posvečen evropski 
dan (Evropski dan domačega 
sladoleda - Gelato Day). Od leta 
2013 ga praznujemo vsako leto 
24. marca. 

P rojek t  v z p os t av it ve 
Evropske sladoledne ceste 
cilja k povezovanju deležnikov 
oskrbovalnih verig (izdelovalci 
sladoleda, inovatorji, podjetja za 
izdelavo strojev in materialov) 
in potrošnikov vseh starostnih 
skupin. Evropska sladoledna cesta 
bo kot nova turistična atrakcija 
spodbujala k inovativnosti 
in kreativnosti sladolednih 
okusov, osnovanih na lokalnih 
in tradicionalnih sestavinah 
(po načelu 0 km). Poleg tega 
njena vzpostavitev pospešuje 
gospodarski in kulturni razvoj, 
ustvarja nova delovna mesta 
ter krepi privlačnost območij, 
čez katera poteka. Z uporabo 
tehnologij, ki optimizirajo porabo 
energije, ozavešča o okoljski 
in energetski trajnosti tako pri 
sladoledarjih kot pri kupcih.

Vzdolž ceste, ki prečka 12 držav, 
se bodo v naslednjih treh letih 
odvijale privlačne aktivnosti, 
kot so potujoči muzeji, kuharske 

oddaje, dogodki in tekmovanja. 
Cesta bo prepoznavna po 
namenskih zemljevidih in 
itinerarjih, celostni podobi in 
registrirani enotni identifikaciji. 
Aktivnosti se bodo izvajale 
v sk lopu mednarodnega 
projekta GELATOn the road, 
sofinanciranega s strani 
Evropske komisije na programu 
Ustvarjalna Evropa. Projekt traja 
od 1. aprila 2023 do 31. marca 
2026. Celotna vrednost projekta 
znaša 2.889.578,00 €.

V projekt so poleg Slovenije 
vključene še Italija, Belgija, 
Grčija, Nemčija, Luksemburg, 
Srbija, Slovenija, Hrvaška, 
Avstrija, Španija, Poljska in 
Bolgarija, iz katerih prihaja 14 
partnerskih organizacij. Poleg 
RRA ROD Ajdovščina so v 
partnerstvu še Longarone Fiere 
Dolomiti (vodilni partner), 
Beneško združenje, Belgijsko - 
italijanska gospodarska zbornica, 
Agroživilsko partnerstvo regije 
Zahodna Grčija, Uniteis e.V., 
Italijanska gospodarska zbornica 
v Luksemburgu, Gospodarska 
in industrijska zbornica Srbije, 
Dignan Ecomuseum, Evropski 
izobraževalni in raziskovalni 
inštitut, Katalonsko poslovno 
združenje za računalništvo v 
oblaku, Regijska razvojna agencija 
Rzeszow, Gospodarska in obrtna 
zbornica Vratsa, DomSpain, 
Parco Dolomiti Friuliane in Svet 
Evrope – Urad v Benetkah. 

Regijska razvojna agencija 
ROD Ajdovščina je k projektu 
pristopila z željo po nadgradnji 
ustaljenega sodelovanja in 
povezovanja lokalnih domačih 

sladoledarjev iz Vipavske doline. 
Od leta 2018 so namreč vključeni 
v festival Okusi Vipavske, v sklopu 
katerega so razvili 12 okusov 
sladoledov z lokalno noto; vsak 
izmed okusov namreč temelji na 
lokalnih sestavinah. Tako lahko 
vsako leto obiskovalci Vipavske 
doline v poletnem času uživajo v 
okusih sladoledov z zelo izvirnimi 
imeni: Škratove češnje, Štriga 
figa, Angelske breskve, Vipavski 
štrukelj, Paštakrema, Teodozijeve 
sanje, ... »Gostje so zelo prijetno 
presenečeni. Zanimivo jim je, da 
lahko ponujamo neke lokalne 
okuse. Najbolj se zanimajo za 
Vipavski štrukelj, po katerem tudi 
sprašujejo, če ga ni na zalogi«, je za 
portal 24ur povedala predstavnica 
ena od ajdovskih slaščičarn, ki bo 
prav tako vključena v Evropsko 
sladoledno cesto. 

»Ponosna sem, da je ugledno 
partnerstvo projekta prepoznalo 
naše kompetence in uspešno delo 
ter nas povabilo k sodelovanju. 
Mednarodno partnerstvo nam 
bo omogočilo nadgraditi naše 

aktivnosti znotraj Kulinaričnega 
meseca Okusi Vipavske, ki ga 
organiziramo zadnjih šest let 
skupaj s kuharskimi mojstri 
in proizvajalci sladoleda, in jih 
ponesla na novo raven. Glavni 
namen je proizvajalce sladoleda, 
ki že in še bodo sodelovali v 
kulinaričnem mesecu Okusi 
Vipavske, vključiti v prvo 
sladoledno cesto, ki je hkrati 
tudi prva z živilskopredelovalno 
vsebino. Poleg vsega naštetega pa 
jim preko usposabljanja želimo 
ponuditi nova znanja, nove tržne 
poti in prepoznavnost na nivoju 
Evrope«, je izjavila direktorica 
RRA ROD Ajdovščina na 
novinarski konferenci ob prvem 
partnerskem srečanju, ki je 
potekalo od 5. do 7. junija v 
Berlinu. Srečanje je potekalo na 
sedežu Centralnega združenja 
nemških obrtnikov v organizaciji 
partnerja Uniteis e.V., ki 
predstavlja združenje italijanskih 
obrtniških sladoledarjev v 
Nemčiji in pod svojim okriljem 
združuje 1000 članov, ki skupaj 

zastopajo 2200 ponudnikov po 
celotni Nemčiji. 

Predstavnik i vodi lnega 
partnerja Longarone Fiere 
Dolomiti iz Italije pa so na 
srečanju povedali naslednje: 
»Berlin je popolna lokacija za 
začetek projekta, saj je prestolnica 
države, ki je trenutno vodilno 
evropsko gospodarstvo in ponuja 
odlično povezljivost in dostopnost 
udeležencem iz različnih 
držav članic EU. Poleg tega je 
Berlin zaradi svetovljanskega 
značaja in večkulturnega okolja 
idealen kraj za spodbujanje 
medkulturne izmenjave in 
razumevanja med udeleženci. 
Na splošno je zaradi njegove 
geografske lege, logističnih 
prednosti in vključujočega 
vzdušja idealno mesto za začetek 
projekta, katerega glavni cilj je 
vzpostavitev Evropske sladoledne 
ceste«. Na srečanju so partnerji 
začrtali nadaljnje delo in si 
postavili terminske plane, ki jih 
bodo usmerjali pri doseganju 
zastavljenih ciljev.

Vipavsko dolino bo prečkala nova evropska sladoledna cesta
Slovenija bo ena od 12 evropskih držav, Regijska razvojna agencija ROD Ajdovščina pa ena od 14 partnerskih organizacij, ki bodo vključene v novo Evropsko 

sladoledno cesto. Njen namen bo promocija in ohranjanje lokalne kulturne dediščine in identitete. Temeljila bo na merilih okoljske trajnosti, kakovosti izdelkov 
in lokalnih surovinah ter inovativnosti znotraj sistema dobavne verige obrtniških proizvajalcev sladoleda, ki je v tujini prepoznan kot »gelato«. Projekt je korak 
k ozaveščanju o kulturnem pomenu gelata, spodbujanju globljega spoštovanja njegove bogate zgodovine in trajnostne zapuščine mojstrstva in rokodelstva, ki 
sta bistvena elementa postopka izdelave sladoleda.

Migracije niso nekaj novega. 
Evropski prostor je že stoletja 
prizorišče migracij, med drugim 
zaradi ekonomskih, socialnih, 
kulturnih, političnih, verskih ali 
drugih razlogov. Nekoč so se po 
svetu odselili naši predniki (npr. 
aleksandrinke) in tete, strici, 
sosedje. Danes se selijo naši otroci, 
k nam pa prihajajo priseljenci od 
blizu in daleč. Ljudska univerza 
Ajdovščina s partnerji gradi most 
medkulturnega razumevanja 
in znanje slovenščine. Drug za 
drugega smo soodgovorni. Ko 
priseljencem omogočimo učenje 
jezika, jim dajemo nove možnosti. 
Oni pa so tisti, ki morajo to ceniti 
in se potruditi, da naredijo nekaj 
za sebe, za boljše sobivanje.

Trenutno je v Sloveniji najbolj 
aktualna izvedba javno veljavnega 
brezplačnega programa Začetna 
integracija priseljencev/ ZIP, 
za večje število skupin. Tudi 
Ljudska univerza Ajdovščina 
s partnerji bo v našem okolju 
izvajala 180 urni program učenja 
slovenskega jezika za priseljence, 
državljane tretjih držav, izven 
Evropske unije. Izvedbe za več 
skupin se bodo pričele v juliju 
in nato konec avgusta. Potekale 
bodo v dveh modulih, najprej 
60 in nato še 120 ur, odvisno 
od Potrdila posameznika 
o izpolnjevanju pogojev za 
udeležbo v enotnem programu. 
Potrdilo izda pristojna upravna 
enota na podlagi podanega 
zahtevka, glede na bivališče 
posameznika in izpolnjevanje 
zahtevanih pogojev. Ker smo 
pričeli z zbiranjem informativnih 

prijav, prosimo, da zainteresirani 
čimprej preberete informacije 
na https://www.lu-ajdovscina.
si/jezikovno-izobrazevanje/zip/ 
in v spletno prijavnico vnesete 
vaše podatke. V kratkem vas 
bomo povabili na osebni vpis in 
v predpisanem roku še v pričetek 
programa. Vse, ki se želite 
vključiti v tečaje ZIP, prosimo, 
da pravočasno preverite ali vam 
potrdilo pripada in ga pridobite 
dovolj zgodaj, do osebnega vpisa. 
Če se želite vključiti že v juliju/
poleti, uredite to takoj, če pa se 
boste vključili konec poletja, ga 
pridobite do 18. avgusta. Tisti, ki 
vam potrdilo še ne pripada, boste 
z vsem potrebnim seznanjeni in v 
tečaje vključeni naknadno. 

Program poleg znanja jezika 
vključuje vsebine spoznavanja 
slovenske družbene ureditve, 
zakonodaje ter kulture, vsebine 
iz življenja in dela, ki krepijo 
integracijo priseljencev v 
slovensko družbo. Začetni 
modul, prvih 60 ur omogoča 
pridobivanje znanja za osnovno 
sporazumevanje na začetku 
bivanja v Sloveniji iz področij 
Osebna identiteta; Stanovanje 
in bivanje, družina in dom; Trg 
dela in delovno mesto; Zdravje in 

socialna varnost; Izobraževanje; 
Javno življenje v Sloveniji in 
Slovenska zgodovina, kultura, 
ustavna ureditev. Nadaljevalni 
modul traja 120 ur in je sestavljen 
iz uvoda v izobraževanje ter 
področij Osebna identiteta; 
Družina in dom; Delo in poklic, 
trg dela; Zdravje in socialna 
varnost; Izobraževanje; Javno 
življenje; Ekonomika; Okolje 
in prostor; Slovenska družba 
in ustavna ureditev; Slovenska 
kultura, zgodovina in tradicija.

Program je za udeležence 
brezplačen. Sofinancirata ga EU 
iz Sklada za azil, migracije in 
vključevanje in Urad vlade RS za 
oskrbo in integracijo migrantov. 
Udeleženci se po zaključenem 
programu (v celoti), lahko 
prijavijo za prav tako brezplačno 
opravljanje izpita na osnovni 
ravni A2/B1. 

Za informacije o programu ZIP 
ter različnih drugih programih 
učenja slovenščine pišite na 
helena.furlan@lu-ajdovscina.
si ali kličite na 051 439 717. Ne 
čakajte, aktivirajte se in povabite 
k učenju tudi druge, ki se morda 
vključujejo v novo okolje.

Helena Furlan

Cilj je integracija in aktivacija 
priseljencev

V svetu narašča tako izseljevanje kot priseljevanje. Dogaja se v širšem okolju, dogaja se v 
Ajdovščini in zato tudi vsakemu od nas.

Dan odprtih vrat v 
programu PUM-O+

Program PUM-O, projektno učenje mlajših odraslih, mladim 
že vrsto let uspešno zagotavlja različne možnosti in priložnosti, 
da se družijo in pridobijo prijatelje, da se naučijo ali preizkusijo 
kaj novega, da si poiščejo zaposlitev, dokončajo ali nadaljujejo 
šolanje, razrešijo osebne ovire in težave, da se naučijo slovenskega 
jezika in/ali da se odločijo, kaj bodo v prihodnosti sploh počeli.

V ponedeljek, 19. junija 2023, je 
PUM-O Ajdovščina odprl svoja 
vrata. Mladi so obiskovalcem 
predstavili svoj polletni projekt 
Sedežno garnituro iz odpadnih 
palet, ki so jo skrbno načrtovali 
in izdelali pod budnim očesom 
zunanjega mentorja iz programa 
Garaža Wajdušna. Da pa je bila 
izkušnja sedenja na ročno izdelani 
in unikatni sedežni res doživeta, 
so nam postregli s slastnimi 
palačinkami z različnimi nadevi. 
Mladi so obiskovalcem s pomočjo 
fotografij predstavili tudi druge 
aktivnosti v programu. 

Od 1. julija dalje se bo 
program PUM-O preimenoval 
v PUM-O+. Vanj se bodo lahko 
vključili mladi, stari med 15. in 
29. let, ki niso zaposleni in niso 
vključeni v izobraževanje oz. 
se pri izobraževanju srečujejo 
s težavami, ki lahko vodijo v 
prekinitev šolanja. V Ajdovščini 
program PUM-O že 22 let zelo 
uspešno izvaja Ljudska univerza 
Ajdovščina, sofinancira ga RS, 
Ministrstvo za delo, družino, 
socialne zadeve in enake možnosti 
ter EU iz sredstev Evropskega 
socialnega sklada +.

Prvi korak je najtežji, a starši, 

sorodniki, prijatelji, svetovalni 
delavci v šolah, socialni delavci 
na centrih za socialno delo, 
zdravstveni delavci, pa tudi 
nevladne organizacije in vsi 
drugi, ki imate stik z mladimi, 
lahko bistveno pripomorete, 
da postane ta korak lažji. Vaša 
spodbuda in motivacija je lahko 
odločilna za mladostnikovo 
odločitev, da se vključi v program 
PUM-O+ in preko različnih 
možnosti, ki jih program ponuja, 
v svojih življenjih resnično uspejo. 
Odločitev pa pomeni tudi namero 
mladostnika, da k doseganju 
svojih ciljev aktivno pristopi. 
Velika večina mladih namreč 
zastavljene cilje tudi doseže.

Več informacij o programu 
PUM-O+ in vključitvi vanj 
pa najdete na: https://www.lu-
ajdovscina.si/pum-o/. PUM-O+ 
aktivnosti pa spremljate tudi 
na Facebook strani PUM-O 
Ajdovščina.

Mladi, pridružite se nam in 
aktivno pristopite k doseganju 
lastnih ciljev! Skupaj in ob 
ustrezni podpori je vse lažje.

Maja Lemut, mentorica 
programa PUM-O+

InCastra 2023
InCastra bo v petek, 29. septembra in soboto, 30. septembra 2023, že šesto leto zapored 

navdušila Ajdovščino in širšo regijo. Letošnja rdeča nit je 'zeleno, trajnostno in digitalno', zato 
bomo posebno pozornost namenili trajnostnim praksam, inovativnim rešitvam in zelenim 
projektom, ki jih bodo predstavila ajdovska podjetja. Tudi letos bodo v središču pozornosti 
podjetja, ki želijo izstopati in pokazati svojo raznolikost ter inovativnost.
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Med poletnimi počitnicami 
izberi 30 dni in beri 30 minut na 
dan. Prebrano zapisuj v bralni 
seznam, odrasli pa naj s podpisom 
potrdijo, da si res bral(a). Bralni 
seznam lahko dobiš v vseh enotah 
Lavričeve knjižnice ali si ga 
natisneš s spletne strani poletavci.
si. Vpiši svoje podatke na hrbtno 
stran seznama in ga najkasneje do 

10. septembra oddaj v knjižnici, 
na naši spletni strani ali pošlji po 
pošti. Konec septembra te vabimo 
na zaključno prireditev, kjer boš 
prejel(a) majico ter sodeloval(a) v 
nagradnem žrebanju

Poletavci, ki med poletjem 
osvojijo priznanje, lahko le-to 
jeseni v šoli po predhodnem 
dogovoru z mentorjem uveljavijo 

kot eno prebrano knjigo za 
Bralno značko. 

Najstnike, stare od 13. do 16. 
leta, vabimo, da se pridružijo 
NajPoletavcem. Vsak prebere 
tri obsežnejše knjige po lastnem 
izboru in prebrane knjige zabeleži 
v spletni obrazec na spletni strani 
najpoletavci.si.

Pol ure branja na dan, prežene 
dolgčas stran!

Trajnostni razvoj se nanaša na 
kakovost življenja, kar se odraža 
v pravičnih družbah, trajnostnih 
prehranskih sistemih, odgovorni 
proizvodnji energije, njenem 
pravičnem dostopu in porabi, 
razvoju trajnostnih mest in 
skupnosti, spoštovanju življenja 
na Zemlji v njegovih različnih 
pojavnih oblikah, znanosti in 
izobraževanju kot nosilcema 
napredka pa daje moč in podržko, 
da nas vodita v bolj kvalitetno 
prihodnost. Interdisciplinarnost 
koncepta predstavlja težavo pri 
njegovi natančni opredelitvi, na 
splošno pa zajema okolje, družbo 
in gospodarstvo ter kliče po večji 
predanosti soustvarjanja boljšega 
jutri tako na individualni kot 
kolektivni ravni. 

Koncept trajnostnega razvoja 
je najbolj celovito obravnavan 
v Agendi 2030 (ZN, 2015), ki  
predstavlja zavezo vseh 193 
držav članic Združenih narodov. 

Vključuje 17 univerzalnih, 
neločljivo in medsebojno 
povezanih ciljev, ki poleg 
normativne narave pomagajo 
opredeliti in uresničevati 
prednostna področja trajnostnega 
razvoja ter služijo kot povezava 
med različnimi pristopi in 
sektorji v lokalnem, regionalnem, 
nacionalnem, nadnacionalnem in 
globalnem kontekstu. Ključ do 
uspešnega izvajanja Agende 2030 
je v uravnoteženem posvečanju 
vsem ciljem na kognitivni, 
socialno-čustveni in vedenjski 
ravni. Ambicioznost in celovitost 
agende presega vse dosedanje 
poskuse globalnega upravljanja, 
zato je ena najbolj zahtevnih 

globalnih pobud na področju 
trajnostnega razvoja in okoljske 
politike. 

Izobraževanje kot pomembno 
gonilo razvoja poziva k 
vzpostavitvi bolj kohezivne 
in enakopravne družbe, če 
ga razumemo kot skupno 
odgovornost, vpeto v širši 
gospodarski, socialni, kulturni 
in politični kontekst in ne kot 
niz doseženih meril, kazalnikov 
in ciljev, zaradi katerih države 
tekmujejo med seboj; zato bi 
moral biti poudarek na tem, da 
se države učijo druga od druge 
z razumevanjem različnih 
sistemov, struktur, pravil in virov 
ter dejavnikov, ki so povzročili 
vzpostavitev različnih stvarnosti. 

Vzgoja za trajnostni razvoj 
predstavlja globalno prizadevanje, 
katerega cilj je ozaveščati 
o vprašanjih, povezanih s 
trajnostnim razvojem, in tako 
človeštvo usposobiti, da bo lahko 

inovativno reševalo težave in 
odgovorno oblikovalo prihodnji 
razvoj, ki bo vodil do vidnih 
družbenih sprememb. Vzgoja za 
trajnostni razvoj je kompleksen, 
nenehno razvijajoč se koncept, 
ki ni univerzalen v smislu ene 
same pedagogike ali enega 
samega pristopa. Uresničuje 
se lahko na številne načine, ob 
predpostavki, da se udejanjajo 
vrednote strpnosti, nenasilja, 
miru, socialne in ekonomske 
prav ičnost i,  spoštovanja 
človekovega dostojanstva, 
človekovih pravic in raznolikosti 
v vseh njenih oblikah. 

Kakovostno izobraževanje je 
nuja na vseh ravneh poučevanja, 

od osnovne do terciarne ravni, 
ter med drugim vključuje 
področja informacijske in 
medijske pismenosti; učenje 
učenja, poudarja ustvarjalnost, 
inovativnost, kritično mišljenje 
in reševanje problemov, 
razvija veščine komuniciranja 
in sodelovanja, prožnosti in 
prilagodljivosti, vzgaja za 
medkulturnost, vodenje in 
sprejemanje odgovornosti idr. 
Tudi če si želimo hitrejši sistemski 
odziv, je treba poudariti, da je 
proces preobrazbe posameznika 
in družbe dolg in nikoli enostaven 
proces. 

Potrpežljivo, vztrajno  in 
predvsem celostno v luči teže, 
ki jo nosi trajnostni razvoj, 
smo delovali tudi na Srednji 
šoli Veno Pilon Ajdovščina. V 
okviru nacionalnega projekta 
VITR – Podnebni cilji in vsebine 
v vzgoji in izobraževanju, ki se 
izvaja v šol. letu 2022/2023 in 

se nanaša na vsebine, povezane 
z vzgojo in izobraževanjem za 
trajnostni razvoj, in poteka pod 
okriljem Ministrstva za vzgojo 
in izobraževanje, Ministrstva 
za okolje, podnebje in energijo 
ter Zavoda za šolstvo Republike 
Slovenije, smo v vse vidike 
delovanja vključevali trajnostno 
obarvane vsebine ekonomskega, 
okoljskega in socialnega področja 
ter tako sledili ciljem Agende 
2030. Posebno pozornost smo 
kot izobraževalna ustanova 
seveda namenjali kakovosti 

izobraževanja, zato so vsi 
učitelji in vzgojitelji elemente 
trajnostnih vsebin vnašali v 
pouk in obšolske dejavnosti. 
Ob tem pa smo na šoli izvedli 
še druge pomembne dogodke 
in akcije, ki jih v nadaljevanju 
izpostavljamo: 

• Izvedba projektnega dne 
Danes za jutri, kjer smo dijake 
prek aktivnih učnih oblik in metod 
del ozaveščali o ciljih Agende 
2030. Učitelji, nekdanji pilonovci 
in drugi zunanji sodelavci smo 
prek izkustveno in življenjsko 
naravnanih delavnic poskrbeli za 
to, da so dijaki mnogokrat visoke 
ideale in abstraktne definicije, ki 
nam jih ponujajo mednarodni 
dokumenti, prenesli v svoj 
vsakdan ter jih osmišljali v okolju, 
ki ga sooblikujejo.

• Izvedba medrazrednih 
izzivov na temo trajnosti, ki 
jih je oblikoval in moderiral 
dijak Nejc Franko. Pripravil je 8 
pobud, ki so učiteljem ponudile 
snov za oblikovanje tematsko 
obarvanih razrednih ur, dijake 
pa na zabaven način ozaveščale 
o pomenu trajnostnega razvoja, 
posledicah njihovih dejanj v 
njihovem domačem okolju in 
moči, ki jo kot posamezniki imajo 
pri gradnji skupne prihodnosti. 

• Kotiček »Trajnostna 
omara«, namenjen izmenjevanju 
odrabljenih/odvečnih oblačil ter 
preseganju predsodkov, da je 
odrabljeno manjvredno. 

• Nadaljevali smo tudi z 
izvedbo okroglih miz, na 
katerih smo z našimi nekdanjimi 

dijaki razpravljali o različnih 
tematikah. V letošnjem letu 
smo se osredotočili na tematiko 
trajnostnega razvoja. 

• Pripravili smo vseslovenski 
natečaj Krasni rajski svet, kje 
si?, na katerega smo povabili 
srednješolce in osnovnošolce, da 
skozi glasbo, fotografijo, likovno 
in literarno ustvarjanje razmišljajo 
o tematiki trajnostnega razvoja. 
Skupaj je prispelo 157 del iz 15 
slovenskih srednjih šol in ene 
osnovne šole. 

Vzgoja in izobraževanje za 
vzdržni razvoj ni enoleten 
niti nekajleten projekt, je del 
vseživljenjskega učenja nazaj 
k naravi in sočloveku. Zato si 
ustvarjalci VITR-vsebin želimo 
predvsem, da učitelji in drugi 
strokovni delavci, ki dnevno 
delujejo med mladimi, pokažejo 
veliko mero proaktivnosti, 
samoiniciativnosti in motivacije 
po preseganju miselnosti 
projektnega delovanja in VITR-
vsebine vnašajo v vse vidike 
šolskega in obšolskega življenja 
tudi v prihodnje. So namreč 
pomemben zgled mlademu 
človeku, ki se ob njihovih besedah 
in dejanjih brusi in oblikuje. Ob 
tem je ključno, da ohranjajo 
odprtost do ustvarjalnosti, pobud 
in tudi kritik, ki prihajajo s strani 
mladih. Le z roko ob roki nam 
lahko uspe ustvariti lepši in boljši 
jutrišnji dan.

Dr. Melita Lemut Bajec, 
Fakulteta za humanistične študije 

Univerze na Primorskem, 
zunanja sodelavka projekta VITR

Projekt VITR – Vzgoja in izobraževanje za trajnostni razvoj

Kako trajnostni so pilonovci?
Od druge polovice 20. stoletja je človek priča in soudeleženec vse večjega onesnaževanja in prekomernega izkoriščanja naravnih virov, ob globalizaciji družbe 

in medsebojni povezanosti držav pa tudi zagovornik bolj trajnostnega načina življenja. Tako se je izoblikoval koncept trajnostnega razvoja, ki poudarja celostno 
dojemanje življenja, njegovo nenehno spreminjanje, prilagajanje in iskanje ravnovesja. Opominja nas na neločljivo povezanost narave in človeka, poziva k 
oživitvi starih načinov življenja, ko je človek sobival v harmoniji sam s seboj, z drugimi živimi bitji in dobrinami, ki so mu bile dostopne.

13. Bit&Beat
V idiličnem Vipavskem Križu se je 16. junija, v okviru programa 

Mladinskega kulturnega centra Hiša mladih Ajdovščina in 
sodelovanju z JSKD Ajdovščina, odvijal celodnevni umetniški 
dogodek, na katerem je sodelovalo 20 mladih ustvarjalcev iz 
osnovnih in srednjih šol ter fakultet.

Eden izmed glavnih namenov 
likovnega ekstempora je mladim 
ponuditi možnost, da izpopolnijo 
svoje znanje o likovni umetnosti, 
da spoznajo, razumejo in začutijo, 
kaj umetnost je. Jasmina Rojc, 
mag. slikarstva in mentorica 
letošnjega ekstempora je dejala, 
da se spoznavanje začne z likovno 
teorijo, torej z osnovnimi pojmi 
likovne umetnosti.

Letošnja glavna tema je Polnost 
praznine. Ustvarjalci so znotraj 
likovnega dela raziskovali razmerje 
med ospredjem in ozadjem, med 
glavnim motivom in okoljem, 
ki ga obdaja, med pozitivnim in 
negativnim prostorom, med polno 
materijo in praznino. Razstavljeni so 
slikarski izdelki, ki so po motivni in 
kompozicijski plati izredno pestri in 
različni. Ob pozornem opazovanju 
kažejo na likovno razmišljanje 
otrok in mladostnikov, njihovo 
osvojeno znanje in pisan otroški in 
mladostniški svet, ki ni obremenjen 
s problemi odraslih. Vsa likovna 
dela nam odpirajo vrata v domišljijo 

in ustvarjalnost mladih. Slike, ki 
so sestavljene iz barv, črt, likov in 
oblik, nam sporočajo doživljanje 
videnega na popolnoma svojstven, 
individualen način.

Udeleženci 13. ekstempora 
Bit&Beat nam predstavljajo svoje 
enostavne in spontane likovne 
rešitve, ki so iskrene in zato nikoli 
dolgočasne. Predstavljajo nam 
življenje, polno barv. V slikah lahko 
vidimo rumeno, rdečo in modro, ki 
jim rečemo tudi primarne barve. Iz 
njih so učenci in dijaki ustvarili še 
nešteto drugih barv. Barva je poleg 
risbe eno najmočnejših likovnih 
sredstev.

Mladinski kulturni center Hiša 
mladih Ajdovščina se zahvaljuje 
Turističnemu društvu Vipavski 
Križ za dolgoletno sodelovanje in 
gostoljubje, ki nam ga omogočajo v 
okviru izvedbe dogodka.

Skupinsko razstavo si lahko 
ogledate v Galeriji Vipavski Križ 
do 7. 7. 2023.

Hiša mladih

V senčenju rekordno število dijakov
Na Srednji šoli Veno Pilon se je 6. junija odvila zaključna prireditev programa Senčenje na 

delovnem mestu. Z dogodkom smo se želeli zahvaliti vsem sodelujočim v programu, še posebej 
pa mentorjem in mentoricam, ki so v svoje ustanove sprejeli dijake 3. letnikov Srednje šole Veno 
Pilon Ajdovščina. V šolskem letu 2022/23 je bilo v program vključenih 53 dijakov gimnazijskega 
programa in smeri predšolske vzgoje. Večina dijakov je spoznala dva poklica. Skupno je bilo 
izvedenih 90 senčenj v 37 ustanovah, kjer je dijake spremljalo 77 mentorjev.

Senčenje na delovnem mestu 
je program učenja, ki dijakom 
omogoča spoznavanje poklicev, 
ki jih zanimajo. Posamezniku 
ponuja neposreden vpogled v 
delo oziroma delovno okolje 
tako, da dijak spremlja izbranega 
strokovnjaka pri opravljanju 
dejavnosti znotraj delovnega 
časa. Ob tem dijak dobi primerno 
predstavo o posameznem poklicu 
in posledično pripomore k 
lažji poklicni usmeritvi oz. 
nadaljevanju študija.

V veliko čast nam pomeni 
odločitev raznih ustanov ter 
gospodarskih in negospodarskih 
družb za sodelovanje v programu, 
saj s to odločitvijo pomembno 
vplivajo na poklicno usmeritev 

dijakov. Prav tako prispevajo 
k predstavitv i pomena 
kakovostnega in odgovornega 
dela na dijakovi bodoči poklicni 
in karierni poti. Pomemben 
člen med sodelujočimi subjekti 
v programu tvorijo mentorji 
v posamezni panogi oziroma 
poklicu, ki dijaku v enem dnevu 

podrobno predstavijo delovni 
proces. Zahvaljujemo se tudi 
ravnatelju Srednje šole Veno Pilon 
Andreju Rutarju, ki je program 
omogočil, ter šolski svetovalni 
delavki Tini Vrčon za strokovno 
in pedagoško pomoč pri izvajanju 
programa. 

Anja Bandelj

Pravljica nas je spodbudila k 
izpeljavi različnih dejavnosti. 
Povzpeli smo se v zaselek Kovači 
nad vasjo in si na kmetiji, čisto 
od blizu, ogledali ovce. Prijazni 
gospodarji so nam povedali, kako 
in zakaj lahko uporabimo ovčjo 
dlako. Peli smo pesem Ovčka in ob 
njej gibalno ponazarjali. Barvali 
smo puloverje in jih okrasili z 
vzorci s pomočjo žigov. Izdelovali 
smo ovčke iz das mase, ki so bile 
razstavljene na Ciciumetnijah. 

Pripravili smo modno revijo, 

na kateri smo v vlogi manekenov 
in manekenk predstavili volnena 
in druga oblačila. Obiskala 
nas je mama dveh dečkov, ki je 
prodajalka in se z nami igrala 
igro 'Trgovina z oblačili'. Otroci 
so se preizkusili v vlogi kupcev 
in prodajalcev ter spoznavali 
raznovrstna oblačila. Obenem so 
se učili uporabljati vljudnostne 
izraze. V revijah smo iskali sličice 
oblačil, jih razvrščali in lepili.

Že po prvem poslušanju 
pravljice so otroci izrazili željo, 
da bi pravljico zaigrali. Sprva so 
se otroci kar nekajkrat preizkusili 
v vlogi živali. Želja po nastopanju 
pa je bila tako velika, da smo se 
odločili za dodelavo igre s petjem 
pesmi in igranjem na male 
instrumente. Nekaj pesmi o živalih 
iz pravljice smo že poznali, nekaj 

smo se jih naučili, o jazbecu pa 
smo si jo izmislili kar sami. Tako 
so dobili vloge prav vsi otroci.

Velik interes otrok in vztrajnost 
sta nas pripeljala do zanimive 
igre o ovčki Mili. Nato pa se je 
porodila ideja, da bi jo zaigrali, ne 
le v vrtcu, pač pa tudi staršem. In 
tako smo zaigrali našo igro o ovčki 
Mili staršem na pomladanskem 
srečanju, kmalu zatem še starim 
staršem in nato prvošolcem na OŠ 
Lokavec. Vsi otroci so svoje vloge 
igrali z velikim veseljem, videti 
je bilo, da pa so navdušili tudi 
gledalce. 

Ovčke Mili nismo še pozabili, 
saj nas je obogatila z različnimi 
spoznanji in prijetnimi 
izkušnjami. Zdaj pa že uživamo 
ob drugih pravljicah in doživljajih.

Renata in Erika, vzgojiteljici

Ovčka Mili v vrtcu v Lokavcu
V okviru teme 'Da nam bo toplo' smo spoznali pravljico Mili. Ta je otroke takoj navdušila z 

glavno junakinjo ovčko Mili, ki je nesebično razdajala svojo volno prijateljem.

Poletna bralna akcija 

Poletavci in najPoletavci
Lavričeva knjižnica Ajdovščina vabi, da se ponovno pridružite 

poletni bralni akciji Poletavci in NajPoletavci. Preživi poletje v 
družbi svojih najljubših knjig, revij in časopisov. Pridobi super 
nagrado in super navado: branje in majico.

Delavnice za otroke po vaseh 
ajdovske občine:

Col: 12. in 13. julij 2023
Plače: 19. in 20. julij 2023
Planina: 26. in 27. julij 2023
Lokavec: 2. in 3. avgust 2023
Budanje: 9. in 10. avgust
Stomaž: 22. julij in 19. avgust
Prostori krajevnih domov 

9.00-11.00.
V Hiši mladih bodo delavnice za 

otroke potekale v terminu 21.- 31. 
avgust 2023, od 9.30-11.30.

Hiša mladih Ajdovščina razpisuje 
počitniško varstvo za otroke od 1. 
do 4. razreda, med 7. in 16. uro, z 
možnostjo kosila. Več informacij in 
prijave na počitniško varstvo info@
mc-hisamladih.si 041 945 392 | 05 
368 93 83

Druženje mladih - Ko zase in 
za druge poskrbimo, se življenja 
skupaj veselimo

Delavnice so namenjene 
mladostnikom od 15. leta naprej. 

Potekale bodo v sproščenem 
vzdušju, mladim pa bo ponujen 
prostor za odprt in iskren pogovor 
o odnosih, hobijih, šoli, prijateljih, 
socialnih omrežjih, zdravem načinu 
življenja, morebitnih skrbeh in 
strahovih, ljubezni, odraščanju ... 
Vodila jih bo izkušena mentorica 
in animatorka Urška Čuk. Hiša 
mladih Ajdovščina 17.-21. Julij 
2023, 9.00-11.00

Za vse počitniške delavnice 
so zelo priporočene prijave, ki 
potekajo na naši spletni strani, 
pod zavihkom novice, ali pa s 
skeniranjem QR kode.

V našo družbo vabimo tudi nove 
prostovoljce, ki bi bili pripravljeni 
pomagati pri izvajanju počitniških 
aktivnosti za otroke. Prostovoljcu 
nudimo ustvarjalno in sproščeno 
delo, uresničitev lastnih interesov, 
želja in talentov ter izkušnjo, 
ki jo potrdimo tudi z uradnim 
potrdilom.

Poletje s prijatelji mladine
Dragi otroci, lepo vabljeni v našo družbo! Pridružite se nam na 

zabavnih delavnicah, kjer ne bo manjkalo ustvarjanja, glasbe, 
plesa, pravljic, gibanja, raziskovanja, druženja in smeha. Družili se 
bomo v Ajdovščini, po ajdovskih vaseh in v Vipavi.
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V seriji raznolikih literarnih 
srečanj je Lavričeva knjižnica na 
svojem letnem vrtu 24. maja, v 
sodelovanju z Ljudsko univerzo 
Ajdovščina, gostila priznanega 
hrvaškega sociologa in 
psihoterapevta Bruna Šimlešo. 

Najava znanega predavatelja 
in pisatelja je privabila kar nekaj 
novih obiskovalcev. Bruno Šimleša 
je avtor številnih knjig s področja 
medosebnih odnosov, tokrat pa 
nam je predstavil svojo zadnjo 
knjigo, ki nosi pomenljiv naslov 
(P)Ostati zdrav. V njej opozarja 
na pomen celostnega pristopa k 
zdravljenju in trdi, da najmočnejše 
zdravilo nosimo v sebi.

Ob podanih mislih se je marsikdo 
izmed nas zamislil. Mnogo vemo 
o tem, kako naj bi izgledal zdrav 
način življenja, o pomenu zdrave 
prehrane, gibanja ... »Kako pa se 
hrani naše srce?« nas je vprašal. Z 
nami je podelil svojo zgodbo, ko je 
bil kot otrok hudo bolan in je skoraj 
celo leto preživel v bolnici, ločen od 
staršev. Danes je prepričan, da so 
ga takrat rešili objemi in pozornost 
predanega zdravnika.

V zadnjih 15-ih letih se je nanj 
začelo obračati vse več ljudi, ki 
imajo težave z zdravjem, zlasti 
oboleli za rakom, tako da jih sedaj 
spremlja pri njihovih izzivih. Ob 

tem je ves čas sledil spoznanjem 
številnih znanstvenikov in 
mislecev ter njihovim znanstvenim 
dognanjem na področju medicine, 
tako kar se tiče zdravljenja kot tudi 
ohranjanja zdravja.

Ob tem je opazil, da ljudje skozi 
življenje vse prevečkrat potlačimo 
svoja čustva. »Ne spodobi se«, 
da izrazimo žalost, prizadetost, 
pristno veselje … Zato nam svetuje, 
da najdemo nekoga, ki se mu lahko 
izpovemo, ta čustva izrazimo tudi 
navzven. Tako kot namreč bolijo 
rane na fizičnem telesu, bolijo tudi 
rane na srcu. In na koncu naše 
misli, čustva in medsebojni odnosi 
vplivajo na telo.

Knjiga poudarja celostni pristop 
k zdravju, svetuje kako ostati zdrav 
in je v pomoč obolelim in njihovim 
svojcem. S svojim nastopom je 
prepričal obiskovalce, na nas pa 
je, koliko slišanega bomo uspeli 
prenesti v svoje življenje.

Alenka Furlan

V dneh, ko je Vipavsko 
dolino zajel vročinski val, smo 
se s skupino varovancev VDC 
Ajdovščina – Vipava 'preselili' na 
Kovk. Taborniška hiša Praprot je 
od 13. do 16. junija postala naš 
začasni dom. Večina varovancev 
se je na torkovo jutro na Kovk 
podala s kombiji, pohodna 
skupina pa se je iz enote VDC 
v Ajdovščini podala kar peš – v 
spremstvu naše že tradicionalne 
vodnice iz Planinskega društva 
Križna gora. Po nastanitvi smo 
druženje začeli ob družabnih 

igrah, ga nadaljevali z obiskom 
bližnje kmetije, kamor se vsako 
leto radi odpravimo po sveže 
mleko. Spoznali smo, kako se 
zakuri 'švedsko peč' in si ob 
večernem ognju, ob glasbi kitar 
ter sproščenega petja, sami spekli 
klobase. 

Drugi dan tabora smo se 
razveselili obiska prijateljev 
iz VDC Sežana in skupaj smo 
se podali proti Sinjemu vrhu. 
Ustvarjali smo iz gline, pekli 
štravbe in prisluhnili prisrčnemu 
nastopu otrok iz OŠ Col. Spoznali 

smo 3-D tisk in si s pomočjo 
izdelali tablice z imeni. Za večerjo 
ni smel manjkati tradicionalni 
bograč, ki je posebej teknil ob 
zvokih harmonike. 

V četrtek se je skupina 
varovancev odpeljala v Črni 
Vrh, kjer smo obiskali Muzej 1. 
svetovne vojne. Posebno doživetje 
pa je bil obisk potapljačev iz 
Društva za podvodne dejavnosti 
Soča. Od blizu smo spoznali 
potapljaško opremo, jo 'potipali' 
in nekateri tudi oblekli. Naučili 
smo se osnovnih znakov, s 
katerimi komunicirajo potapljači 
pod vodo. Očarani od barvitosti 
in pestrosti podvodnega 
sveta smo večer zaključili s 
programom, ki so ga varovanci 
pripravili sami. Ob pikniku smo 
peli, plesali in vnovič spoznavali, 
kako malo je potrebno, da se 
imamo skupaj lepo. Taborni 
ogenj je počasi ugašal, mi pa smo 
se odpravili k nabiranju moči za 
zadnji taborniški dan in povratek 
v dolino, kjer že razmišljamo o 
tem, kako lepo se bo prihodnje 
leto ponovno vrniti v objem Gore.

Skratka, naše društvo 
Abstinent Vipavske doline 
postaja prepoznavno. Tisti, ki 
spremljate lokalni časnik Latnik, 
ste gotovo že zasledili, da ima 
društvo Abstinent za vse člane 
in svojce organiziran vsak mesec 
en obvezno prostovoljni nedeljski 
pohod po okoliških krajih. Ma 
društvo Abstinent je, priznajmo 
si naglas, eno malo drugačno 
društvo, prav od vseh drugih 
društev in tako so drugačni tudi 
naši pohodi. Nekateri, ki nas še 
ne poznajo, bojo rekli, ma neee, 
kaj bomo delali na enem pohodu 
abstinentov, to je dolgočasno. Mi, 
ki te naše nedelje komaj čakamo, 
pa vemo, da volk menja dlako, 
navade nikoli. In tako gremo 
mi, počasi, s postanki, z veliko 
čebljanja, smeha, petja in plesa. 
Vas mogoče to na kaj spominja?

Ampak to nedeljo je bilo vse 
drugače, kajti to ni bil običajen 
mesečni pohod našega društva, 
temveč je bilo to obenem druženje 
in srečanje društev, ki so vključena 
v Zvezo KZA Slovenije. In to je 
resna stvar. Običajno potekajo 
taka srečanja v dvorani, pozno 
popoldan, z večerjo, kakim 
govorom in plesom. Tokrat pa je 
naš predsednik Đono prišel na 
idejo, da celo zadevo speljemo 

čisto drugače. In zgodil se je 
Češnjev pohod. Sama priprava 
na ta dogodek je zahtevala malo 
več prilagodljivosti in strpnosti, ki 
sta bili za trenutek na preizkušnji. 
Seveda smo vse uspešno prestali in 
danes lahko rečemo, da je bil izziv 
v dogovarjanju in usklajevanju 
medsebojnih pogledov mogoče 
malce neprijeten, a zelo koristen za 
osebni razvoj vsakega od nas. Zakaj 
se mi zdi vredno to omeniti? Zato 
ker je ena od poglavitnih funkcij 
vsake institucije, bodisi družine, 
društva ali države predvsem to, 
da si z odprtimi in iskrenimi 
odnosi pomagamo spoznavati se 
in osebnostno napredovati. 

In tako smo se vse zmenili in 
steklo je kot po maslu. Zjutraj okrog 
9. ure smo se zbrali pri mogočnem 
hrastu pod Ustjami in skozi vas 
odmarširali proti Uhanjam in se 
povzpeli do Tevč. Po poti smo 
imeli možnost občudovati naravo, 
bohotno reko Vipavo in okoliške 
gričke ter slišati nekaj besed o 
preteklosti in sedanjosti Ustij ter 
Vipavskega Križa, enega najlepših 
in najpomembnejših zgodovinsko 
kulturnih spomenikov Slovenije. 
Hoja je bila ravno prav dolga, 
da so bile sladke zrele češnje v 
sadovnjaku nad Tevčami, obrane 
direktno z drevesa, še toliko slajše. 

Tako naši člani kot tudi gostje iz 
ostalih društev pa so si češnje 
lahko nabrali tudi v košarico za 
domov. Sledil je piknik, veselo 
druženje in nova poznanstva, 
ki nas povezujejo in bogatijo. 
Naš predsednik, Ivan Hočevar, 
je vse navzoče lepo pozdravil 
in hudomušno pripomnil, da 
je ponosen na to, da smo člani 
društva Abstinent tako zagnani in 
sposobni za najrazličnejša opravila 
in naloge in da nam z veseljem 
dovoli, da svojo ustvarjalnost tudi 
izrazimo. Slišali smo tudi pohvale 
in zahvale predstavnikov drugih 
društev in skupaj sklenili, da je 
bil to sicer prvi češnjev pohod, 
zagotovo pa ne zadnji.

Kajti bilo je doživeto, bilo je 
navihano, sočno, bilo je tako kot 
lepa slika – nikoli je ne moreš 
nekomu tako lepo opisati, kot se 
lahko lepo počuti nekdo, ki jo je 
videl s svojimi očmi.

Anita Š.

Aktivno dopoldne za 
zdravo staranje

Izkušnje ranljivih oseb kažejo na številne ovire pri skrbi za 
lastno zdravje in na ovire pri dostopu do sistema zdravstvenega 
varstva, vključno s preventivnimi programi. Pogosto so 
odrinjene na družbeno obrobje, izključene iz družbenega 
dogajanja in bolj izpostavljene težavam, povezanim z 
zdravjem. Med najpogosteje opredeljene ranljive skupine 
sodijo tudi starejši prebivalci.

V Centru za krepitev zdravja, 
v skrbi za zdravje starejših 
prebivalcev, v poletnih mesecih 
pripravljamo aktivnosti, ki smo 
jih združili v program Aktivno 
dopoldne za zdravo staranje. S 
tem želimo starejšim osebam 
približati preventivne dejavnosti 
in zmanjšati neenakost v 
njihovem dostopu.

Aktivnosti bomo izvajali 
v posameznih krajevnih 
skupnostih Občin Ajdovščina 
in Vipava, po razporedu in 
programu, zavedenim na 

spodnjem vabilu. Osebe se lahko 
udeležijo aktivnosti v katerikoli 
krajevni skupnosti, ne glede 
na kraj bivanja. Udeležba v 
programu je namenjena osebam 
po 60 letu starosti in je krita iz 
pravic obveznega zdravstvenega 
zavarovanja. Aktiven dopoldan 
podpirata in pri tem sodelujeta 
Občini Ajdovščina in Vipava.

Veselimo se druženja z vami, 
zato prijazno vabljeni v našo 
družbo.

Tim Centra za krepitev 
zdravja ZD Ajdovščina

V objemu gore
V Varstveno delovnem centru Ajdovščina-Vipava (VDC) varovancem na različne načine omogočamo 

kakovostno socialno vključevanje, aktivno življenje, razvijanje samostojnosti in socialne mreže. K 
temu so usmerjene tudi naše nadstandardne dejavnosti. Tradicionalni tabor na Kovku ima med njimi 
posebno mesto. V objem Gore smo se letos vrnili že 13-ič zapored in v štirih dneh doživeli mnogo 
novega, ustvarili lepe spomine in okrepili prijateljstva.

Zaključek že 34. Tekmovanja za 
čiste zobe ob zdravi prehrani

Po dveh letih premora smo v Zdravstvenem domu Ajdovščina ponovno zagnali kolesje Tekmovanja 
za čiste zobe ob zdravi prehrani. Sodelovale so vse osnovne šole v občinah Ajdovščina in Vipava. 

Večinoma so bili vključeni 
učenci od 1. do 5. razreda, delno 
tudi učenci 6. razreda, tako da je 
sodelovalo okrog 1900 učencev. 
Zmagovalni razred, ki je bil tudi 
NAJ RAZRED severnoprimorske 
regije, je bil letošnje leto 1. razred 
Osnovne šole Col z učiteljico 
Nives Hladnik. Odpeljali smo 
jih na zaključno vseslovensko 
prireditev v Ljubljano, kjer so 
prejeli še posebno pohvalo in 
nagrade. Najboljši razredi na 
vsaki šoli so bili nagrajeni s 
priznanjem Stomatološke sekcije 
ter zobno ščetko in zobno pasto. 
Vsi učenci, ki so imeli ob vsaki 
nenapovedani kontroli vedno 
čiste zobe, so bili nagrajeni s 
praktično nagrado.

Tekmovanje za čiste zobe 
ob zdravi prehrani je dodatna 
motivacija v skrbi za ustno 
zdravje in poteka pod okriljem 
Stomatološke sekcije Slovenije. 
Na žalost se je dveletna prekinitev 
izvajanja Vzgoje za ustno zdravje 
po šolah poznala na poslabšanju 

ustne higiene pri otrocih. Zato 
je bilo v letošnjem letu veliko 
otrok vključenih v individualno 
obravnavo, v kabinetu za ustno 
higieno. Tekom leta se je zaradi 
kontrole čistoče zob ustna 
higiena izboljšala, pa vendar še 
zdaleč nismo zadovoljni. Vsi, 
ki sodelujemo v skrbi za ustno 
zdravje otrok in mladostnikov, 

lahko naredimo veliko, vendar 
brez ustrezne vzgoje v domačem 
okolju ni pravih rezultatov.

Iskrena hvala vsem šolam, 
vrtcem, učiteljem in vzgojiteljem 
za sodelovanje ter šolskim 
zobozdravnikom za podporo. 

Damjana Marc, dipl.m.s., 
Vzgoja za ustno zdravje ZD 

Ajdovščina

Društva Abstinent Vipavske doline

Češnjev pohod
Ma smo šli že spet na en pohod in to v nedeljo, 4. junija 2023. 
Ma nje že spet, si boste »znucali šulne«! 
Ma ni straha, da si »znucamo šulne«, ma si bomo pa prej jezike.

Bruno Šimleša
(P)Ostati zdrav - kako naj srce in um postaneta tovarna zdravil.

Polnjenje bazena
Prišlo je poletje in dolgo pričakovane višje temperature. Za 

sprostitev po napornem delu ali šoli nam prija osvežitev v vodi.

Večina občanov nima možnosti 
vsakodnevnega kopanja v morju ali 
v jezeru, zato si pomaga z bazeni. 
Danes je na trgu zelo velika izbira 
bazenov. Razlikujejo se po velikosti, 
obliki, kakovosti in ceni. In ko se 
končno zbere denar za nakup ter 
namestitev bazena pomislimo, da 
bi lahko morda prihranili kak Euro 
pri polnjenju z vodo. 

Zakonodaja določa, da mora 
bazenska voda, zaradi dodatkov 
raznih kemikalij za vzdrževanje 
čistosti vode, po uporabi v 
kanalizacijo in na čistilno napravo. 
Zato je cena vode, ki se uporabi za 
polnjenje bazenov izenačena s ceno 
vode za gospodinjstva.

Glede na to, da so dovoljeni 
ločeni kmetijski priključki (z nižjo 
ceno vode) za namakanje zelenih 
površin ter vrtov okrog hiše, obstaja 
možnost, da se bazeni »pomotoma« 
napolnijo s to vodo.

V enoti oskrbe s pitno vodo 

pogosto prejmemo vprašanje 
ali se lahko bazen polni preko 
hidrantnega omrežja. V odgovor 
navedemo, da je to sicer možno 
vendar pod določenimi pogoji: 

- s hidrantom lahko rokuje 
samo usposobljen delavec (gasilec, 
vodovodar…) 

- o času polnjenja bazena (pričetek 
in zaključek) mora biti obveščen 
takratni dežurni vodovodar, 
zaradi morebitnega padca pritiska v 
sistemu, ki je lahko moteč za ostale 
uporabnike javnega vodovodnega 
sistema

- količino porabljene vode, za 
obračun, je potrebno sporočiti na 
KSD Ajdovščina

- cena vode iz hidranta je enaka 
ceni vode za gospodinjstva

- po zaključku uporabe 
vodovodar preveri ali je hidrant še 
izpraven

V izogib dodatnih stroškov in 
plačevanju delovnih ur gasilca ali 
vodovodarja, vam priporočamo 
polnjenje bazenov iz vodovodnega 
priključka pri hiši preko noči. Za 
lažji izračun časa polnjenja bazena 
naj vam bo podatek, da iz ½'' pipe 
v eni uri steče 2 m3 vode; bazen 
velikosti 20 m3 je poln v 10 urah.

Prijetno osvežitev v vodi!

Za najbolj osvežilno pijačo na 
svetu je pri nas dovolj, da odprete 
pipo in si natočite že ohlajeno vodo. 

3. Predlogi za pitje vode iz pipe
- Odprite pipo doma in v službi, 

na sestankih in praznovanjih.
- Ko odhajate od doma, si vodo 

natočite v bidon.
- Namesto vode z umetnimi 

okusi, pijte vodo iz pipe z rezinami 
limone, limete, kumare ali jo 
oplemenitite z zelišči, na primer z 
meto ali meliso. Taka voda je ne le 

bolj zdrava, je tudi bolj naravnega 
okusa (če ga primerjamo z okusom 
umetnih arom). Poleg tega bo tak 
vrč vode prava paša za oči.

Navdušite tudi ostale družinske 
člane, prijatelje in sodelavce, da 
začnejo piti vodo iz pipe saj je samo 
voda iz pipe ves čas pod nadzorom 
in samo voda iz pipe je ves čas 
sveža.

Voda iz pipe je že pri vas doma.

Prijava na SMS obveščanje
Iz pipe uporabnikov javnega 

vodovodnega sistema teče voda 
odlične kakovosti. Le izjemoma 
se zgodi, da voda iz javnega 
vodovodnega sistema ni pitna. 
Največkrat so vzrok za neskladnost 
poškodbe vodovodnih cevi, do 
katerih pride med izvajanjem 
raznih gradbenimi del, redkeje 
dolgotrajne padavine. 

V primeru neustrezne 
kakovosti pitne vode moramo kot 
upravljavec javnega vodovodnega 
sistema obveščati uporabnike o 
motnjah v oskrbi s pitno vodo in 
neskladnostih s pravilnikom o 
pitni vodi.  

Poleg obveščanja preko radia 

Robin oz. radia Koper, naše 
spletne strani, časopisa Latnik in 
elektronske pošte, vam nudimo 
tudi obveščanje preko SMS-
sporočil in elektronske pošte. 
Preko SMS obveščanja prejmete 
obvestila o kakovosti pitne vode 
kot  tudi obvestila o načrtovanih 
delih na vodovodu ter posledično 
omejitvah v oskrbi s pitno vodo. 
Sporočilo o načrtovanih delih na 
vodovodnem sistemu prejmete 
en dan pred načrtovanimi deli 
oziroma zaporami vode.

Na SMS in e-obveščanje se lahko 
prijavite na naši spletni strani 
www.ksda.si. Prijavo opravite 
preko spletnega obrazca »Prijava 

na obveščanje«, ki ga najdete na 
dnu naslovne strani.

Poletna osvežitev
Kljub ogromni izbiri pijač, ki jih imamo danes na voljo, je voda 

še vedno najbolj osvežilna pijača. Poleg tega je povsod dostopna 
in najbolj ekološka saj ne povzroča nobenih odpadkov. 
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Pod vodstvom Dušana 
Kopušarja, ki si je z ženo Ano 
Cecilio Prenz Kopušar v Kamni 
Gorici ustvaril drugi dom, 
smo si ogledali ta znameniti 
fužinarski kraj. Skupaj s 
sinovoma, gledališkim igralcem 
in glasbenikom, so ustanovili 
Kulturno umetniško društvo La 
Casa de Kamna, obnovili staro 
mežnarijo, kjer prirejajo razne 
ustvarjalne delavnice, koncerte in 
matineje, vsako poletje najamejo 
prostore glasbene šole v Radovljici 
in pripravijo mednarodno 
klavirsko tekmovanje. Naselje 
označujejo tudi kot Male 
Benetke, saj je prepredeno z 

vodnimi kanali, preko katerih 
vodi kar 48 mostičkov. Konec 
19. in v prvi polovici 20. stoletja 
je bilo tu znamenito zdravilišče. 
Letoviščarji so prihajali z 
vlakom do Radovljice in potem 
po Fuchsovi brvi (sedaj na novo 
postavljeni) preko Save v Kamno 
Gorico. V kraju je ohranjen še 
en vigenjc (kovačnica), glavni 
proizvod kovačev in kovačic so 
bili žeblji (v Kropi pa bolj ograje, 
okenske mreže, vrata …). Žeblje 
različnih velikosti in oblik (bilo 
jih je več kot sto), ki so vsak služili 
svojemu namenu, so izdelovali 
tako možje kot žene, pri delu pa 
so pomagali tudi otroci. Delali 

so po 14 do 16 ur na dan, prosti 
so bili ob nedeljah, ob sredah in 
sobotah pa se je delalo po pet 
ur zjutraj. Prosti popoldnevi so 
bili rezervirani za nabavo oglja, 
pripravo drv in železnih palic ter 
popravilo orodja. Po drugi vojni 
pa se je tudi ta dejavnost preselila 
v Kropo. 

Spoznavali smo znane osebnosti 
iz tega kraja: politika, poslanca na 
Dunaju Lovra Tomana, slikarja 
Matevža Langusa (njegovi sliki 
Marijino kronanje in slika sv. 
Jurija sta tudi v šturski cerkvi). 
Od tu izvira tudi rodbina Kappus, 
ki je bila leta 1693 zaradi zaslug 
v železarstvu povzdignjena 

v plemiški stan (plemeniti 
Pichelstein). Njihov dvorec sredi 
naselja žalostno propada, tu sta 
bila rojena misijonar Marko 
Anton Kappus in pravnik Karel 
Jožef Kappus pl. Pichelstein. 

Pot smo nadaljevali v čudovito 
ohranjeno staro trško jedro 
Radovljice, kjer je bil vodnik 
Sašo tako navdušen nad našo 
radovednostjo, da je vodstvo po 
mestu podaljšal skoraj za celo uro. 
Kraj je bil poseljen že v rimskih 
časih, leta 1333 je kraj, zgrajen 
na pomolu nad reko Savo, dobil 
status trga, v naslednjem stoletju 
so ga zaradi turške nevarnosti 
obdali z obzidjem in obrambnim 
jarkom, dobil je mestne pravice 
in s tem tudi sodstvo. Mestni grb 
predstavlja moža, ki v desnici drži 

kolo, v levici pa maketo mesta. 
Tako za Radovljico kot Kamno 
Gorico so značilni kamniti 
okenski okvirji in kamniti vhodni 
portali iz zelenega kamna. Mestni 
trg obkrožajo hiše premožnejših 
trgovcev in obrtnikov, postavljen 
je spomenik Josipini Hočevar, ki 
je leta 1906 financirala izgradnjo 
vodovoda, izstopa pa seveda 
obnovljena graščina, v kateri 
so Čebelarski in Mestni muzej 
in Glasbena šola. Na robu trga 
smo si ogledali še župnišče z 
renesančnimi in baročnimi 
freskami na pročelju in župnijsko 
cerkev sv. Petra. Ogled smo 
zaključili z obiskom čokoladnice 
in nakupom čokoladnih dobrot.

Zdenka Žigon foto J. Maraž 
in I. Slejko

Z najetim avtodomom smo 
25. maja pričeli naše potovanje. 
Popoldan smo se poslovili od naših 
domačih in prvi postanek opravili 
na počivališču Voklo, kjer smo 
prevzeli od naših rojakov naročene 
kranjske klobase in potico. Sledila 
je dolga vožnja skozi Avstrijo in 
Nemčijo. S krajšimi postanki 
smo se preko noči, do naslednjega 
dopoldneva prebili do trajekta v 
Rostocku, na severu Nemčije. 
Skoraj sedem urna plovba nam je 
minila v prijetnem vzdušju, ki smo 
si ga z inštrumenti ustvarili kar 
sami. Po pristanku v Trelleborgu 

na Švedskem nas je čakala še 
nekaj ur trajajoča pot do našega 
prenočišča v Jenkepingu. Kljub 
udobni vožnji v avtodomu, se nam 

je počitek v klasičnih posteljah 
hotela neizmerno prilegel. 

Naslednje jutro smo po zajetnem 
zajtrku krenili proti našemu 
končnemu cilju. Sto kilometrov 
ceste nas je pripeljalo v Vadsteno, 
kjer smo se najprej rokovali z našim 
gostiteljem, gospodom Zvonetom. 
Po toplem sprejemu nas je kar takoj 
čakalo delo. Okrog enajste ure so 
se namreč že začeli zbirati romarji, 
ki so od blizu in daleč prihajali 
na srečanje. S slovensko pesmijo 
jih je naš ansambel pričakal na 
samostanskem vrtu, kjer smo 
skupaj ob prijetnem druženju in 
domači glasbi pričakali slovensko 
mašo. Mašo je še bolj svečano 
naredil novogoriški oktet Vrtnica, 
ki se je tudi odzval povabilu 
v Vadsteno. Po bogoslužju je 
sledila tradicionalna procesija do 
slovenske lipe, kjer je bil še krajši 
kulturni program. Tudi ta je bil 
ovenčan z ubranim petjem okteta. 
Sledila je skupinska fotogafija in 

povratek na samostanski vrt, kjer 
nas je čakalo okrepčilo. Špadni 
fantje pa smo v spremstvu lepega 
spomladanskega vremena, zopet 
poskrbeli za dobro vzdušje.

Popoldansko druženje se je 
preselilo v bližnjo jedilnico 
Magnus Petri šole, kjer sta najprej 
zadoneli slovenska in švedska 
himna. Po krajšem kulturnem 
programu, govorih, zahvalah 
in tomboli, je sledila večerja 
in zabavni program z glasbo 
in plesom. Tako iz Slovenije 
pripeljane kranjske klobase in 
potica, kot tudi 'kranjska' glasba, 
so bili našim rojakom v izjemen 
užitek in veselje. In kako lepo 
je po le dvajsetih urah in 2000 
kilometrih od doma slišati 
slovenski jezik. Niti predstavljati si 
ne moremo, kako lepo je šele našim 
izseljencem ob takem prazniku. 
Tako organizatorji kot tudi gostje 
so bili zadovoljni, ker jim je tudi 
letos uspelo speljati ta velik in 
pomemben dogodek za tamkajšnje 
Slovence, za ohranjanje slovenske 
kulture in vere ter za ohranjanje 
slovenstva na Švedskem.

Vsega lepega pa je, kot pravijo, 
enkrat konec. Tako smo tudi mi ob 
bitju enajste ure pospravili opremo, 
se poslovili od našega gostitelja 
in rojakov ter se odpravili proti 
našemu prenočišču. Naslednje 
jutro pa zopet za volan, na trajekt 
in še malo za volan. Žal smo bili 
s časom zelo omejeni, zato smo 
si vso tujino ogledali le skozi od 
insektov zapackano vetrobransko 
steklo vozila. Ni kaj, lepe dežele 
… A najlepše je bilo skozi to isto 
steklo videti stolp na vrhu Nanosa. 
Stolp, ki nas pozdravi vsakič, ko 
se vrnemo v našo ljubo Vipavsko 
dolino, v naš dom.

Zahvala najprej gospodu 
Boštjanu Kocmurju za povabilo. 
Prav tako hvala in vse pohvale 
našemu gostitelju, gospodu 
Zvonetu Podvinskemu, za 
povabilo, organizacijo ter ves čas 
in trud, ki ga vsako leto vloži v ta 
projekt, ter tako skrbi za svoje brate 
rojake na Švedskem. Hvala tudi 
vsem romarjem za lepo vzdušje, 
čudovito izkušnjo ter marsikatero 
z nami deljeno osebno izpoved ali 
zgodbo, ki nam je segla do srca.

Ansambel Špadni fantje pri rojakih na Švedskem
Konec februarja nas je prijetno presenetil klic Boštjana Kocmurja, generalnega tajnika društva Slovenija v svetu. Razveselili smo se povabila na jubilejno 50. 

vseslovensko srečanje k sveti Brigiti švedski v Vadsteno. Na dogodku naj bi kot ansambel, na binkoštno soboto, 27. maja, poskrbeli za dobro vzdušje in hkrati ponesli 
slovensko pesem našim rojakom. Po krajšem posvetu, raziskavi poti in predvidenih stroškov na skoraj 2000 kilometrov dolgi poti, smo se odločili, da povabilo 
sprejmemo. Vzpostavili smo kontakt z gospodom Zvonetom Podvinskim, rektorjem Slovenske katoliške misije, s sedežem v Geteborgu na Švedskem. Po treh mesecih, 
nekaj telefonskih pogovorih in veliko poslanih elektronskih poštah, je za naš ansambel končno prišel dan odhoda.

Krajevni praznik v Žapužah ob 
obletnici požiga

Po dveh letih smo se krajani Žapuž in Kožmanov zopet srečali pred Domom krajanov ob 
obletnici požiga Žapuž, ki s je zgodil leta 1944. Predsednica društva DEŠK Mimica Šeme je 
pripravila kratek, a zelo pester kulturni program, ki je zajel delo v krajevni skupnosti pod novim 
vodstvom Jana Gortnarja. Nastopali so otroci in mladi z recitacijami, plesom ter glasbenimi 
točkami. Malo manj mlada Aleš in Jože pa sta povedala na šaljiv način, kako kritična so očesa 
krajanov na vsako novo stvar v okolici.

V prijetnem, toplem vremenu 
se je srečanje nadaljevalo v noč 
s pogostitvijo domače 'Ribice' 
in z družabnimi igrami. Tudi 

tokrat so nas domače gospodinje 
razvajale s sladkim pecivom in 
sadjem.

Morda so taka interna srečanja 

pomembnejša za življenje v vasi 
kot veliki in odmevni dogodki, 
ki dajo poudarek predvsem 
zunanjim obiskovalcem. V teh 
primerih se morajo krajani 
posvečati predvsem drugim in 
je to že turizem in se na koncu 
išče le zaslužek. Na letošnjem 
prazniku je bilo prisotnih večji del 
krajanov, ki so prišli sproščeni z 
otroki in brez velikih pričakovanj. 
Naslednji dan sem zasledil veliko 
pozitivnih pripomb, ki so me 
razveselile, tako da se bomo 
prihodnje leto še bolj potrudili 
in vključili še več nastopajočih.

Aleš Brecelj

Zaključna prireditev ob koncu 
študijskega leta na Mostu UTŽO

Komur je še vedno blizu ritem šolanja, ve, da se s poletjem umikamo v lahkotnejši del leta, ko 
učenje premaknemo malo v senco. Društvo MOST UTŽO iz Ajdovščine je ob zaključku šolskega 
leta svojim članom in vabljenim predstavilo letno delovanje v petek, 2. junija 2023.

Novi upravni odbor je imel 
malo časa, vendar uspel v 
dostojni predstavitvi. Predsednik 
Stane Kodele se je v kratkem 
nagovoru zahvalil prejšnjemu 
odboru in nakazal smernice za 
nadaljnje delo, koordinatorice za 
posamezna področja delovanja pa 
so se sprehodile skozi dejavnosti, 
večer je povezovala Jerica Pelicon. 
Številčno članstvo, 340 jih je, si 
lahko izbira med številnimi 
dejavnostmi; med desetimi za 
šport in gibanje, desetimi krožki 
in tečaji ter osmimi dejavnostmi 
na področju ustvarjanja.

Med gibalnimi dejavnostmi so 
bile zelo obiskane plesne skupine, 
folkloristi in skupina Ajda imajo 
za sabo tudi nastope za javnost. 
Pohodniki so bili zelo številni, 
saj so ob hoji spoznavali tudi 
krajinske znamenitosti in so 
napovedali tudi skupino za lažje 
sprehode. Krožkarji so se srečevali 
z vesoljem, besedovanjem, krepili 

spomin tudi z družabnimi 
igrami, spoznavali naravo, 
se igrali z lutkami in iskali 
zgodovino krajev, tuja jim ni 
bila niti angleščina in italijanska 
družba. Med dejavnostmi so 
bili močni kamnoseki, ki so v 
tem šolskem letu izdali zbornik 
o svojem delu, klekljarice in 
kvačkarice so pridno sukale svoja 
orodja, likovniki svoje čopiče in 
glinarji ustvarili prve izdelke. Vse 
dejavnosti so bile dobro sprejete 
in načrtujejo širitev vsebin.

Vedno imajo člani tudi kaj 

pokazati na letnih srečanjih, 
predvsem tisti, ki radi zaplešejo, 
in tisti, ki so dejavni v ročnih 
spretnostih. K veselemu in 
sproščenemu razpoloženju pa 
so pripomogli tudi tamburaši 
Tamburaškega orkestra Danica 
iz Dobravelj z dirigentom Urošem 
Trebižanom, saj so z njimi lahko 
zapeli vsi.

Prijetno senčico vsem, ki 
verjamete v delovanje Društva 
Most UTŽO in njegovo 
poslanstvo.

JČ, foto VV, MŠ, VB

Društvo upokojencev Ajdovščina

Zlatoporočenci
Praznovanje diamantnih in zlatih obletnic poroke članov 

Društva upokojencev Ajdovščina je že tradicionalna prireditev. 
Prvo tako srečanje je bilo 1978. leta. Vztrajnost vodstva društva 
je pripomogla, da je bil ta prijeten dogodek tudi letos 26. maja.

Ob zgodnji večerni uri se je v 
piceriji Anja zbralo sedemnajst 
zakonskih parov. Za slavljence in 
vse nastopajoče je bila jedilnica 
premajhna, razporedili smo se 
tudi ob mizah pod bujno zeleno 
pergolo. Dobrodošlico so nam 
zapele pevke ženskega pevskega 
zbora Večernica pod vodstvom 
Mirana Rustje. V nagovoru jih 
je pozdravil predsednik društva 
upokojencev Milan Marc. Ob 
veseli glasbi z Maurom Deferrijem 
so slavljenci zaplesali in prvi del 
večera je hitro minil. 

Obiskali so nas tudi plemiči: 
grofica, grof, vitez in dvorna 
dama z blejskega gradu. Oblečeni 
v srednjeveška oblačila so 
predstavili družabno življenje na 
gradovih in ob glasbi tistega časa 
zaplesali. Po slavnostni večerji so 
pevke in pevec dramsko-pevske 
skupine Zarja pod vodstvom 
Zore Gregorc dopolnile kulturni 
program. Zapeli so venček 
hudomušnih ljudskih pesmi. 
Sledile so kratke predstavitve in 

zapisi iz življenja vsakega para, 
ki je v spomin prejel plaketo. 
Poleg stiskov rok, objemov 
in nasmeškov smo v čestitke 
vključili še iskrive misli o zakonu.

Prijeten dogodek je bil 
priložnost za druženje in obujanje 
spominov. Ob petju, glasbi, 
plesu, spodbudnih besedah je 
večer hitro minil v odličnem 
razpoloženju. Še za smeh je bilo 
dovolj časa; za to so poskrbeli 
člani Zarje s humornim skečem. 
Uprizorili so narečni pogovor 
med možem, ženo in policistko 
med vožnjo iz Lokavca v Log. 

Srečen zakon je nekaj najlepšega 
v življenju. Za diamantna in 
zlata leta medsebojne ljubezni in 
sožitja je potrebna velika mera 
potrpežljivosti in dobrotljivosti, 
tudi sreče. Zato vse letošnje 
slavljence spoštujemo, se veselimo 
z njimi in jim želimo še mnogo 
let skupnega življenja v zdravju, 
harmoniji in z vsem, kar si sami 
želijo.

anb, DU Ajdovščina

Dom starejših v Ajdovščini

Radi pišemo z roko
»Društvo Radi pišemo z roko smo ustanovili jeseni leta 2017 na 

osnovi istoimenske pobude, ki smo jo razvili v okviru podjetja 
Grafologika in Tedna vseživljenjskega učenja leta 2015.

Osnovni namen društva je 
ozaveščanje širše strokovne in 
splošne javnosti o pomenu pisanja 
z roko ter spodbujanje le-tega. 
Cilji društva so ohranjati kulturo 
pisanja z roko pri mlajših in 
starejših, ozaveščati o prednostih 
pisanja z roko in škodljivosti 
pretirane uporabe tipkovnice v 
pisnem komuniciranju, pridobiti 
mnenjske voditelje, ki bodo 
podprli naša prizadevanja, 
opozarjati na pomen izvirnosti 
pri pisanju z roko, širiti število 
članov in s tem podporo društvu.

Osrednji letni dogodek 
društva je Teden pisanja z roko.

Pisanje z roko je izvirna 
človekova aktivnost in pomembna 
spretnost. Spretnosti razvijamo 
z vajo. Raziskave kažejo, da 
naši možgani bolje delujejo pri 
pisanju z roko kot pri pisanju z 
računalnikom. Informacija, ki jo 
napišemo z roko, se v spominu 
zadrži dlje časa. Pri pisanju z roko 
se nam utrne več idej, ohranjamo 
pa tudi dolgotrajnejšo pozornost. 
S tem prispevamo k ohranjanju 
finih motoričnih spretnosti, ki 

so potrebne za večstranski razvoj 
osebnosti.«

To so besede iz predstavitve 
društva. 

V Ajdovščini sta prvi poprijeli 
za svinčnik Irena Vidmar in 
Anica Kravos in pričeli z uricami 
pisanja v Domu starejših v 
Ajdovščini v jeseni 1019. Mojca 
Čuk, terapevtka iz doma, poskrbi, 
da ure tečejo nemoteno. Srečanja 
so vsako drugo sredo v mesecu, 
okrnjena so bila v času korone, 
a še vedno pišemo, rišemo, 
se pogovarjamo in zapojemo. 
Leta 2021 je z uricami pisanja 
nadaljevala Nevenka Vidmar z 
pomočjo Alenke Bizjak, Ivana 
Skvarča, Marije Božič in Blanke 
Krapež, ki je nadomeščala urice 
pisanja in vodi tudi ure ročnih 
spretnosti.

Koliko lepih zgodb smo slišali, 
zapisali, seveda tudi žalostne, 
ko so se vsem orosile oči. Kljub 
letom je v skupini dobra volja in 
pripravljenost za sodelovanje. 
Razveselijo se vsake drobne 
pozornosti in seveda druženja, 
ki bogati tako stanovalce, kot 
nas vodje uric. Veseli so bili 
pozdravov učencev iz OŠ Drago 
Bajc v tednu pisanja in obiska 
skupine Zebric iz vrtca Ribnik.

Ni potrebno veliko, da nekomu 
polepšaš dan, samo malo časa si 
je potrebno vzeti in ga pokloniti 
za dobrobit sočloveka.

Nevenka Vidmar

»Jaz pa pojdem na Gorenjsko«
Za zaključno ekskurzijo krožka Zgodovinska potepanja na Društvu MOST smo izbrali Gorenjsko. 

Obiskali smo Kamno Gorico in Radovljico.

SISTEMI ZA  & OGREVANJE HLAJENJE
Panasonic v vašem domu.
Rešitve za ogrevanje, sanitarno toplo vodo in klimatizacijo.

MEGATERM d.o.o. Cesta 25. junija 1G, Kromberk, 5000 Nova Gorica  t. +386 (05) 333 40 77
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Dogajanje se je začelo z 
nogometnim turnirjem, na 
katerem so se pomerili tudi 
veteranizirani člani društva. 
Kljub zavidljivim letom, ki so se 
zbrala na igrišču, in nabrušenim 
klinom nogometnih čevljev, je vse 
minilo brez poškodb. Mladi so 
se preskusili v mešanih športnih 
igrah oziroma nekakšnem 
peteroboju, ki je vključeval 
skakanje v vrečah, vlečenje vrvi 
in še nekatere, blago rečeno, 
zanimive discipline.

Prijetno in sproščeno vzdušje 
se je nadaljevalo z 'dobroritmnim' 

koncertom skupine Zelene 
Gartruže. Večer je bil poln 
obujanja spominov na dolgoletno 

delovanje društva, v katerem so 
se ne le vrstile delovne akcije, 
organizacija koncertov in 
turnirjev, temveč so se predvsem 
stkale tesnejše vezi med člani in 
rodila prijateljstva, ki se drugače 
morda ne bi. Leta delovanja so 
tako ovekovečena z razstavo 
fotografij, ki pripovedujejo 
zgodbe in zbujajo spomine na 
plodna druženja zadnjih dvajset 
let.

Pomembno je omeniti, da je 
Občina Ajdovščina odkupila 
površine športnega parka, ki so 
bile do leta 2022 zgolj v najemu. 
Igrišče je od letošnjega leta 
opremljeno tudi z elektriko in 
tekočo vodo.

Kulturno-umetniško in 
športno-rekreativno društvo 
Numulit.us je bilo ustanovljeno 
leta 2003. Že nekoliko prej se je 
skupinici zanesenjakov utrnila 
ideja, da bi očistili in ponovno 
usposobili nogometno igrišče 
na Grbavici. Skupinica je 
prerasla v skupino, skupina pa v 
organizirano društvo, ki je s svojo 
idejo druženja in medsebojne 
povezanosti privabljalo vaščane 
različnih generacij in interesov.

V dvajsetih letih obstoja je 
društvo dodobra razgibalo 
športno, kulturno in družabno 
življenje na Ustjah. Poleg urejanja 
športnega parka, v katerega se 
je na začetku delovanja vlagalo 
največ energije in izvedlo številne 
'udarniške' podvige, je društvo 
začelo z organizacijo različnih 
dogodkov, kot so čistilne akcije, 

kulturne prireditve, koncerti, 
postavljanje mlaja, društveni 
izleti, razstave o zgodovini vasi 
in društva, nogometni turnirji, 
sodelovanje na Vrtovčevih 
pohodih itd., pa tudi organizacijo 
osrednje prireditve ob vaškem 
prazniku, ki počasti spomin na 
8. avgust 1942, ko je italijanska 
vojska požgala vas in pobila 8 
talcev.

Za večino ustvarjenega so 
zaslužne predvsem neštete 
prostovoljne ure članov društva, 
vsekakor pa nam ne bi uspelo brez 
moralne, predvsem pa finančne 
podpore Občine Ajdovščina in 
Krajevne skupnosti Ustje ter 
donatorjev, sponzorjev in vseh 
ostalih, ki so na kakršenkoli način 
pomagali ustvarjati to zgodbo.

Matjaž Stibilj

Numulit.us gre naprej.
V Športnem parku Grbavica na Ustjah se je 10. junija zbralo staro, mlado in tisto vmes. Povod 

za druženje je bila 20. obletnica delovanja Društva Numulit.us.

Drugi pohod na sveti Pavel združil 
prebivalce Malih in Velikih Žabelj

ŠKTD Fežularji Velike Žablje in ŠKTD Male Žablje sta v nedeljo, 11. junija, ponovno združila moči 
in organizirala drugi pohod na sveti Pavel. Dogodek je še enkrat združil prebivalce Malih in Velikih 
Žabelj. Kljub naravni pregradi, reki Vipavi, ki ločuje ti dve sosednji vasi, so se krajani odločili, da 
bodo ustvarili tradicijo ter se vsako leto, drugi vikend v juniju, podali na skupen pohod.

Ob zgodnji jutranji uri so se 
prebivalci obeh naselij zbrali na 
izhodišču pohoda, in sicer pri 
dvorani v Velikih Žabljah ter pri 
Kristusu - znamenja Jezusovega 
vnebohoda v Malih Žabljah. 
Skupini sta se združili v Dobravljah. 
Pot do svetega Pavla je bila 
slikovita, saj so pohodniki hodili 
mimo zelenih polj, vinogradov ter 
gozdnih poti. Udeleženci pohoda 
so bili polni energije in vztrajnosti. 

Po dvournem pohodu so 
pohodniki prispeli do cerkve 
svetega Pavla, kjer je bila opoldne 
maša. Po maši so si pohodniki 
privoščili zaslužen oddih in 
medtem ko so si izmenjevali vtise in 
uživali v družbi, je v ozadju prijetno 
zadišalo po pravi vipavski joti. 
Dišeča in okusna jed je dopolnila že 
tako prijeten dan. Sledilo je slovo z 
obljubo, da se naslednje leto pohod 
ponovi. 

Pohod je bil uspešno izpeljan, 
predvsem pa je bil odlična priložnost 
za ljudi iz obeh vasi, da se srečajo in 
še bolj povežejo. Velika pohvala in 
zahvala gre organizatorjem pohoda 
ter vsem ostalim, ki so kakorkoli 
prispevali k izpeljavi dogodka. 
Glede na odzive udeležencev 
pohoda verjamemo, da so le ti 
uživali v enkratnem doživetju, ki 
bo zagotovo zaznamoval njihove 
spomine še dolgo v prihodnosti.

V začetnem delu so se lahko 
motoristi in ostali obiskovalci 
seznanili z aktualnimi novostmi 
na področju cestnoprometnih 
predpisov, ki nam jih je posredovala 
učiteljica vožnje pri šoli vožnje 
Almira Avrelija Curk. Nato smo 
se opremili z znanjem iz nudenja 
prve pomoči (TPO), predvsem pri 
nesrečah motoristov, in obnovili 
znanje o uporabi avtomatskega 
defibrilatorja. Znanje nam je predala 
članica prostovoljcev Rdečega križa 
Nova Gorica Valentina Kobal. Ob 
koncu izobraževalnega dela pa nam 
je medicinska sestra in učiteljica joge 
Jana Kim razložila še pomembnost 
fizične pripravljenosti motoristov 
ter nam pokazala nekaj vaj, s 
katerimi si lahko olajšamo bolečine, 
ki se pojavijo zaradi prisilne drže 
na jeklenih konjičkih, predvsem na 

daljših potovanjih.
Po končanem izobraževalnem 

delu so tekmovalci začeli z 
zbiranjem točk pri opravljanju 
raznih zabavnih nalog, poznavanju 
cestnoprometnih predpisov ter 
nudenju prve pomoči. Medtem pa so 
lahko ostali obiskovalci preizkusili 
simulator vožnje motorja ter s 
pomočjo posebnih očal simulacijo 
hoje pod vplivom alkohola. 
Člani Društva starodobnih vozil 
Vipavske doline so postavili na 
ogled starodobne motorje in 
nekaj avtomobilov, prisotnim smo 
ponudili možnost nakupa nove 
in rabljene motoristične opreme 
ter poskrbeli, da so se lahko 
okrepčali in odžejali. Najmlajši pa 
so se lahko pomerili na poligonu za 
poganjalčke.

Po končanem prvem delu 

smo tekmovalce pospremili na 
orientacijsko vožnjo po naši 
čudoviti Vipavski dolini. Da bi jim 
popestrili potovanje, smo jim tudi 
na poti pripravili različne naloge, 
kjer so nadaljevali z zbiranjem točk 
in se potegovali za odlične nagrade.

Pot jih je letos vodila mimo 
izvira Hublja do Male Lazne, kjer 
so preizkusili svojo natančnost pri 
zadevanju tarče, naprej do Skakalnic 
pod Sinjim vrhom, Vodic, Bele ter 
skozi Vrhpolje nazaj v Ajdovščino. 

Seveda je pri vožnji motorja 
zelo pomembno obvladovanje le-
tega, zato so se naši tekmovalci ob 
povratku na prizorišče preizkusili 
še v vožnji po spretnostnem 
poligonu, ki ga je pripravila članica 
Izpitnega centra Nova Gorica Mojca 
Kobal Malik, vožnjo po njem pa je 
demonstriral prekaljeni maček v 

spretnostni vožnji Miran Mozetič 
iz AMD Nova Gorica. Tekmovanje 
so motoristi zaključili z bolj ali manj 
uspešnimi poskusi ježe podivjanega 
bika. Ta nas je zabaval še dolgo po 
zaključenem tekmovanju.

Tekmovalci so se v več kategorijah 
potegovali za praktične nagrade 
naših sponzorjev. V skupnem 
seštevku pa so bile podeljene 
nagrade za tri najvišja mesta. 
Letošnjo prvo nagrado je prejel 
domačin Valter Curk, ki si je s 
svojim znanjem in natančnostjo 
privozil odlično večerjo za dve osebi 
v gostilni Pri Lojzetu, na Zemonu. 
Drugouvrščeni. Tomi Škvarč je 
prejel intenzivni tečaj varne vožnje 
na Vranskem, tretjeuvrščeni, 
motoristični par Erika in Boštjan 
Berglez pa bo po novem med vožnjo 
zavarovan z novo čelado.

Na tem mestu bi se radi zahvalili 
vsem sponzorjem in donatorjem, 
ki so nam omogočili in nas podprli 
pri izvedbi 6. Turistične Moto 
Avanture. Dogodek je namenjen 
tako promociji Vipavske doline kot 
povezovanju motorističnih klubov 
ter navezovanju novih prijateljskih 
vezi med motorističnimi 
navdušenci, zato smo veseli, da so 
v naši prireditvi videli potencial in 
se odločili, da nas bodo finančno 
in materialno podprli. Za to smo 
jim hvaležni in se že veselimo 
sodelovanja na naslednjih dogodkih. 
Vsem motoristom in ostalim 
navdušencem nad bencinskimi 
hlapi pa želimo uspešno sezono z 
varno prevoženimi kilometri ter 
veliko mero strpnosti.

Elvis Marc, predsednik 
MK Q VEJTR Wajdušna

6. Turistična Moto Avantura – Wajdušna 2023
V Ajdovščini se je 3. junija odvijala že 6. Turistična Moto Avantura, ki jo je organiziral Moto Klub Q Vejtr Wajdušna. Kljub temu da nam vreme ni bilo ravno 

naklonjeno, smo člani gostili motoriste iz vse Slovenije in tudi sosednjih držav.

25. let dela Planinske 
sekcije Kamnje

Jubilej so praznovali 18. 6. 2023 pri zavetišču na Mali gori, kamor 
so poleg članov sekcije in krajanov povabili še vse, ki so jim v teh 
petindvajsetih letih kakorkoli pomagali, da je bilo njihovo delo 
uspešno, pa tudi prijatelje in društva s katerimi lepo sodelujejo. 
Pripravili so jim lep sprejem s krajšim kulturnim programom.

Ko so pred 25. leti ustanavljali 
planinsko sekcijo, se je že prebujala 
Mala gora z leseno hiško, ki si jo 
je na planoti postavili Martin 
Grželčev v spomin na košnjo 
na Mali gori. In na neki delovni 
akciji na poti v gmajno, v času, 
ko je bilo prostovoljno delo še 
splošna vrednota, se je rodila 
ideja o organiziranem pohodu 
na Malo goro, takoj za tem pa še 
zamisel o ustanovitvi planinske 
sekcije. Z njo so želeli zapolniti 
vrzel, ki se je kazala v družabnem 
utripu v vasi. Prav v pohodništvu 
in planinstvu so videli okvir 
njihovega delovanja. Za matično 
društvo so si izbrali Planinsko 
društvo Ajdovščina.

Velikonočni pohodi, izleti, 
gradnja zavetišča na Mali gori 
ter gorski teki so povezali 
krajane vseh starosti. Ni jim bilo 
žal ne truda, ne časa, pa tudi ne 
prispevkov, ki so jih vlagali v 
zavetišče, ki je postalo priljubljena 
točka mnogih planincev.

Prepoznavnost Male gore 
zagotovo ne bi bila takšna, kot 

je, če se niso že takoj na začetku 
naslonili na zgodbo o košnji na 
Mali gori, ki je bila predstavljena 
v zgibanki, nato še v zborniku 
in še dopolnjena s pričevanji v 
dokumentarnem filmu.

Člani sekcije imajo še veliko 
zamisli o nadaljevanju te zgodbe, 
hkrati pa jim gre velika zahvala za 
to, da je koča ob nedeljah odprta, 
okolica koče urejena, pot koscev 
in grabljic pa zanimiva in varna 
za pohodnike.

Ponosni so na prehojeno pot 
v teh 25. letih delovanja, kar jim 
daje moč in zagon za nadaljnje 
delo. 

Udeležence srečanja so 
pogostili z okusnim ješprenom 
in frtaljo s pršutom in zelišči, pa 
tudi domače pecivo se je našlo na 
mizah. Zasluženim so v zahvalo 
podarili spominsko steklenico 
vina.

V lepem vremenu in ob zvokih 
harmonike v senci košatih lip se 
je prijetno druženje nadaljevalo 
še v pozno popoldne.

J. V.

Maložabeljci - očistimo med 
svojim in sosedovim pragom

Člani sveta krajevne skupnosti 
Male Žablje so v začetku junija 
organizirali čistilno akcijo z 

udeležbo prebivalcev skoraj cele 
vasi. Zbrali smo se zjutraj na 
vaškem igrišču ob kavi, kjer je 
predsednik krajevne skupnosti 
nakazal smernice čistilne akcije. 
Nato smo skupaj s predstavniki 
posameznih zaselkov, ki so tudi 
člani sveta KS (vsak zaselek ima 
svojega izvoljenega predstavnika 
v svetu KS) uskladili prednostne 
naloge v vsakem zaselku.

Prednost smo dali košnji trave 
in obrezovanju dreves ob poteh 
v vasi, ki povezujejo posamezne 
zaselke, ter urejanju okrasnih 
otokov, ki krasijo prostor pod 
označbami posameznih delov 

vasi. Močne moške roke so kosile 
travo in obrezovale, naše pridne 
dekleta in žene pa so poskrbele, 
da grablje in metle niso počivale.

Po stari vaški navadi smo si 
točno, ko je v Vipavskem Križu 
zazvonilo poldan, privoščili 
zasluženo skupno kosilo ter dobro 
vinsko kapljico ali pa malinovec.

Zadovoljni z opravljenim 
delom, ki je našo lepo vas še 
dodatno polepšal, smo zaključili 
letošnjo čistilno akcijo.

Velika zahvala vsem, ki so 
sodelovali in pripomogli k vzorno 
izvedeni čistilni akciji.

svet KS Male Žablje

Praznovanje v Zavinu
V prijetni vasici Zavino je bilo 

24. junija veselo. Popoldan so se 
vaščani ter ljudje od blizu in daleč 
zbrali pri maši ob vaški kapelici. 
Maševala sta g. Ivan Furlan, 
župnik z Goč, čigar rojstna vas 
je Zavino, in g. Marko Sabotič, 
župnik s Planine. Verniki so se 
udeležili tudi procesije s kipom 
fatimske Marije in prisluhnili 
pozdravu fatimskih pastirčkov. 
Za petje je skrbela vokalna 
skupina Grlica iz Budanj. V 
dogodek se je vključilo tudi dan 
državnosti, in sicer je župnik 
Furlan pripravil govor, pevke pa 
so zapele domoljubne pesmi. Po 
slovesnosti so se prisotni družili 
ob dobrotah, ki so jih pripravile 
domačinke in domačini. Kot se 
za vinorodno vas Zavino spodobi, 
je druženje teklo tudi ob žlahtni 

kapljici iz vaške vinske kleti. 
G. župnik Ivan Furlan je 

tako že drugo leto zapored 
spodbudil domačine vasi Zavino 
k sodelovanju, da se je odvila 
spominska maša v njegovi rojstni 
vasi in slovesnost ob dnevu 
državnosti. Ob tej priložnosti je 
gospod Furlan spesnil pesem, ki 
povzema zgodovino in običaje 
vasi Zavino.
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Vsako sredo zjutraj si z velikim 
veseljem zavežem vezalke 
na mojih že precej uhojenih 
pohodnih čevljih in naredim 
svoj prvi korak k novi zmagi. 
Komaj čakam, da se dobim z našo 
skupino, kjer me vedno pričakajo 
nasmejani obrazi, pa še kak topel 
objem. Če to ni enkraten začetek 
dneva, kaj bi lahko bilo lepše. 
Pot, ki je pred nami, pa mene 
(in verjamem, da tudi ostale) 
vsakič prevzema s sladkim 
pričakovanjem in nestrpnostjo.

Če sem iskrena, sploh ni važno, 
kam smo se namenili. Važno je, 
da gremo, a imamo veliko srečo 
- kamorkoli se odpravimo, nas 
pričakajo krasne poti, žuboreči 
potočki in zdaj, ko je pomlad 
razkošno posejala travnike s 
cvetjem, tudi prelepe pomladne 
barve. Tu zaslišiš kosa in njegov 
svatovski napev, tam zadiši po 
razcvetenem bezgu in potem 
zagledaš kamenček v obliki srca 
… toliko drobtinic, ki ti polepšajo 
dan.

Letošnji pohodi so nas vodili 
predvsem po okolici Ajdovščine, 
naše dogodivščine pa so posneli 
tudi za oddajo Dobre prakse 
iz Bruslja. Ob Vogrščku smo 
praznovali sedmo obletnico naših 
druženj, kjer so nam začetnice 
pohodov priredile čudovito 
doživetje z domačimi dobrotami 
in kulturnim programom 
ob spremljavi harmonike in 
narodnih pesmi. Srečanju je 
krono dodalo prekrasno vreme. 
Iz Vipave smo se podali preko 
Vrhpolja do Teodozijevega križa 
in čez Zemono ponovno v Vipavo.

Na naših poteh nas ne ustavi 
niti močna burja, podamo se pač 
v smer, kjer manj piha, in polni 

veselja, da nam je kljub burji 
uspelo, s polnimi baterijami 
zaključimo pohod z vzklikom 
našega gesla: »Z našo klapo ne 
fališ!« 

V zadnjih mesecih smo 
spoznavali Male Žablje, Ustje, 
Velike Žablje, Dolenje, se povzpeli 
k sv. Ahacu, na Slap, sopihali iz 
Črnič proti Taboru, se s Cola 
povzpeli proti Sončnici in skozi 
Žagolič pod Križno Goro. 
Nadaljujemo z raziskovanjem 
in spoznavanjem naše ožje 
domovine in vsak izlet potrjuje 
našo ugotovitev, koliko lepih in 
čarobnih kotičkov, ki jih še nismo 
poznali, je skorajda na pragu 
naših domov. 

Že v februarju smo začeli z 
načrtovanjem celodnevnega 
izleta v Goriška Brda. Želeli smo 
si ogledati te zanimive briške 
griče takrat, ko bi cvetele češnje. 
Tokrat nam je vreme kar malo 
ponagajalo, zato smo naš izlet v 
Brda prelagali toliko časa, da so 
češnje dozorele.

Ujeli smo še zadnji majski dan, 
sončen in obetajoč. Naš pohod 
smo pričeli pri Peternelu, kjer 
so med vojno Nemci usmrtili 22 
talcev, se povzpeli po poti češnje 
tercinke do vasi Nozno, se spustili 
mimo hribčkov in dolinic, kjer 
nas je prijazno vodil in marsikaj 
zanimivega povedal g. Boris, do 
zapuščene vasi Slapnik. Tu smo 
si ogledali ruševine vasi, ki je 
bila včasih ena najpremožnejših. 
O tem pričajo ostanki velikih in 
bogato oblikovanih domačij, med 
katerimi sedaj zaslutiš samo duh 
nekdanjega živahnega dogajanja.

Ob povratku smo se skozi 
vas Brdice spustili proti potoku 
Kožbanjšček s sotesko Krčnik, 

izdolbeno v živo skalo in z enim 
najlepših naravnih kamnitih 
mostov v Sloveniji. Navdušeni 
smo bili vsi, še posebej pa tisti, 
ki so bili tu prvič. Ugotavljali 
smo, da je tudi v Brdih še veliko 
neodkritih poti, ki nas mogoče 
čakajo v prihodnjih letih.

Pot je bila kar naporna, strma 
in vroča, na koncu pa nam je bog 
vremena poslal pet kapljic dežja, 
toliko, da nas je opomnil nase in 
na to, kako prijazno nas ob sredah 
razvaja z lepim vremenom. 
Utrujeni po prehojenih 13 
kilometrih smo se veselili kosila 
v Gonjačah pri stolpu, kjer so 
nas Pri Marjotu lepo postregli s 
slastnim kosilom. Ob kavi so nam 
družbo delale prelepe Gradnikove 
pesmi, polne zanosa in ljubezni 
do briške zemlje.
Na holmu, v vinograde razsejana,
pred tabo v soncu morje, sivi Kras,

ravan furlanska, Soče zlati pas
in daleč za teboj dva velikana.

(odlomek iz Gradnikove pesmi V tujini)

Vedno znova se polni vtisov in 
nove energije vračamo domov. 
Kako malo potrebuje človek 
za srečo! Razveseli te lahko že 
drobna cvetka, prekrasna skala, 
mogočno drevo, ki vsako pomlad 
na novo vzbrsti, da popotniku 
daje senco, zavetje, ali, da ga 
preprosto samo gledaš in se čudiš 
moči in čarovniji narave.

Tone Pavček je v svoji pesmi 
zapisal: »Ko hodiš pojdi zmeraj 
do konca. Spomladi do rožne 
cvetice, poleti do zrele pšenice…«. 
Jaz bi dodala »…ob sredah na 
naše stezice«. Na koncu pesnik 
zaključi: »A če ne prideš ne prvič 
ne drugič, poskusi vnovič in zopet 
in znova«. In zato se vedno znova 
odpravimo. Vedno nas čaka kaj, 
česar še nismo poznali, vedno 
opazimo kaj, česar še nismo videli 
in vedno, zares vedno, doživimo 
kaj lepega.

Sreda je naš dan, sreda je najin 
dan, sreda je moj dan, ki ga ne 
damo, ki ga ne dava, ki ga ne dam.

Iva Krašna, 
foto Janica Maraž

Moji pohodi, 3. del
Vsako potovanje se začne s prvim korakom in v trenutku, ko si zavežeš vezalke na pohodnem 

čevlju, si že zmagal. Takrat se začne tvoja pot, najsi bo dolga 20 metrov ali 20 kilometrov.

V začetku junija so se odpravili 
v nestanovitnem vremenu proti 
jugu. Ozka pot, ki poteka severno 
od znanih Hrastovelj, je vodila 
skozi male vasi do križišča pred 
turističnim panojem Rakitovca, 
kjer je bil postanek za kavo, piškote 
in sok. Pred nadaljevanjem je 
motoriste blagoslovil še šturski 
župnik Zoran Zornik, ki jim je 
zaželel varno in srečno vožnjo. 

Pot so nadaljevali v 'tujini', saj so 
prestopili prosto državno mejo ter 
se po drugi poti vrnili v Žapuže. 
Blagoslov je dobro deloval, ker 
so se motoristi vrnili popolnoma 
suhi, ob številnih plohah ob 
poti. Pod nastreškom cerkve sv. 
Martina se je po prevoženih 200 
km prileglo okrepčilo, ki ga je 
pripravilo društvo DEŠK. 

Aleš Brecelj

Motoristi iz Žapuž do 
Rakitovca

Mesec junij je zelo zaseden z raznimi zaključnimi dejanji pred 
počitnicami in dopusti. Tudi v Žapužah praznujemo konec junija 
svoj krajevni praznik. Med številnimi dogodki so si ljubitelji 
motornih koles našli kratek termin za dolgo panoramsko vožnjo. 
Po naši mali Sloveniji, kjer so že skoraj vse relacije poznane, je 
Jože Brecelj le našel območje, kjer večina motoristov še ni vozila 
in sicer ozko pot do Rakitovca na hrvaški meji.

Pohod 'od Martina do 
Martina'

V preteklem letu je bila označena in uradno odprta še zadnja 
etapa 'Martinove poti' po Sloveniji. V Žapužah pri cerkvi sv. 
Martina je bilo postavljeno, poleg velikega panoja, tudi obeležje 
– Martinova stopinja na cerkvi. Na 57. točki slovenskega dela 
poti je bila nameščena tudi vpisna skrinjica z žigom.

Letos, po enem letu od 
odprtja, se je pojavila ideja, da 
bi organizirali pohod od naše 
cerkve, do cerkve sv. Martina na 
Brjah. Ideja je padla na plodna 
tla in na prvo junijsko nedeljo 
smo se odpravili na pot. Vreme 
se je, kot se spodobi za društvo 
DEŠK, ki je pohod organiziralo, 
začelo s ploho že na začetku. 
Nekaj časa smo vedrili pod 
nastreškom pri Peterlinovih, 
nato smo pa nadaljevali pot do 
Brji brez padavin. Med potjo 
smo imeli dva kratka postanka, 
tako da smo po dobrih treh urah 
prispeli pred cerkev sv. Martina 
nad Brjami. Soseda domačinka 
nam je prijazno odprla cerkev 
ter povedala nekaj o zgodovini 
cerkve. Tudi ta točka je obeležena 

z žigom, ki ga je možno dobiti v 
gostišču v Braniku.

Dva člana društva DEŠK, Sanja 
in Janko Žorž imata v strnjenem 
delu zaselka Sveti Martin lepo 
urejeno staro hišo, ki jim služi 
kot počitniška hišica. Prijazno sta 
nas povabila v notranjost, ker je 
prav takrat pričelo zopet deževati 
in vsem petnajstim pohodnikom 
ponudila razkužilo ter prigrizek s 
pijačo. Mala kuhinja je bila polna 
zadovoljnih pohodnikov, ki so se 
po prenehanju dežja vrnili nazaj 
v Žapuže. Nekateri so še del poti 
prehodili, drugi smo imeli prevoz.

Na odhodu smo razmišljali o 
ponovitvi v naslednjem letu in o 
tem, da bi ga vključili v program 
društva kot tradicionalni pohod.

Aleš Brecelj

Z avtomobili smo se iz sončne 
Ajdovščine odpeljali do planinske 
koče Antona Bavčerja na Čavnu, 
kjer se je zbralo 17 pohodnikov. 
Pred kočo nas je prijazno pozdravil 
oskrbnik Branko Blaško in seveda 
tudi hišni čuvaj – radovedni 
simpatični štirinožec. Vendar se 
pri koči nismo zadrževali. Najprej 
delo, nato zabava! Tokrat je bila 
naša Vesna skrivnostna, za smer 
pohoda smo izvedeli šele na 
štartu! Najprej smo se ustavili na 
razgledni točki Beverca, od koder 
se razprostira čudovit pogled na 
planoto Gora, Vipavsko dolino 
in vipavske griče, ob jasnem 
vremenu pa seže čez Kras vse tja 
do morja. Tokrat so našo prelepo 
dolino zastirale nežne meglice, 
ki so ji ob prebujajočem soncu 
dajale še prav posebno čarobnost! 
Nato pa nas je Vesna vodila po 
nam večinoma nepoznani poti 
proti Velikemu Modrasovcu 
(1353 m n.v.), ki je najvišji vrh 
grebena Čaven na južnem robu 
Trnovske planote. V prejšnji 

državi je bilo tu zaprto vojaško 
območje, ki ni bilo dostopno za 
pohodnike. Šele pred nekaj leti 
pa so ajdovski planinci uredili 
in označili pot do vrha in od 
takrat Veliki Modrasovec počasi 
pridobiva svojo prepoznavnost. 
Pot je bila prijetna, saj je vodila 
skozi gozd, ki nas je ščitil pred 
vročino in pripeko. Na vrhu stoji 
stara vojaška zgradba, ki pa so 
jo zasuli in služi kot razgledna 
točka. Pogled od tu seže na 
Golake, Kamniške Alpe, levo 
od Golakov pa na Julijske Alpe, 
Triglav in bližnji Krn. 

Po kratkem postanku 
smo krenili proti Malemu 
Modrasovcu. S hvaležnostjo smo 
globoko vdihovali kristalno čisti 
zrak in občudovali kot z ravnilom 
začrtana ravna debla bukovih 
dreves, ki so se s svojimi krošnjami 
dvigovala visoko proti soncu. 
Spomnila sem se knjige nemškega 
profesorja in gozdarskega 
inženirja, ki sem jo brala pred 
leti – Skrivno življenje dreves. V 

času študija so bila drevesa zanj 
le proizvodna surovina, ob delu 
v bukovem gozdu pa je spoznal, 
da ima vsako drevo svoje življenje 
in svojo modrost … Ustavili 
smo se na Malem Modrasovcu 
(1305 m n.v.), kjer stoji majhna 
radioamaterska hiška in ob njej 
kontrolni stolp. Prisluhnili smo 
Vesninim besedam ob zaključku 
šolskega leta: pripravila nam je 
18 krajših pohodov, ki smo se 
jih udeleževali v velikem številu. 
V imenu vseh prisotnih in tudi 
vseh tistih, ki so bili ta petek že 
odsotni zaradi 'dopustniških 
obveznosti', pa smo se ji od srca 
zahvalili tudi pohodniki. Vesna, 
hvala ti, da si nas vodila po 
najrazličnejših zanimivih poteh 
in nam razkrivala skrite kotičke 
naše bližnje okolice, ki jih sicer ne 
bi spoznali! 

Posedli smo se na lesene klopi 
pred hiško, se malo odžejali in si 
privoščili kratek oddih. Nato pa 
smo se spustili proti planinski 
koči na Čavnu (1242 m n.v.). Med 
hojo sem prisluhnila igrivemu 
ščebetanju ptic, občasnemu 
škrtanju majhnih kamenčkov 
pod svojo stopinjo in komaj 
opaznemu šelestenju starega listja, 
ki se že spreminja v humus. Z leve 
in desne pa so me pozdravljale 
drobne pisane cvetice … Po 4,5 
km smo bili spet na izhodiščni 
točki. Zaključek pohodniškega 
šolskega leta nam je oskrbnik 
Branko posladkal z orehovimi 
štruklji iz krompirjevega testa in 
jabolčnim zavitkom s sladoledom. 
Mmmmm, kako dobro! In naj bo 
vsem dobro tudi v času počitnic! 
Jeseni pa NA SVIDENJE ob 
Vesninih petkih!

V. Iljič Brecelj, foto I. Slejko

Zaključni krajši pohod 
ob lepotah Čavna

V petek, 16. junija, smo se odpravili še na zadnji krajši pohod 
v tem študijskem letu v okvoru Društva MOST.

Robotske kosilnice

Strokovno svetovanje

Prodaja in servis

Profesionalna montaža

Poprodajni suport in vzdrževanje

Najvišja kakovost

Kosilnice
Ponudba vrtnih kosilnic.
- Traktorske
- Rider
- Ročne 
- Akumulatorske
- Samodejne robotske

Honda ponuja pestro
paleto elektro
agregatov, ki jih lahko
uporabljamo za
najrazličnejše namene.
Od stabilnih postaj do
lahkih in prenosnih.

Elektro agregati 

Motorne žage

Vrtni prekopalniki

A K C I J S K A    P O N U D B A

MOTORNIH KOS

-10%

POPOLN
REZ.

Ponudba velja do 31.05.2023 oz. do odprodaje zalog

LUKA LESKOVEC
kmetijska trgovina

• kmetijski in gozdarski stroji
• traktorji New Holland
• vrtni program
• avtomobilske prikolice
• pašna oprema
• gozdarska oprema
• hlevska oprema
• folija in mreža za baliranje
• igrače za male kmetovalce
• olja in maziva
• rezervni deli
• servis traktorjev in strojev
• servis za vrtni program

Goriška cesta 75 | 5270 Ajdovščina | info@luka-leskovec.si
 

stroji 041 978 630 | trgovina 031 436 000 

ponedeljek - petek | 7.00 - 16.00
  sobota | 8.00 - 12.00

28. rally društva LSV Vipavska 
Dolina 2023

Po deževnih dneh, kaj dneh, tednih in mesecih nas je ob našem srečanju 20. maja končno 
dočakalo malo vetrovno, a suho vreme. Več kot 60 vozil in več kot 100 ljubiteljev starodobnih 
vozil je izmenjalo svoje misli ob jutranji kavici in rogljičku v Sena baru.

Tokrat nas je pot vodila na naš 
Kras, ki je med drugim poznan 
po čudovitem kamnu, iz katerega 
pod rokami mojstrov nastajajo 
prave umetnosti. Tako smo v 
Pliskovici na Krasu obiskali 
kamnoseka Jerneja Bortolata, ki 
nam je povedal veliko skrivnosti 
o kraškem kamnu ter prikazal, na 
kakšne načine obdeluje kamen. 
Ko smo si v njegovi trgovinici 
ogledovali končne izdelke, smo 
spoznali, kakšne neverjetne 
umetnine se lahko ustvari iz 
kamna. Po 'naporni' predstavitvi 
obdelave kamna nas je lakota 
zapeljala v bližnjo Izletniško 
kmetijo Kosmina, kjer so za nas 
pripravili prigrizek in seveda, 
kot se za Kras spodobi, kozarček 
čudovitega terana. Po krajšem 
postanku in prijetnem klepetu 
nas je pot vodila preko Krasa, 

Brji nazaj na startno mesto, kjer 
je naš predsednik Peter Ambrožič 
vsakemu podelil pokal za spomin 
na udeležbo ter priznanje s sliko 
svojega starodobnika na startu. 
Tu nas je čakalo odlično kosilo, 
ki se je začelo s pasuljem in 
nadaljevalo z dobrotami z žara 
in krompirčkom. Kot vedno se je 
na vse udeležence spomnila tudi 
naša gospa Dorica, ki je za vse 
pripravila štruklje. 

Ker pa slika pove veliko več kot 
beseda, vas vabim, da nam sledite 
na Facebooku: facebook.com/
drustvolsv/in si ogledate, kako je 
z nami vedno lepo.

Ob tej priložnosti se 
zahvaljujem vsem sponzorjem, 
ki so nam pomagali izpeljati naše 
28. srečanje. Zagotovo se vidimo 
naslednje leto!

Člani društva 
LSV Vipavska dolina
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Šolska dvorana je bila vso 
pomlad z nastopi, zaključnimi 
nastopi, gostovanji in nenazadnje 
z izpiti zasedena dvakrat do 
trikrat dnevno. Oddelki vseh 
instrumentov in baleta ter 
najmlajši iz predšolske glasbene 
vzgoje in glasbene pripravnice so 
se staršem in drugim predstavili 
na razrednih nastopih. Nekaj 
odličnih učencev, ki so zaključili 
nižjo ali višjo stopnjo šolanja, 
je priredilo zaključni nastop. 
Z recitalom nas je razveselila 
ena od nekdanjih učenk, ki 
nadaljuje glasbeno izobraževanje, 
klarinetistka Ana Krapež. Morda 
se bo v prihodnjih letih na naš 
oder vrnil tudi Vlado Krasniqi, ki 
je letos uspešno opravil sprejemni 
preizkus in jeseni odhaja na 
Umetniško gimnazijo Koper. 

Še pred prvomajskimi 
počitnicami je Glasbena šola 
Vinka Vodopivca Ajdovščina 
pripravila Dan odprtih vrat, na 
katerem so bodoči virtuozi lahko 
slišali, videli in tudi preizkusili 
instrumente. Z zanimivim 
projektom Harmonika ima 
rojstni dan v organizaciji učiteljev 
Karmen Krapež in Andreja 
Kobala so se instrumenti, seveda 
s svojimi lastniki oziroma 
uporabniki, podali tudi na 
potovanje po osnovnih šolah 
in podružnicah v ajdovski in 
vipavski občini. 

Veliko je bilo priložnosti, 
ko so naši učenci s svojimi 

točkami kulturno popestrili 
raznorazne prireditve: Okusi 
Vipavske doline, Festival 
češenj, predavanja in srečanja 
na sosednji Srednji šoli Veno 
Pilon Ajdovščina, nacionalno 
odprtje Tednov vseživljenjskega 
učenja, Festival otroka, Kulturni 
dogodek v Lokarjevi hiši, 
Valeta Osnovne šole Šturje, 
zaključna prireditev Mladost 
na burji, novinarska konferenca 
festivala SAXGO23, Občinski 
praznik Vipava in Proslava ob 
dnevu državnosti na Predmeji. 
V dvorani Frančiškanskega 
samostana Kostanjevica sta na 
koncertu Mladi glasbeni biseri 
nastopili harmonikarka Špela 
Troha in violončelistka Eva von 
Rottenburg. 

Pod naslov TI IN JAZ – JAZ IN 
TI, skupaj z glasbo je učiteljica 
Karmen Krapež skrila nastop, 
poln ljubezni do glasbe, veselja, 
truda in spontanosti, ki je orosil 
marsikatero oko. Nastopajočim 
iz glasbene šole so se pridružili 
učenci CIRIUS-a Vipava po 
mentorstvom Loredane Sajovic. 
Skupaj jim je uspelo dokazati, da 
je glasba jezik, ki ga razumemo 
vsi, da ima posebno moč, ki nas 
povezuje, da je mogoče vse, če si 
dovolj močno želiš.

Šolski godalni orkester pod 
vodstvom Polone Praček se je v 
Postojni udeležil Revije godalnih 
orkestrov Zveze primorskih 
glasbenih šol. Kitaristi so se 

udeležili Mednarodnega srečanja 
kitaristov v Varaždinu, od 5. do 9. 
junija pa so se v prostorih šole in 
Dvorca Lanthieri v Vipavi zvrstili 
Dnevi kitare, na katerih so poleg 
domačih kitaristov solistov in 
komornih skupin nastopili gostje 
iz Varaždina ter Gorizia Guitar 
Orchestra iz Italije. 

Izbrani solisti, komorne 
skupine, balet in orkestri so se 
konec maja v Kulturnem domu 
v Vipavi ter v Dvorani prve 
slovenske vlade v Ajdovščini 
predstavili na zaključnih 
koncertih. V Vipavi smo 
prisluhnili pianistki, skupini 
saksofonov, vokalni skupini, 
harfi, violini, kitarskemu duu ter 
harmonikarskemu in godalnemu 
orkestru. V Ajdovščini je 
uverturo pripravil balet, sledile 
pa so solistične točke klarineta, 
klavirja, harmonike, violine, 
saksofona, flavte in petja ter duo 
violončel. Predstavila sta se še 
mlajši in starejši kitarski orkester s 
solistom violončelistom ter mlajši 
godalni orkester z raznolikimi 
točkami – kot solist je sodeloval 
kitarist, dva harmonikarja in 
vokalna skupina. Koncert je 
že tradicionalno sklenil šolski 
pihalni orkester, ki se mu je na 
odru pridružil tudi otroški zbor 

dveh razredov nauka o glasbi. 
Na odru je bilo prostora komaj 
dovolj, žal pa tega ne moremo reči 
za dvorano; še enkrat več se je 
pokazalo, kako zelo potrebujemo 
večji prostor z več sedeži. Nekaj 
obiskovalcev je dobilo dodatne 
lesene stole, marsikdo pa je skoraj 
dve uri trajajoč koncert poslušal 
stoje, če je v dvorano sploh lahko 
prišel. 

Dolgujemo še rezultate z 
zadnjih glasbenih tekmovanj:

2. mednarodno tekmovanje 
Matije Bravničarja za violiniste:

- Klara von Rottenburg, 1. 
kategorija: zlato priznanje, 3. 
nagrada in nastop na zaključnem 
koncertu tekmovanja v Slovenski 
filharmoniji

- Hana Bizjak, 2. kategorija: 
srebrno priznanje

Mentorica obeh violinistk je 
Kristina Markovič, korepetitorka 
pa Ana Ašič

11. mednarodno glasbeno 
tekmovanje Palmanova:

- Rebeka Koren, f lavta, 
kategorija F: doseženih 90 
točk; mentor Gašper Dolgan, 

korepetitorka Kristina Morelj Gec
- Neža Polanc Golob, saksofon, 

kategorija F: doseženih 91 točk; 
mentorica Larisa Marjanović, 
korepetitorka Kristina Morelj Gec

- Lina Dolgan, harfa, kategorija 
F: doseženih 87 točk, 3. nagrada; 
mentorica Erika Bersenda

10. mednarodno glasbeno 
tekmovanje Tomaž Holmar, 
Naborjet:

- Tinkara Praček, klavir, 
kategorija A1: doseženih 92 točk, 
2. nagrada; mentorica Ana Ašič

20. mednarodno kitarsko 
tekmovanje Enrico Mercatalli, 
Gorizia:

- Eva Žvokelj, II. kategorija: 
srebrno priznanje; mentor Ante 
Radnić

- Tjaž Malavašič, I. kategorija: 
srebrno priznanje in nagrada za 
najmlajšega tekmovalca; mentor 
Tilen Lancner

- Kitarski duo in kitarski 
orkester sta v V. kategoriji zasedla 
7. in 3. mesto.

Mednarodno glasbeno 
tekmovanje Bolero, Muta:

- Neža Polanc Golob, saksofon, 
2. kategorija: zlata plaketa, 1. 
nagrada s pohvalo; mentorica 
Larisa Marjanović, korepetitorka 
Kristina Morelj Gec

- Rebeka Koren, f lavta, 2. 
kategorija: zlata plaketa, 3. 
nagrada; mentor Gašper Dolgan, 
korepetitorka Kristina Morelj Gec

- David Pregelj, klarinet, 
1. kategorija: zlata plaketa, 3. 
nagrada; mentorica Neža Jelušič, 
korepetitorka Divna Jandrić

- Dana Rosa, klarinet, 
predkategorija: zlata plaketa; 
mentorica Neža Jelušič, 
korepetitorka Divna Jandrić

- Manica Fabčič, rog, 2. 
kategorija: zlata plaketa, 3. 
nagrada; mentor Peter Pačnik; 
korepetitorka Divna Jandrić

- Hana Stopar, f lavta, 1. 
kategorija: zlata plaketa; mentor 
Gašper Dolgan, korepetitorka 
Kristina Morelj Gec

12. mednarodno koroško 
klavirsko tekmovanje, Radlje 
ob Dravi:

- Kristina Blažko in Zora 
Furlan, klavirski duo, II. 
kategorija: bronasta plaketa; 
mentorica Ana Ašič

6. mednarodno glasbeno 
tekmovanje Giovani Talenti, 
Gorizia:

- Neža Zagorc, violina: 2. 
nagrada

- Vlado Krasniqi, violina: 3. 
nagrada

Mentorica obeh je Polona 
Praček, korepetitorka pa Bernarda 
Paškvan. 

7. mednarodno tekmovanje 
Oskar Rieding 2023 za mlade 
violiniste, Celje:

- Vlado Krasniqi, 5. kategorija: 
srebrna plaketa

Mentorica obeh je Polona 
Praček, korepetitorka pa Kristina 
Morelj Gec. 

Vsem učencem in njihovim 
staršem se zahvaljujemo za 
sodelovanje v tem letu. Naj bodo 
počitnice lepe, prijetne in varne!

Katarina Vidmar, 
foto Sandi Gorkič

G E O D E T S K I  N A Č R T  Z A  DG D
D O L O Č I T E V  M E J E  P A R C E L E
P R I D O B I T E V  H I Š N E  Š T E V I L K E . . .
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Našo pot smo začeli s 'skokom 
na Kovk' kamor smo se odpeljali 
z avtobusom skupaj z otroki 
iz skupine Zebre. Tam nas je 
prijazno sprejel Danilo Pudgar, 
ki nam je predstavil skakalni 
center in skakalni klub POK, v 
katerem trenirajo mladi skakalci. 
Dva nadobudna skakalca Andraž 
Velikonja in Jure Polanc sta na 
zanimiv način predstavila opremo 
skakalcev in za naš obisk prikazala 
dva smučarska skoka. Ogledali 
smo si ju iz sodniške hišice in 
pospremili z bučnim navijanjem, 
na koncu pa smo ju tudi ocenili, 
seveda z visokimi ocenami. Obisk 
skakalnega centra na Kovku je 
bila dragocena izkušnja za vse nas, 
zato se SK POK zahvaljujemo za 
to priložnost. Otroci so še dolgo 
potem pripovedovali o stvareh, 
ki so jih doživeli na skakalnici 
in celo v prosti igri uprizarjali 
skoke in navijali drug za drugega. 
Tako se je v otroških glavicah 
porodila ideja, da bi tudi sami 
izdelali svojo skakalnico. Pri tem 
nam je pomagal dedek dečka 
iz skupine, ki je sodeloval pri 

načrtovanju skakalnice na Kovku. 
Načrt skakalnice je otroke še 
dodatno spodbudil k 'postavitvi' 
naše skakalnice, ki je nastala iz 
kartonastih škatel. 

Prav tako smo iz kartona 
izdelali dolge skakalne smuči in 
jih pobarvali z akrilno barvo ter 
okrasili z napisi, da so bile 'čisto 
prave'. Domišljija otrok ne pozna 
meja, zato smo poleg opreme 
izdelali tudi kip orla iz das mase 
kot simbola naših slovenskih 
zlatih orlov, slovensko zastavo 
iz krep papirja in zmagovalne 
stopnice. Otroci so pri izdelavi 
opreme skupaj iskali rešitve, se 
učili timskega sodelovanja in se 
pri delu med seboj spodbujali. Ob 
tem so razvijali pozitivna čustva, 
vztrajnost in potrpežljivost ter 
gojili dobre medsebojne odnose. 

Ob spremljanju smučarskih 
skokov v Planici so se otroci 
navduševali za tovrstni šport, 
se veselili in podoživljali uspehe 
slovenskih skakalcev. Veliko smo 
se pogovarjali o uspehih naših 
slovenskih orlov in spoznavali 
skakalke in skakalce. S pomočjo 

izbrane literature smo spoznavali 
opremo in tudi razvoj tehnike 
skokov skozi zgodovino (Na krilih 
smučarskih letalcev, Peter Prevc 
in Razvoj smučarskih skakalnic 
v povezavi s tehniko smučarskih 
skokov).

Otroci so svojo kreativnost 
izražali tudi skozi likovno 
ustvarjanje, pri čemer so nastajali 
prav zanimivi likovni izdelki. 
Otroci so obrisovali posamezne 
oblike skakalcev v skoku in 
doskoku iz papirja, jih izrezali 
in prilepili na podlago. Risali 
so skakalce v tehniki vodnega 
akvarela in flomastra.

Otroci so se izpopolnjevali tudi 
v jezikovnem izražanju, bogatili 
so svoj besedni zaklad in iskali 
rime v povezavi s smučarskimi 
skoki in skakalci. Starejši otroci so 
na liste pisali posamezne besede, 
povezane s smučarskimi skoki.

Pri našem raziskovanju 
smučarskih skokov nam je 
pomagala tudi babica deklice, 
ki nam je zašila pravi skakalni 
kombinezon v otroški velikosti. 
Otroci so ga navdušeno pomerjali 

in ob tem posnemali smučarske 
skakalce.

V skupini smo imeli priložnost 
spoznati tekmovalno opremo 
smučarskega skakalca in 
preizkusiti prave skakalne čevlje 
in čelado. 

Otroci so aktivno sodelovali pri 
otvoritvi razstave Od Kovka do 
Planice na zmagovalne stopnice, 
kjer smo predstavili vse naše delo. 
Otvoritev razstave je potekala 9. 
maja v prostorih Hiše mladih, na 
katero so bili povabljeni tudi starši 
in stari starši otrok iz skupine 
Žirafe. Najprej nas je nagovorila in 
pozdravila gospa Polona Bratina, 
nato sva s sodelavko povabljenim 
predstavila razstavo, ki je nastala 
v povezavi s projektom Turizem 
in vrtec. Sledil je nastop otrok 
in voden ogled razstave skupaj z 

otroki.
Skozi celoten proces spoznavanja 

smučarskih skokov smo se veliko 
naučili o sami športni panogi, 
predvsem pa nas je skupno delo 
in sodelovanje še bolj povezalo. 
Obema je bilo pomembno, da 
so otroci ob tem pokazali veliko 
zanimanje, navdušenje in veselje. 
Tudi doma so o vsem tem veliko 
pripovedovali in čutiti je bilo, 
da so ponosni na naše slovenske 
športnike in seveda tudi nase. 
Pri delu so pokazali veliko mero 
samostojnosti, kreativnosti in 
vztrajnosti. Ob vsem tem se 
nama je zdelo najpomembnejše, 
da otroci razvijajo pomembne 
življenjske vrednote kot so 
vztrajnost, disciplina in pogum.

Pripravili Alenka in Dolores 

Skok s Kovka do Planice na 
zmagovalne stopnice

Letos smo v skupini Žirafe obogatili s spoznavanjem smučarskih skokov, ki so v otrocih vzbudili 
posebno zanimanje in navdušenje. Za tovrstno športno izkušnjo smo se odločili v okviru projekta 
Turizem in vrtec na temo športna doživetja bogatijo mladinski turizem.

V skupini Rumene pike, v vrtcu 
na Ribniku, smo znamenitosti 
Vipavske doline odkrivali skozi 
oči padalstva. Z otroki smo 
se najprej pogovorili, kaj so 
znamenitosti in katere poznajo, 
oziroma so jih že obiskali s starši. 
Našteli so jih kar nekaj: izvir 
Hublja, Otliško okno, Stari grad 
nad Vipavo, grajsko obzidje ... 
Skozi pogovor smo iskali rešitev, 
kako bi si te znamenitosti lahko 
ogledali z višine, da bi naš pogled 
zajel vse, od Otliškega okna 
do Starega gradu nad Vipavo. 
Odgovor otrok je bil jasen: »Z 
letalom«. Razmišljali smo naprej 
in z nekaj namigi so otroci prišli 

do iskanega odgovora: »Z višine si 
lahko ogledamo tako, da skočimo 
s padalom«. 

V goste smo povabili padalca 
iz Društva jadralnih padalcev 
Kovk Ajdovščina. Na povabilo sta 
se odzvala in nas obiskala Samo 
Božič in Anja Logar. S seboj sta 
prinesla zaščitno opremo, padalo 
in stol za učenje letenja s padalom. 
Padalo sta razgrnila v telovadnici, 
saj je ta dan pihala naša ajdovska 
burja in bi bilo zunaj prenevarno, 
stol pa je gospod Samo zavezal 
na igralo na igrišču in otroci so 
lahko vanj sedli in ga preizkusili. 
Ob koncu predstavitve smo se 
padalcema zahvalili in jima 

podarili našo slikanico 'Skok v 
dolino'.

Otroci so si glavne znamenitosti 
Vipavske doline ogledali na 
fotografijah, na videu, nekatere 
smo si ogledali na sprehodu po 
Ajdovščini, nato pa so jih tudi 
narisali. Nastale so prelepe slike, 
ki so razstavljene na glavnem 
hodniku vrtca Ribnik. Da pa ne 
bi ostali samo pri razstavi, smo te 
slike uporabili za ilustracije v naši 
slikanici 'Skok v dolino'. Zgodba 
v njej govori o dečku Filipu in 
njegovi želji po skoku s padalom 
in odkrivanju znamenitosti 
naše Vipavske doline. Ali mu 
je bila želja izpolnjena, si lahko 
preberete in slikanico tudi 
prelistate na vrtčevski spletni 
strani https://mojedete.si/projekt-
turizem-in-vrtec-v-rumenih-
pikah-na-ribniku/. Slikanico smo 
odnesli tudi na nekatere javne 
kraje, kjer si jo lahko ogledate: 
TIC Ajdovščina, Hiša mladih, 
Turistična agencija Marco 
Polo, Upravna enota, Občina 
Ajdovščina, Zavod za šport, 
Lavričeva knjižnica, podarili smo 
jo tudi OŠ Šturje Ajdovščina, OŠ 
Danila Lokarja Ajdovščina, OŠ 
Draga Bajca Vipava, SŠ Veno Pilon 
Ajdovščina in Društvu jadralnih 
padalcev Kovk Ajdovščina.

Otroci so v projektu uživali, 
aktivno sodelovali, ob prejetih 
pohvalah in zahvalah za 
čudovito slikanico, pa so bili tudi 
neizmerno veseli in zadovoljni.

Marjana Krapež

Skok v dolino
Projekt Turizem in vrtec že več let organizirata Turistična 

zveza Slovenije in Skupnost vrtcev Slovenije. V letošnjem 
šolskem letu je rdeča nit projekta 'Športna doživetja bogatijo 
mladinski turizem'. V okviru projekta najmlajši, preko igre, 
odkrivajo znamenitosti svojega kraja.

Vrtec v jami
V skupini Pikapolonice vrtca Budanje (starost 3-6 let) smo letos 

spoznali malce bolj zanimivo vrsto športa. Obiskali smo pravo jamo.

V okviru projekta Turizem in 
vrtec, ki ga organizira Turistična 
zveza Slovenije na temo Športna 
doživetja bogatijo mladinski 
turizem, smo odkrivali jamarstvo. 
Z otroki smo spoznali značilnosti 
jam, življenje v jamah ter pomen 
ohranjanja čiste podtalnice, 
naše pitne vode. Naučili smo se, 
kako mora biti opremljen jamar 
in kakšno znanje mora imeti za 
varno gibanje po jami. Vadili 
smo plazenje pod malimi stoli, 
kartonskimi tuneli, po trebuhu 
in komolcih. Jamar Mitja 
Benčina je izdelal poseben lesen 
jamarski poligon, po katerem 
smo se tudi sami dva tedna 
preizkušali, vadili jamarsko 
gibanje. Z vsem tem znanjem 
smo se 1. 6. 2023 skupaj s starši 
odpravili v neturistično Vipavsko 
jamo. Povabili smo tudi skupino 
Činele (4-6 let) iz vrtca Vrhpolje. 
Jamo so nam razkazali jamarji 

iz Jamarskega društva Danilo 
Remškar Ajdovščina (JDDR), ki 
so tudi člani Reševalnega centra 
Tolmin Jamarske reševalne 
službe Slovenije. Približno 240 
m umetno izkopanega rova nas 
vodi direktno do velike dvorane 
z naravnim jezerom. Potapljači 
so se v preteklosti spustili do 44 
m globine. Rov so kopali leta 
1910 misleč, da bodo izkopali 
živosrebrno rudo. Umetni rov se 
na desni strani jezera nadaljuje še 
približno 150 m, tik pred koncem 
rova pa je odcep, ki vodi v naravne 
dele jame. Otroci so pokazali 
izredno zanimanje za nadaljnje 
jamarsko udejstvovanje. Jamar 
Nejc Velikonja je izdelal posebno 
presenečenje za vsakega otroka – 
obesek s človeško ribico.

Razšli smo se polni lepih vtisov 
in hvaležni za novo izkušnjo.

Maja Koren in Anita Pintar

Pisani glasbeni kamenčki 
dopolnili mozaik uspešnega leta

Šolsko leto se je tudi v glasbenih šolah zaključilo 23. junija s podelitvijo spričeval in pohval. 
Od našega zadnjega javljanja v aprilski številki Latnika se je pred zaključkom zvrstilo veliko 
nastopov, koncertov in tekmovanj.
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Ob priložnosti predstavitve 
Letnega poročila za leto 2022 na 
letni skupščini hranilnice smo 
se pogovarjali s predsednikom 
uprave Primorske hranilnice 
Klemnom Bajtom. 

Kateri dejavniki so v preteklem 
letu najbolj vplivali na poslovanje 
PH? 

»Ključni dejavnik je bila 
zagnanost zaposlenih. V 
preteklem letu je hranilnica podrla 
vse lastne rekorde in postavila 
lestvico precej višje, tako na 
nivoju bilančne vsote, plasiranju 
kreditov, številu računov itd. 
Seveda je tudi hranilnica namenila 
več pozornosti pri poslovanju 
zaradi vojnih razmer, ki pa sicer 
niso vplivale na naše poslovanje. 
Spremljali smo tudi trg energije, 
ki je imel precejšen vpliv na naše 
stranke. V preteklem letu so se 
začele dvigovati tudi obrestne 
mere, ki pa so le v manjši vrednosti 
vplivale na poslovanje hranilnice, 
saj je hranilnica na kreditni strani 
prilagodila obrestne mere šele 1. 
1. 2023.« 

Kako ocenjujete preteklo 
poslovno leto?

»Kot sem že povedal, je bilo 
leto 2022 za hranilnico rekordno 
z vidika poslovnih rezultatov, smo 
pa naredili velike korake naprej 
tudi v organiziranosti upravljanja, 

širjenja ekip zaposlenih po 
posameznih sektorjih in 
tehnoloških rešitvah.«

Kateri mehanizmi urejajo 
delovanje bank, tudi PH, v 
Sloveniji?

»Vse slovenske banke so del 
EUROSISTEM-a, kar pomeni, 
da delujejo pod okriljem Banke 
Slovenije, Evropske centrale banke 
in Evropske bančne agencije. 
Hranilnica se mora tako držati 
popolnoma enake zakonodaje kot 
vse ostale evropske in slovenske 
banke.« 

PH je tudi članica Združenja 
bank Slovenije. Kako pomembno 
je biti del takšne organizacije?

»Združenje bank je odlična 
organizacija z odličnim vodstvom. 
V združenju se soočajo različna 
menja, skupaj rešujejo različne 
težave. Združenje je center znanja 
in organiziranosti slovenskega 
bančnega sistema in hranilnica 
je zelo ponosna, da je članica 
Združenja Bank.«

Kdo so vaše stranke?
»V hranilnici imamo kot 

stranke tako fizične kot pravne 
osebe. Poslovanje hranilnice se 
sicer osredotoča na poslovanje 
z samostojnimi podjetniki 
ter mikro in malimi podjetji, 
vendar smo usmerjeni v krepitev 
poslovanja z vsemi segmenti 

strank.«
Lahko PH svojim strankam 

ponudi vse, kar ponujajo druge 
banke?

»Hranilnica ima na področjih 
ki jih pokriva, vse bančne 
produkte. Ponujamo vse vrste 
kreditov, depozite, račune, 
kartice, elektronsko poslovanje 
... Seveda pa tudi na produktni 
bazi stremimo k razvoju in se 
nadejamo, da bomo v kratkem 
začeli tudi z zavarovalniškimi 
produkti in produkti, vezanimi 
na investicijske sklade.« 

Kako oblikujete produkte za 
svoje stranke?

»Vedno izhajamo iz 
povpraševanja na trgu in potreb 
naših strank. Včasih nas pa tudi 
zakonodajne spremembe silijo v 
oblikovanje novih ali spremembo 
obstoječih produktov.«

Ste zato, ker je PH manjša 
banka oziroma je vaš sistem 
manjši, lahko tudi bolj 
prilagodljivi?

»Drznil bi si trditi, da je tako. 
Seveda pa vse v spoštovanju 
pravil, zakonodaje in smiselnosti 
poslovanja. Vsak banka ima 
postavljene svoje cilje, okvire, v 
katerih deluje, in tudi hranilnica 
ni nič drugačna.«

Kako pri oblikovanju 
produktov morda sodelujete 
tudi z drugimi finančnimi 
institucijami?

»Na produktni ravni običajno 
banke ne sodelujemo med 
seboj, če mislite pod finančne 
inštitucije druge banke. Banke pa 
sodelujemo na drugih področjih, 
kot so, na primer, skupne revizije 
zunanjih izvajalcev in podobno. 
Če pa kot finančne inštitucije 
mislite tudi zavarovalnice ali 
družbe za upravljanje premoženja, 

pa lahko rečem, da je sodelovanje 
precejšnje in tudi skupaj snujemo 
produkte za naše komitente.«

V preteklem letu ste tudi 
nekoliko spremenili mrežo 
poslovnih enot. Nekatere ste 
ukinili, druge obnovili in 
nadgradili njihovo podobo in 
ponudbo. Kakšni so načrti na 
tem področju za letošnje leto?

»V letošnjem letu načrtujemo 
odprtje poslovne enote v Kopru 
pa tudi v Ljubljani.« 

Kako v PH zagotavljate 
finančno stabilnost banke in 
njeno kapitalsko ustreznost?

»Stabilnost hranilnice se 
ustvarja s poštenim delom in veliko 
pozornostjo nad upravljanjem 
tveganj. V teh letih je bil naš cilj, še 
pred dobičkonosnostjo, postavljati 
temelje trdne organiziranosti, 
urejeno okolje s striktnimi pravili 
delovanja in veliko pozornostjo na 
zakonsko skladnost poslovanja. 
Na tak način smo postavili tudi 
odlične temelje za nadaljnji 
razvoj.« 

Kakšna je lastniška struktura 
PH in koliko se je v preteklih 
letih spreminjala? Se obetajo tudi 
v lastništvu kakšne spremembe?

»Lastniki hranilnice so še 
vedno lokalna podjetja, občine 
in posamezniki. V preteklosti so 
določeni lastniki prodali svoje 
deleže, spet drugi so vstopili v 
lastništvo. Me pa zelo veseli, da 
so se ob vsaki dokapitalizaciji 
vse novo-izdane delnice vedno 
prodale. Kot uprava težko 
komentiram želje in strategije 
lastnikov, seveda pa si želim še 
dodatne krepitve lastništva.«

Najbolj drzni načrti za 
prihodnost?

»Če povem, razkrijem preveč, 
naj ostane skrivnost.«

Bančništvo. Tukaj. Zdaj.
www.phv.si

Z mobilno
banko
m@HIP.

Mobilna banka m@HIP je na voljo 
fizičnim in pravnim osebam za hitro, 
varno in preprosto opravljanje bančnih 
storitev, kjerkoli in kadarkoli. 
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Poslovno leto 2022 za Hranilnico 
Vipava rekordno v vseh pogledih

Primorska hranilnica Vipava tudi danes uresničuje svoje osnovno poslanstvo, ki jo spremlja 
vse od nastanka ob koncu 19. stoletja. Tradicija in utrjena volja, ki pomeni delovanje v okolju in 
sodelovanje z njim, je hranilnico privedlo v današnje dni, ko je sicer še vedno domača, pa vendar 
širše konkurenčna banka z vsemi priložnostmi, ki jih lahko ponudi posameznikom in podjetjem 
na Primorskem in širše.

Zavod BETA je bil v letu 2023 
uspešen na javnem razpisu 
za sofinanciranje projektov 
nevladnih organizacij s področja 
enakosti žensk in moških, ki ga 
financira Ministrstvo za delo, 
družino, socialne zadeve in enake 
možnosti s projektom Garaža kot 
poligon za integracijo priseljenk v 

lokalno okolje in razvoj socialne 
mreže. Projekt spodbuja enake 
možnosti za vse – za učenje in 
mreženje domačink ter priseljenk 
s praktičnimi aktivnostmi. 
Oblikovali smo jih na podlagi 
potreb priseljenk po splošnih 
jezikovnih, kulturnih, tehničnih 
in vseživljenjskih znanjih, tudi v 

sodelovanju z Ljudsko univerzo 
Ajdovščina.

Tako sta nas v juniju obiskali 
Helena Furlan, organizatorka 
izobraževanja in Arjeta Ahmeti, 
prostovoljka, ki nudi pomoč 
skupini priseljenk iz različnih 
držav. 

Udeleženke brezplačnega 
programa Slovenščina za tuje 
govoreče ženske https://www.
lu-ajdovscina.si/slovenscina-
za-tuje.../ se bodo pridružile 
dodatnim aktivnostim, ki bodo 
potekale deloma v Garaži, deloma 
na Ljudski univerzi Ajdovščina:

· računalniška in medijska 
pismenost, 

· praktične delavnice za 
krepitev medkulturne družbe in 
vključevanje v okolje (kulinarična, 
tehnična in glasbena delavnica, 
avto-moto delavnica, delavnica 

ročnih spretnosti ter ogled 
izbranega podjetja),

· podporne skupine za 
priseljenke (iz področja zdravstva, 
socialnega vključevanja in 
zaposlovanja).

Priseljenke in druge prebivalce 
vabimo, da se nam pridružijo in 
informacije širijo naprej, med vse, 
ki jim lahko pridejo prav. Cilj je, 
da se z novimi znanji, veščinami 
in socialnimi stiki čim prej 
integrirajo v okolje bivanja.

K vpisu v mentorske programe 
za novo šolsko leto 2023/2024 
vabimo mlade, ki jih veselijo 
tehnični projekti. Med svoje 

vrste vabimo tudi strokovnjake s 
tehničnih področij, ki želijo znanje 
prenašati na mlajše generacije. 
Več o samih programih si lahko 
preberete na prenovljeni spletni 
strani garazawajdusna.si, kjer 
izpolnite prijavnico z vašimi 
interesi. 

Vabljeni, da nas obiščete – 
Garaža na Vilharjevi ulici 20q 
v Ajdovščini, je odprta vsak 
delovnik med 9. in 17. uro!

Ajdovska Garaža, tudi za priseljenke
Garaža je opremljen prostor, ki deluje pod okriljem Zavoda Beta. Z množico svojih brezplačnih 

programov je usmerjena k izboljšanju kakovosti življenja vseh. Že sam prostor in oprema vabijo 
k rednemu obiskovanju. S tem se vzpostavljajo mreže in povezave med različnimi družbenimi 
skupinami. Tu ni prostora za diskriminacijo. 
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Povezovalna nitka na ta nastop 
je bila Metka Colja iz Lokavca, ki 
je sedaj poročena na čebelarsko 
domačijo Petelin v Pliskovico. 
Metka je desetletje vodila 
mlade pevke v sestavu Plejade v 
Ajdovščini, sedaj pa sodeluje na 
glasbenem področju na Krasu. 

Tako kot nosijo čebele med iz 
vseh strani v njihove čebelnjake, 
smo pevci iz vseh strani Šturij 
prispevali svoj glas za koncert v 
Pliskovici. Zbor je pod vodstvom 
Marinke Šuštar in organista 
Mateja Marca izredno lepo 

zazvenel sredi kamnite pokrajine, 
verjetno je tudi odmev kamna 
prispeval v pravo harmonijo. 
Mogočno se je razlegal tudi glas 
solista Marka Keteja v Mornarski 
pesmi.

Po nastopu smo si ogledali 
razstavo izdelkov iz kamna ter se 
okrepčali ob mizah gostoljubnih 
Kraševk. Prisostvovali smo še 
razglasitvi rezultatov tekmovanja 
v oblikovanju kamna ter podelitvi 
priznaj.

Aleš Brecelj
Jubilant MoPZ Vinograd 

Vrtovin, ki je bil s svojim 
jubilejnim koncertom osrednji 
kreator večera, je v goste povabil 
še tamburaški orkester Danica 
iz Dobravelj ter mlade domače 
glasbenike, harmonikaša Jako 
Pirjevca in Nejca Ušaja ter 
kontrabasista Aljaža Ušaja. Vsi so 
se vabilu z veseljem odzvali.

Začetek zborovskega petja v 
Vrtovinu sega v daljno leto 1902, 
ko je bilo ustanovljeno Bralno in 

pevsko društvo Vinograd. Od 
takrat (pevski zbor v moškem, 
ženskem ali mešanem sestavu) z 
občasnimi krajšimi ali daljšimi 
prekinitvami deluje vse do danes.

Današnji moški sestav zbora je 
bil na pobudo nekaterih starih 
pevcev ustanovljen v začetku 
leta 2007. Ob ustanovitvi je štel 
15 pevcev, vodil pa ga je Stanko 
Benko. Prvi nastop zbora je bil 
spomladi leta 2007 na reviji 
Primorska poje v Trenti.

Kasneje so se zboru priključili 
novi pevci iz okoliških krajev, 
prav tako pa jih je nekaj odšlo. 
Število pevcev se tako stalno giba 
med 15 in 18. Zamenjali so se tudi 
zborovodje. Po Stanku Benku je 
zbor od leta 2009 do leta 2011 
vodil Peter Vidrih, nato pa vse 
do leta 2018 Stojan Koren. Od 
tega leta dalje zbor uspešno vodi 
sedanja zborovodkinja Katja Bajec 
Mihelj. Vsak izmed njih je zboru 
pustil svoj neizbrisen pečat.

Zbor se vse od ustanovitve 
udeležuje vsakoletnih revij 
pevskih zborov Primorska 
poje, območnega tekmovanja 
Naši zbori pojo, nastopa na 
prireditvah v domačem kraju in 
na prireditvah v okoliških krajih 
ter drugod po Sloveniji in tujini. 
Naj ob tej priložnosti omenimo 
samo nekatere pomembnejše 
nastope zbora: na Ohridu, v Nišu, 
Rumi, Prijedoru, Šibeniku, na 
jurjevanju v Črnomlju, slovensko 
-madžarskem večeru v Lendavi, 
nastop na RTV Slovenija ... Ob 
10-letnici delovanja zdajšnjega 
moškega sestava je zbor izdal 
svojo zgoščenko. 

Nevenka G.
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Poiščite ga v Mlinotestovih trgovinah.
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Vipavski SD z novim 
vodstvom

Na rednem vol i lno 
programskem zboru članstva 
so se 7. junija zbrali socialni 
demokrati (SD) iz Vipave. 
Sedanji predsednik Območne 
organizacije SD, ki pokriva 
Ajdovščino in Vipavo, Mitja 
Tripković, se je najprej zahvalil 
dolgoletnemu predsedniku mag. 
Bizjak Milošu za njegovo predano 
strankarsko delo kakor tudi za 
nedvomen prispevek k razvoju 
občin, ki ga je Bizjak, predvsem s 
povezovanjem državnih organov 
z lokalno skupnostjo nedvomno 
soustvarjal. »Politike prav posebej 
nihče ne mara, ampak določenih 
stvari se brez politike, ne da 
doseči. Zato se splača vztrajati, 
saj po trdem delu, rezultati ne 
izostanejo. Prav to želim novemu 

vodstvu SD Vipava,« je poudaril 
Bizjak.

Novi predsednik OO SD 
Vipava je postal Mitja Lavrenčič, 
že dvakrat izvoljeni svetnik v 
Občinski svet občine Vipava, ki 
je v uvodnem nagovoru poudaril: 
»SD ima v sedanji sestavi 
Občinskega sveta dva svetnika. 
Brez nas bi bilo sedanjemu 
županu in občini težje izvajati 
program. Smo kooperativni del, 
upajmo da, razvojnega preboja 
Vipave. Pri tem računamo tudi 
na naše ajdovske, strankarske 
prijatelje, ki so sedaj v nekoliko 
boljšem položaju ter bolj izkušeni. 
Kakorkoli, obljubljam, da bomo 
aktivna stranka ter da se bomo 
tudi v bodoče, s predanim delom 
v skupno dobro, izkazali.«

Njena življenjska pot se je začela 
20. maja1923 v vasici Zemono pri 
Vipavi. Tu je odraščala skupaj z 
mlajšo sestro in starši na manjši 
kmetiji. Sama pravi, da je bilo 
življenje skromno, a lepo. 

Osnovno šolo je obiskovala v 
Vipavi, pod italijansko oblastjo. 
Tako je tudi šolanje potekalo v 
italijanskem jeziku, ki se ga je 
takrat odlično naučila in ga še 
danes zelo dobro obvlada.

Kot mlado dekle se je izučila 
za šiviljo, prav tako v domači 
Vipavi, pri takrat priznani šivilji. 
Njeni izdelki so bili vedno zelo 
natančno izdelani in dodelani s 
pridihom elegance.

Celo življenje se je skrbno in 

predano posvečala svoji družini. 
V zakonu z možem Antonom 
so se jima rodile tri hčere. Z 
njimi se je družina razširila na 
vnuke in pravnuke, ki so ji še 
posebej v veliko veselje. Z njimi 
se kljub letom zelo rada pošali in 
nasmeje. Oni pa ji z zanimanjem 

prisluhnejo, ko jim pripoveduje 
o svojem otroštvu ali drugih 
dogodkih iz preteklosti.

Skoraj do polnega stotega leta 
je prebivala v domačem okolju, v 
bloku v Ajdovščini, marca letos pa 
je bila sprejeta v DSO Ajdovščina.

Delavnost, skromnost in skrb 
za druge so bile vedno njene 
vrline, ki jih je ohranila še do 
dandanes.

Gospa Danica se je v svoj 
praznik vživela z mnogimi 
spomini na preteklost in povedala, 
da se življenje zelo hitro odvija in 
tudi 100 let hitro pride, če si le 
zdrav. Pravi, da je Bogu hvaležna 
za dočakano tako visoko starost.

DSO Ajdovščina in njeni domači

DSO Ajdovščina

Danica Prinčič v praznovala 100 let
V predzadnjem majskem vikendu smo v Domu starejših občanov Ajdovščini z veseljem obeležili 

stoti rojstni dan gospe Daniele (Danice) Prinčič. Že dan prej se je skupaj s sostanovalci pri sv. 
maši zahvalila za dolgo življenje ter vse dobrote, ki jih je prejela skozi vsa leta. Na stara leta pa 
se zahvaljuje predvsem za zdravje in bistre misli, kot sama pravi. Na sam sobotni praznični dan 
je v domu praznovala skupaj s svojimi najbližjimi, tudi s številnimi vnuki in pravnuki.

MoPZ Vinograd prepeva že 15 let
Za zbor je bil poseben večer, ko so se zbrali, da proslavijo 15-letnico delovanja moškega pevskega 

zbora Vinograd iz Vrtovina. Jubilej je zbor dosegel že v prejšnjem letu, vendar so zaradi koronskih 
omejitev praznovanje prestavili v letošnje leto.

Zbor Filipa Terčelja 
zapel na Krasu

V sklopu Festivala kamna v Pliskovici na Krasu je bil na zaključku 
prireditve organiziran tudi koncert treh cerkvenih zborov. Poleg 
domačega iz Pliskovice ter iz sosednjega Komna so povabili v 
cerkev sv. Tomaža tudi Zbor Filipa Terčelja iz Šturij. Program je bil 
izbran Mariji v čast, saj smo prepevali predvsem Marijine pesmi.
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V januarju 2023 pa smo začeli z 
nizom sedmih Srečanj z Danilom 
Lokarjem, na katere smo povabili 
različne strokovnjake, ki so preučili 
Lokarjeva dela s svojih področij 
poznavanja. Na prvem srečanju 
smo gostili Marka Kravosa, 
tržaškega pisatelja, pesnika, esejista 
in urednika, ki je Danila Lokarja 
osebno poznal. Ajdovskega pisatelja 
in zdravnika se je spominjal tudi 
filozof, fotograf in pisatelj Evgen 
Bavčar, rojen v Lokavcu, živeč v 
Franciji. Njegove zapisane spomine 
je prebrala profesorica Ivana 
Slamič. Domačo pokrajino sta v 
Lokarjevih delih prepoznavala 
profesorica slovenskega jezika, 
literarna zgodovinarka in 
pisateljica Marija Mercina ter 
profesor slovenščine Peter Avbar. 
Doktor Franc Koren je Lokarjeve 
novele prebiral in analiziral z 
zdravniškega vidika. Posebno 
zanimiva je bila predstavitev 
osnovnošolcev in dijakov, ki so 
nam predstavili dojemanje in 
obravnavanje Lokarjevih literarnih 
del s svojega vidika. Temu je 
sledilo spoznavanje umetnika 
skozi oči dveh slovenistk: Laura 
Brataševec nam je predstavila 
njegovo dramsko ustvarjanje, 
Beti Bučinel pa vlogo umetnika v 
njegovih delih. Kot zadnja izmed 
gostujočih je nastopila literarna 
zgodovinarka Vladka Tucovič. 
Preučevala je Lokarjev dogajalni 

prostor, ki je v noveli Srečanja 
umeščen v Vipavsko dolino. 

V začetku maja pa smo z 
veseljem dočakali izid novih 
dnevniških zapisov Danila 
Lokarja oziroma četrte knjige iz 
Lokarjeve zapuščine. Za prepis s 
spremno besedo in opombami je 
tudi tokrat poskrbela Lokarjeva 
velika poznavalka Ivana Slamič. 
Dnevnik 1943-1945, kot knjiga 
nosi naslov, orisuje pisatelja v času 
druge svetovne vojne. Sestavljen 
je iz dveh delov – v prvem so 
Lokarjevi zapisi iz časa izgnanstva 
v italijanski Medeji, v drugem pa iz 
časa, ko sta se z ženo Jelo pridružila 
partizanom. V dnevnikih pisatelj 
izpričuje svoje občutke, ko sta se z 
ženo odpravila na težko pot, katere 
konca nista poznala. Orisuje pa 
tudi vsakdanje življenje partizanov 
na Vojskem in v Beli krajini, kjer je 

opravljal delo vojaškega zdravnika. 
Knjigo smo predstavili 4. maja v 
Lavričevi knjižnici, z raziskavo 
o fašizmu na Primorskem v 
Lokarjevih delih je ta večer 
popestril zgodovinar Matic Batič. 
Knjiga si lahko izposodite v naši 
knjižnici, lahko jo pa tudi kupite.

Kot je bila pokrajina Ajdovščine 
in Vipavske doline velikokrat 
vtkana v Lokarjeva dela, smo 
tudi mi želeli pisatelja ponovno 
vtkati v našo pokrajino, zato 
smo se odločili za odprtje njemu 
namenjene pohodne poti. Pot je 
krožna z začetkom pri Lokarjevi 
hiši, ki je danes preurejena v 
galerijo pod okriljem DLUSP. V 
hiši je tudi Lokarjeva spominska 
soba, za katero skrbi Lavričeva 
knjižnica. Prvi del poti vodi 
skozi mesto in mimo glavnih 
znamenitosti ter javnih ustanov: 

Lavričev trg, občina, šole, potem pa 
zavije na pot ob potoku Lokavšček 
in se ob čudoviti zeleni pokrajini 
nadaljuje do izvira Hublja. Od tam 
se po asfaltni cesti ponovno spusti 
do mesta. 

Pot je označena s posebnim 
znakom, nalivnim peresom, ki je 
zaščitni znak Slovenske pisateljske 
poti, katere del je tudi Lokarjeva pot. 
Ob poti so štiri informativne table, 
ki predstavljajo povezanost poti z 
Danilom Lokarjem in izpostavljajo 
naravne, kulturne in zgodovinske 
znamenitosti Ajdovščine. Trasa 
poti ni naključna, saj je prav to 
pot Lokar večkrat prehodil in to 
zapisal tudi v svojih dnevnikih. 
Odprtje Lokarjeve poti je potekalo 
26. maja pred Lokarjevo galerijo. 
Sooblikovali so jo učenci OŠ Danila 
Lokarja, osrednji govor je pripravila 
Ivana Slamič. Po uradnem odprtju 
je sledil tudi doživet ulični koncert 

tolkalske skupine Sherzer brigade. 
Že naslednji dan smo organizirali 

tudi voden pohod po Lokarjevi 
poti. Zbralo se je približno 30 
pohodnikov, v prijetnem vzdušju 
smo se podali nanjo. Ustavili smo 
se ob informativnih tablah, v 
zaselku Čohi nad Lokavcem nas je 
z osebno zgodbo o Danilu Lokarju 
presenetila tudi domačinka. Pohod 
smo po slabih treh urah zaključili 
na dvorišču Lavričeve knjižnice. 

Nadejamo se, da bo pohod po 
Lokarjevi poti postal vsakoletni 
dogodek Lavričeve knjižnice, 
obenem pa upamo, da bi se po 
poteh, ki jih je prehodil naš ajdovski 
pisatelj, sprehodilo čim več ljudi 
in se tudi na ta način seznanilo z 
njegovim življenjem in delom. 

Franka Koren, 
Lavričeva knjižnica 

Pevci smo se 7. junija zbrali 
že zjutraj in imeli še zadnjo 
intenzivno vajo pred odhodom. 
Potem smo se z avtobusom 
odpravili na pot in začeli odštevati 
minute do tekmovalnega nastopa. 
Ko smo prispeli do prizorišča 
tekmovanja, Guvernerove palače 
na Reki, je sledila generalka, nato 
pa je šlo zares. Med čakanjem na 
svoj nastop smo v zaodrju stiskali 
pesti za nastop Terceta sester 
Kobal, ki so tudi članice našega 
zbora. Kot zadnji nastopajoči 

smo na oder stopili pevci in pevke 
Mešanega mladinskega pevskega 
zbora Srečko Kosovel in odlično 
odpeli svoj tekmovalni program. 
Delovali smo kot eno in dali vse 
od sebe. Zasijali smo v pisanih, 
modrih odtenkih uniform s 
koreografskimi dodatki, ki 
so spremljali naše petje. Na 
tekmovanju so sodelovali tudi 
Mešani zbor Druskininkai iz 
Litve, Mladinski zbor Jiricky iz 
Češke, oktet The Hummingbird 
iz Avstrije in ženski zbor Eldija iz 

Litve.
Sledilo je nestrpno čakanje 

na rezultate. Čas smo izkoristili 
za fotografiranje v čudovitem 
ambientu renesančne palače 
in se zabavali ob prepevanju 
pesmi. Ob 19.00 se nam je v 
dvorani pridružila petčlanska 
mednarodna žirija in razglasila 
rezultate. Oboji, Tercet sester 
Kobal in MeMPZ Srečko Kosovel, 
smo prejeli zlato priznanje. Zelo 
smo bili veseli! Napetost je iz 
trenutka v trenutek naraščala, 
ko smo razmišljali, v čigave roke 
bodo šle tri posebne nagrade – trije 
pokali. Pokal, ki je bil namenjen 
najboljšemu zborovodji, je šel v 
roke naši odlični zborovodkinji 
Petri. Dvorana se je kar tresla od 
aplavza. 

Po razglasitvi smo se veseli 
odpeljali v hotel v Moščeniški 
Dragi, kjer smo po večerji skupaj 
uživali ob petju na plaži. Veselili 
smo se naših novih uspehov 
ob zvokih kitar, ki so jih valovi 

ponesli čez morje. Sledile so še 
družabne igre, potem pa smo vsi 
izmučeni popadali v postelje. 

Zjutraj smo se dobre volje srečali 
na zajtrku. Prtljago smo pospravili 
na avtobus in sledil je krst članov 
pevskega zbora. Nasmejali smo 
se in prisegli zvestobo pevskemu 
zboru. Na poti nazaj je bilo na 
avtobusu slišati veliko smeha 

in zanimivih prigod, ki smo jih 
doživeli na tekmovanju. 

Hvala vsem sopevcem in 
sopevkam, ki so se trudili, da 
smo ponovno ponesli tradicijo 
kvalitetnega ajdovskega petja 
preko domačih meja. Hvala 
naši zborovodkinji Petri za 
potrpežljivost, motivacijo in za 
številne ure pevskih vaj. Hvala 
naši pianistki Larisi Štrukelj, ki 
skrbi, da naše petje zveni še lepše. 
Zahvala pa gre tudi vsem tistim, 
ki so nam pomagali, pa naj bo 
to finančno, s prigrizki ali kako 
drugače. Verjamem, da sta bila ta 
dva dneva plačilo za vse ure trdega 
dela in velika spodbuda za naprej, 
da lahko gremo novim zmagam 
naproti.

Iris Leban, foto Mateja 
Habjanič, Matjaž Simonič

Izteklo se je pestro Lokarjevo leto
V Lavričevi knjižnici smo 130 let rojstva pisatelja Danila Lokarja obeleževali celo leto. Začeli 

smo 9. maja 2022, ko smo pripravili razstavo o pisateljevem življenju in delu, zaključili pa leto 
kasneje, ko smo odprli Lokarjevo pot in se nanjo v lepem številu organizirano podali.

Mešani mladinski pevski zbor Srečko Kosovel 
na mednarodnem tekmovanju v Opatiji

Tik pred koncem šolskega leta smo se pevci in pevke Mešanega mladinskega pevskega zbora Srečko Kosovel pod vodstvom 
zborovodkinje Petre Habjanič Gregorc odpravili na Hrvaško, na mednarodno tekmovanje pevskih zborov Victoria Adriatic Opatija. 
Zbor, ki ne deluje niti še leto dni, se že lahko pohvali s kar nekaj nastopi in zlatim priznanjem z mednarodnega tekmovanja v 
Palmanovi v letošnjem aprilu.

Razstava starih in dragocenih tiskov 
Lavričeve knjižnice

Po sledeh preteklosti
V knjižnici je od 29. maja na ogled razstava, ki prikazuje izbor 

dragocenega, zanimivega in najstarejšega gradiva knjižnice. V 
vitrinah si lahko ogledate tiske iz 19. stoletja, ko je knjižnica šele 
nastajala, med temi sta Nemško-slovenski slovar iz leta 1860 in 
Sveto pismo nove zaveze v prekmurskem narečju iz leta 1848.

Izbrali smo nekaj gradiva, 
ki s svojimi posvetili, žigi in 
ekslibrisi izpričujejo svojo pot v 
času. V nekaterih knjigah so žigi 
še iz časa ustanavljanja Slovenske 
čitalnice v Ajdovščini, torej od 
prvih zametkov knjižnice. Ker 
je knjižnica del svojega fonda 
pridobila tudi z darovi, je na 
razstavi mogoče videti tudi 
ekslibrise različnih oseb, oziroma 
njihove posebne grafične oznake, 
ki označujejo lastništvo nad 
knjigo. Zelo zanimiva so tudi 
posvetila, ki so jih lastniki zapisali 
v knjigo – med temi boste našli 
posvetilo Franceta Bevka svoji 
materi ali posvetilo učiteljice Venu 
Pilonu. 

Seveda nismo pozabili niti na 
naše najstarejše domoznansko 
gradivo. Še posebno smo ponosni 
na letos pridobljeno knjigo pridig 
Matije Vertovca Shodni ogovori 
iz leta 1854. Veseli smo, da v naši 
zbirki hranimo še dve njegovi prvi 

izdaji in sicer: Občna povestnica 
(1863) in Kmetijska kemija (1847). 

Pokazati smo vam želeli tudi 
nekaj naših faksimilov, to je 
kopij dragocenih izvirnikov, ki 
posnemajo unikatno vezavo, vrsto 
papirja, pisavo in ostale morebitne 
posebnosti iz časa izida knjige. V 
knjižnici jih hranimo nekaj več 
kot sto. Na ogled so faksimile 
Dalmatinove Biblije, Brižinskih 
spomenikov, Stiških rokopisov in 
Valvasorjeva Topografija sodobne 
Vojvodine Kranjske.

Razstava bo na ogled do konca 
junija 2023. Vabljeni k obisku. 

Franka Koren, Lavričeva 
knjižnica Ajdovščina

Šola kreativnega pisanja
Z delom je zaključila Šola kreativnega pisanja, ki je potekala 

pod mentorstvom pisatelja iz Ajdovščine Bojana Bizjaka in v 
organizaciji Lavričeve knjižnice Ajdovščina. Vanjo se je vključilo 
18 oseb, od tega 8 v začetno in 10 v nadaljevalno skupino.

Začetne skupine so se udeležili 
slušatelji iz cele Slovenije: Murske 
Sobote, Maribora, Celja, Gorice 
(Italija), Kopra, Ljubljane ter iz 
Vipave, Ajdovščine in Idrije. 
Udeleženci so ustvarili kar nekaj 
kakovostnih besedil, ki so bila 
objavljena v literarnem spletišču 
BURJAČ, ki ga izdaja Lavričeva 
knjižnica, ureja pa ga ravno tako 
Bojan Bizjak. Ta poudarja, da so 
nekateri udeleženci sodelovali 
na literarnih večerih v domačem 
okolju, bili opaženi tudi v drugih 
medijih in izpričali umetniško rast. 
Ena od udeleženk je tudi že izdala 
svojo prvo pesniško zbirko. 

Nadaljevalna skupina je 
poglabljala znanje in prakse. 
Po izvedenih predavanjih so 
udeleženci ustvarjali individualno, 
izdelke pa pošiljali mentorju v 
oceno in obravnavo. Besedila, 
mnenja in priporočila mentorja 
prejmejo ob ustvarjalcu tudi vsi 
v skupini in tako nadgrajujejo 
ustvarjalno prakso. 

Šola kreativnega pisanja praznuje 
že 10. obletnico. Kot ustvarjalna 
delavnica je začela delovati ob 
120-letnici rojstva pisatelja Danila 
Lokarja in se kvalitetno rastjo 
umestila tudi na slovensko sceno 
literarnih šol, s čemer se povečuje 
tako prepoznavnost knjižnice kot 
Vipavske doline. Udeleženci so, 
z izjemo kovidnega obdobja, ko 
je šola potekala na daljavo, svoje 
izdelke predstavili na posebnem 
literarnem večeru v Lavričevi 
knjižnici. Tokrat bo literarni večer 
potekal jeseni. 

AL, foto LKA

Kamen v novi podobi
V prostorih bivše veleblagovnice Nanos so kamnoseki, člani 

Društva Most, postavili na ogled svoja dela.
Trenutno razstavljajo vsi člani; 

od 25. julija do 26. avgusta bosta 
razstavljala Marjan Polanc in 
Matija Repič; od 25. avgusta do 26. 
septembra pa Stanko Fornazarič, 
Stanislav Likar, Angel Krapež, 

Marinka Bolko in Bojana Vanceta. 
V delavnici v Mančah vsak 

mojster vdihne kamnu drugačno 
podobo. Vabljeni k ogledu njihovih 
del. 

Tekst in foto Jerica Pelicon

Lokarjeva galerija: 21. junij – 8. julij

Klavdij Tutta - Ko posije sonce
Klavdij Tutta (1958), slikar in grafik, je leta 1982 diplomiral na Akademiji za likovno umetnost 

v Ljubljani. Leta 1984 je končal specialko za grafiko pri prof. Bogdanu Borčiću. Ukvarja se s 
slikarstvom, grafiko in objekti. Leta 1993 je ustanovil mednarodno likovno delavnico "Slovenija, 
odprta za umetnost", ki poteka vsako leto na Sinjem Vrhu nad Ajdovščino. Tutta je izrazit 
predstavnik tako imenovane "Nove podobe".

V zadnjih letih je v ciklu z 
naslovom "Potovanje sonca" 
slikarsko polje razdelil v več 
pasov, v katerih se pojavljajo 
simboli, arhetipi in znamenja. 
Njegov likovni svet je 
geometrijsko precizen, predvsem 
pa živo barvit. V svojih novejših 
delih se je približal robu obale 
ter v ustvarjalna videnja povezal 
motiviko morja, stolpasto 
razčlenjenih svet i lnikov, 
pristaniških dokov in ladij, nad 
vsemi pa dominira sijoče sinja 
ploskev morja. 

Tuttove slike niso le 
variacije sorodnih si likovnih 
konstrukcij in geometrijsko 
urejenih oblik, iz njih žari tudi 
življenjska energičnost, zajeta 
v prostranstvih, ki ga uteleša 
morje s svojo mogočno širjavo in 
globino. Učinek globine dosega 
umetnik z nanašanjem barve v 

več plasteh, ter z vertikalnimi 
kompozicijskimi zasnovami 
ladijskih ali svetilniških 
arhitektonskih elementov, ki 
se krepko ugrezajo v morsko 
globino. Slikar na eni in isti sliki 
naslika predmete tudi z različnih 
strani, tako profilne obrise ladij 
kot pogled nanje z vrha. Njegov 
današnji slikarski slog je izrazito 
osebno prepoznaven in samosvoj, 
je kot neke vrste mozaik vseh 
njegovih dosedanjih ciklov in 
učinkuje skoraj nadnaravno in 
metafizično iracionalno. 

Klavdij Tutta je živahen in 
barvit, svet, ki ga nosi globoko v 
sebi ne glede na pokrajino in kraj, 
v katerem živi, je Mediteran v vsej 
svoji zgoščeni barviti vedrini in 
radoživi razigranosti. Njegove 
slike so organizirane v premišljeno 
kombiniranih ploskvah igrivo 
barvitega negibnega obmorskega 

sveta, v sozvočjih oblik, barv, 
struktur in vzorcev, simbolno 
oprtih na podobo morja in 
obmorskih arhitektonskih 
znamenj. So živahna panorama 
umetnikovega plodovitega, 
povsem intimnega ustvarjalnega 
življenja, osredotočenega na 
zavest o neizčrpnosti človeških 
iskanj in hrepenenj.

Vladimir Bačič

Srečanje amaterskih kulturnih društev občine Ajdovščina

Pod modrim nebom številka 16
Res hitro čas beži, se nič ne spremeni. Tako se še vedno vsakokrat, ko obiščem trgovino Lidl, 

zagledam v kot, tam pri tovarni Tekstina, kjer bi še vedno lahko stal, sicer prenovljen Kulturni 
dom – Daps, z eno veliko in dvema manjšima dvoranama, urejenimi garderobami za nastopajoče 
in obiskovalce, zadostnimi parkirišči in vsem, kar spada zraven. Žal je takrat potrošništvo 
premagalo kulturo in Kulturni dom so porušili.

V spomin in opomin smo se 
amaterska kulturna društva, ki 
delujemo v občini Ajdovščina, 
začeli vsako leto srečevati 'Pod 
modrim nebom', najprej v 
Ajdovščini, kasneje pa v krajevnih 
skupnostih, od koder društva 
izhajajo.

Že 16. tovrstno srečanje je letos 
10. junija potekalo v Dobravljah. 
Za organizacijo so se tokrat 
potrudili Tamburaški orkester 
Danica, Krajevna skupnost 
Dobravlje in Zveza kulturnih 
društev Ajdovščina. Vabilu na 
srečanje se je odzvalo kar petnajst 
društev, ki delujejo v okviru ZKD 
Ajdovščina: Kulturno umetniško 
društvo POC Ajdovščina 
(razstava izdelkov), Tamburaški 
orkester Danica Dobravlje, 
Pevska skupina Zarja pri društvu 
upokojencev Ajdovščina, Moški 
pevski zbor Janez Svetokriški 
Vipavski Križ, Moški pevski 
zbor Vinograd Vrtovin, Ženski 
pevski zbor VEČERNICA 
društva upokojencev Ajdovščina, 
Mešani pevski zbor Primorje 
Ajdovščina, Dramska skupina 

Zarja pri Društvu upokojencev 
Ajdovščina, Oktet Castrum 
Ajdovščina, Moški pevski zbor 
Napev Batuje, Oktet Sotočje 
Selo, Mešani mladinski pevski 
zbor Srečko Kosovel Ajdovščina, 
Vokalna skupina Šumljak 
Budanje, Moški pevski zbor 
Razpotje Col in Kitarska skupina 
Akordi Ajdovščina. 

Zaradi slabe vremenske 
napovedi smo se preselili v športno 
dvorano osnovne šole, kjer so se 
s krajšim nastopom predstavila 
vsa društva, z bučnimi aplavzi 
pa nagradili poslušalci na skoraj 
polnih tribunah dvorane. Lepo 
je pred dopusti skleniti sezono s 
takim druženjem, saj smo se ob 

prigrizku in kozarčku zadržali 
še kakšno urico z obljubo, da se 
prihodnje leto zopet srečamo. 

V imenu Zveze kulturnih 
društev Ajdovščina se 
zahvaljujem vse sodelujočim 
društvom, želim vam lepe 
počitnice, jeseni pa zopet uspešno 
nadaljevanje našega poslanstva, 
širjenja amaterske kulture, pa 
čeprav 'Pod modrim nebom'.

Posebej pa gre zahvala 
organizatorjem, Tamburaškemu 
orkestru Danica iz Dobravelj, OŠ 
Dobravlje in ravnateljici Mirjam 
Kalin za velikodušno pomoč in 
seveda KS Dobravlje.

Marjan Krpan, 
foto Nevenka Vidmar
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Društva invalidov Ajdovščina – Vipava 

Ponovno zlate balinarke 
Po regijskem tekmovanju v Ajdovščini so se balinarke DI Ajdovščina 

- Vipava uvrstile na državno prvenstvo. V Kranju se je tako 3. junija 
pomerilo šest regijskih zmagovalnih ekip. Naše društvo so zastopale 
balinarke Ana Velagič, Dragica Makovec in Anuška Lavrenčič.

Po dveh zmagah v skupini so 
balinarke preprečljivo prišle v 
polfinale. Po polfinalni zmagi so 
jih v finalu pričakale domačinke, 
balinarke DI Kranj. Z odlično 
igro so naše balinarke zmagale 
in dobile pokal najboljše ženske 
invalidske ekipe v državi. 

Naša ekipa je dosegla vrhunski 
rezultat, na katerega smo izjemno 
ponosni. Državno prvenstvo 
žensk v balinanju nam je dalo 
spoznanje in vedenje, da je v 
našem društvu veliko dobrih 
športnikov - invalidov ki so 

sposobni osebno in kolektivno 
zastopati DI Ajdovščina - Vipava 
tudi na višji ravni.

Anuška Lavrenčič, DI

Veseli smo, da se je odzvalo kar 
lepo število družin ter starejših in 
mlajših ljubiteljev kolesarjenja po 
naši prelepi Vipavski dolini.

Za nekatere je bilo to prvo 
kolesarjenje na obe straneh struge 
reke Vipave, kjer je zaradi sence 
,ki jo dajejo drevesa ob poti, 
užitek kolesariti kljub visokim 
temperaturam.

Prireditev se je zaključila 
srečno in z velikim zadovoljstvom 
udeležencev ter prirediteljev.

Za pomoč in sodelovanje 
se zahvaljujemo tudi vsem 
sokrajanom, ki so sodelovali kot 
redarji, spremljevalci kolesarjev, 
nudenju medicinske oskrbe (ki 
je na veliko veselje vseh nismo 
koristili) in pri pripravi začetnega 

in končnega prizorišča ter še 
posebej našemu šefu kuhinje 
(masterchef) Izotu.

Marko, ŠKTD Male Žablje

Zaradi vseh predstav, ki so 
jih letos na parketu prikazale 
Ajdovke, so si tudi zaslužile 
sprejem pred množičnim 
občinstvom v sklopu Pašta 
Fešte, ki jo je na Lavričevem trgu 
organiziral generalni sponzor 
Mlinotest. Sredi prireditve so na 
osrednjem odru glavno besedo 
imele Mlinarke. Srebrne medalje 
okrog vratu sta jim podelila 
župan občine Ajdovščina Tadej 
Beočanin in predsednik uprave 
Mlinotesta Danilo Kobal. 
Slednjemu je kapetanka kluba 
Nuša Fegic izročila veliko 
skupinsko fotografijo s podpisi 
vseh akterjev, ki so sodelovali pri 
uspehu.

V krajšem nagovoru se je 
predsednik uprave generalnega 
sponzorja Mlinotest d. d. Danilo 

Kobal zahvalil za izjemne 
rezultate in v isti sapi dodal, da 
gredo Mlinarke v naslednji sezoni 
v boj tudi v evropsko tekmovanje 
EHF CUP. Vse simpatizerje kluba 
je povabil, da se po poletnem 
oddihu znova srečamo na 
Policah, ko se bodo pričeli boji v 
novi rokometni sezoni.

K vsemu temu lahko dodamo, 
da bo prihodnja sezona z vidika 
udeležbe v evropskih tekmovanjih 
zgodovinska za slovenski ženski 
rokomet. Na evropskem odru 
se bodo namreč predstavili kar 
štirje klubi. Slovenski prvak Krim 
Mercator bo v prihodnji sezoni 
znova napadal uvrstitev pri vrhu 
v ligi prvakinj. V EHF evropskem 
pokalu se bodo predstavile 
rokometašice treh slovenskih 
klubov. Že prej omenjenemu 

Mlinotestu se bosta pridružili 
ekipi Litije in Izole.

Ajdovke se tako v Evropo znova 
vračajo po letu 2021. Takrat so v 
dveh tekmah, ki so bile odigrane 
na ajdovskih Policah, morale 
priznati premoč švedskemu 
Kristianstadu. A niso bile daleč 
od uspeha, za napredovanje 
jim je namreč zmanjkal le en 
zadetek. Ajdovske rokometašice 
so v omenjenem pokalu v 
preteklosti že znale poskrbeti 
za uspehe, saj so se v takratni 
izvedbi pokala (EHF Challenge) 
prebile vse do 1/8 finala, kjer 
so po senzacionalni zmagi nad 
turškim Zagnossporjem, klonile 
proti močni španski ekipi Rocasi 
iz Gran Canarie.

Mednarodni turnir mesta Ajdovščina

Ekipe ND Primorje v samem vrhu!
Nogometno društvo Primorje je v zadnjih dveh vikendih (štirje tekmovalni dnevi) organiziralo 

mednarodni turnir mesta Ajdovščina, kjer se je zbralo 105 ekip iz Slovenije in tujine. Na 
mestnem stadionu in pomožnem igrišču se je odigralo več kot 250 tekem, sodelovalo je več kot 
1.000 otrok in več kot 3.000 navijačev.

V štirih dneh smo videli 
zanimive dvoboje ekip U7, U8, 
U9, U10, U11, U12 ter dekleta 
U13.

ND Primorje je tudi po 
tekmovalni plati doseglo zelo 
lepe uspehe. V selekciji U7 in 
U8 rezultati niso bili prvotnega 
namena, poudarek je bil zgolj na 
uživanju otrok v nogometni igri.

Pri selekciji U9 je ND Primorje 
osvojilo prvo mesto, pred 
ekipama FC Koper in NK Bravo. 
V selekciji U10 je prvo mesto 
osvojila ekipa NK Bravo, drugo 
mesto ND Gorica, z bronom se 

je okitila ekipa NK Sava Kranj.
Primat v selekciji U11 pripada 

ponovno ekipi ND Primorje, ki 
je v finalu na severno primorskem 
derbiju premagala ND Gorico, 
tretje mesto je zasedla ekipa Elite 
team iz Ljubljane.

V selekciji U12 je domača ekipa 
ND Primorje osvojila drugo 
mesto, v finalu so bili boljši 
vrstniki NK Jadran Dekani, tretje 
mesto pa je osvojila ekipa iz NK 
Brinje Grosuplje.

Letos smo prvič gostili tudi 
turnir za dekleta starosti do 13 
let. Tudi v tej kategoriji je dekliška 

ekipa ND Primorje dvignila 
pokal za prvo mesto, kjer je v 
finalu premagala ekipo Podravje 
Aluminij, brona pa so se veselila 
dekleta iz Gažona.

Mednarodni turnir mesta 
Ajdovščina ima vse večjo veljavo 
na slovenskem prostoru pa tudi 
čez meje. Bilo je enkratno ter 
nepozabno. 

Zahvala za izvedbo projekta 
gre Občini Ajdovščina ter vsem 
sponzorjem, donatorjem in 
staršem, ki so pripomogli k 
uspešno izvedenem turnirju.

ND Primorje

Mlinarke v novi sezoni tudi v Evropi!
Za Mlinarkami je ena izmed najboljših sezon v zgodovini kluba. Tretjič v zadnjih štirih letih 

so namreč postale pokalne podprvakinje, obenem pa se lahko pohvalijo še s tretjim mestom v 
državnem prvenstvu. Dosežka, vredna velikega spoštovanja!

Padel je zastor 
nad rokometno 
tekmovalno sezono!

Za mladinsko rokometno šolo Mlinotest je še ena odlična 
sezona. Kar devet selekcij je skozi vso sezono uspešno igralo v 
tekmovanjih pod okriljem Rokometne zveze Slovenije.

Mladinska ekipa je osvojila 
peto mesto v najmočnejši prvi 
ligi, kadetinje se lahko pohvalijo 
z doseženim drugim mestom v 
drugi kadetski ligi. 

Vrhunske predstave so prikazale 
igralke v selekcijah Starejših 
deklic A in B pod vodstvom 
trenerja Branka Lebana. Obe 
ekipi sta namreč končali med 
desetimi najboljšimi v Sloveniji. 
V mlajših kategorijah, kjer se ne 
beleži rezultatov, je na tekmah 
zaznati občuten napredek v igri 
in tehničnemu znanju. Veseli 
nas, da se vse več mlajših deklet 
odloča za igranje rokometa. V 
sezono 2023/24 vstopamo s 130 
igralkami v mladinski rokometni 
šoli. Nagrada za kvalitetno delo 

se kaže tudi z vpoklici Mlinark v 
reprezentanco Slovenije.

Ob zaključku sezone se je naš 
klub udeležil mednarodnega 
turnirja v Banja Luki v kategoriji 
letnikov 2006 in 2008. Z odličnimi 
predstavami sta obe ekipi osvojili 
naslov prvakinj, ob tem pa osvojili 
še kopico individualnih nagrad.

2006: Melanija Petejan (MVP), 
Maruša Raspor in Natalija 
Grandič (najboljša postava).

2008: Stela Balut (MVP), Tia 
Čehovin (najboljša vratarka), 
Ajda Bačer (najboljša postava).

Zahvaljujemo se tudi staršem, 
ki so skozi celoten turnir in 
sezono skrbeli za bučno podporo 
s tribun.

SREČ & KO 23
Športno kulturno turistično društvo Male Žablje je tudi 

letos organiziralo četrto druženje kolesarjev s poudarkom na 
spodbujanju družinskega kolesarjenja in sicer 28. maja ter ob 
podpori Občine Ajdovščina, TIC-a Vipavska dolina in KS Male 
Žablje. Sama prireditev SREČ & KO (sreča in kolo) je bila sestavljena 
iz treh delov in sicer blagoslova kolesarjev in koles pod vodstvom 
brata Placida iz samostana v Vipavskem Križu, kolesarjenja ob 
strugi reke Vipave v dolžini približno 15 kilometrov in pogostitve 
s hrano in pijačo ter veselega druženja.

Največji uspeh Plesnega centra 
ADC - zadovoljni udeleženci

S Pesnim centrom ADC se svet vrti že vrsto let. Tekmovalci nizajo uspeh za uspehom tako na 
domačih odrih kot tudi v tujini, v letošnji sezoni so stali na stopničkah državnega, evropskega 
in svetovnega odra. Iz festivalov so v Ajdovščino skozi vso plesno sezono prinašali zlato in ostale 
vrhunske uvrstitve, pa vendar pravijo, da je največji uspeh zadovoljen udeleženec.

Plesalci ADC niso vsi v 
skupinah tekmovalne narave, so 
tudi rekreativci, ljubitelji plesa, 
ki se želijo ukvarjati z njim 
samo za hobi ali se šele začenja 
njihova plesna pot. In tako na 
vprašanje vodje centra, »kaj je 
njihov največji uspeh«, odgovori: 
»Srečni plesalci, zadovoljni starši 
in ljudje, ki se vključujejo v plesno 
dejavnost ali se vračajo v sezono 
plesa vsako leto.«

Ples je umetnost, je šport in 
zabava hkrati. V plesu se lahko 
najde vsak, ker lahko na svoj 
način izraža svojo kreativnost 
skozi gibanje, povečuje občutek 
zadovoljstva s samim seboj, 
izboljšuje spomin, koncentracijo 
in sposobnost učenja, krepi 
mišice in poleg ostalih pozitivnih 
učinkih ohranja splošno dobro 
počutje, predvsem pa povezuje 
ljudi in se z njim ustvarja nove 

prijateljske odnose.
In vse to so največji uspehi 

ADC plesalcev pa najsi bodo to 
najmlajši, 3 letniki ali zlate dame 
ter vse generacije vmes.

Vsi v ekipi ADC vedno povejo, 
da so hvaležni, da postajajo vedno 
bolj povezana in velika družina, 
da dobro sodelujejo in vsak s svojo 
vlogo v tej družini celotni širši 
skupnosti doprinašajo dobrobit 
za vse.

S tekom povezujemo Vipavsko dolino
Športno društvo Tekači Vipavske doline smo letos že tretjič organizirali tekaški dogodek 

'Povežimo Vipavsko dolino'. Poleg ultra tekaškega dogodka, 100 ob Mrzli reki, ki ga že nekaj 
let zapored pozimi organiziramo v Ajdovščini, in ki šteje tudi za državno prvenstvo Slovenije v 
teku na 100 kilometrov, smo letos tekačem ponudili še rajskih 42 kilometrov teka po najlepših 
kotičkih Vipavske doline. 

Startali smo v soboto, 10. junija, 
ob 8.00 iz Vipave, kjer nas je 
prijazno sprejel Anton Lavrenčič, 
župan Občine Vipava in nam 
obljubil, da se nam drugo leto 
tudi on pridruži na startu. Trasa 
je potekala po tematski učni poti, 
ki je bila urejena v okviru projekta 
VIPava in povezuje občine vzdolž 
reke Vipave od izvira do meje 
v Italijo. Tek ni tekmovalne 
narave, namenjen je rekreativnim 
tekačem, predvsem z namenom 
druženja in povezovanja tekačev 
vseh občin Vipavske doline. 

Organizatorji smo na vsakih 5 
km poskrbeli za okrepčevalnice, 
kjer so se tekači združili in skupaj 
nadaljevali pot do cilja. Reko 
Vipavo smo prečili v čolnih, za 
drugo leto pa računamo, da bomo 
lahko tekli že čez nov most skozi 
sotesko Pekel pri Batujah. 

Vsak tekač je lahko pretekel 
poljubno razdaljo, mnogi 
izmed njih so vztrajali vse do 
cilja v Mirnu, kjer je na zadnji 
okrepčevalnici za topel obrok 
poskrbel Mauricij Humar, županu 
Občine Miren Kostanjevica. 

Vsako leto se tekaškega dogodka 
udeleži več tekačev in zelo smo 
veseli, da tek Povežimo Vipavsko 
dolino postaja tradicionalen 
dogodek. 

Zahvala gre vsem prostovoljcem, 
ki ste poskrbeli za okrepčevalnice 
in organizacijo prevozov in 
čestitamo vsem tekačicam in 
tekačem, še posebej tistim, ki ste 
pretekli celo pot, od Vipave do 
Mirna.

ŠD Tekači Vipavske doline

Košarkarice OŠ Šturje 
državne prvakinje

V ponedeljek, V športni dvorani Lukna v Mariboru se je 29. 
maja odvijalo finalno državno tekmovanje košarkarskega 
Superšolarja za mlajše učenke. Poleg šturske šole so se 
finalnega turnirja udeležile tudi učenke iz OŠ Draga Bajca 
Vipava, OŠ Nazarje ter domača ekipa OŠ Tabor 1 Maribor.

Na prvi polfinalni tekmi so 
'Šturke' igrale proti domačinkam 
iz Maribora. Tekma se je končala 
z zmago naših deklet za 8 točk, 
med samo tekmo pa jim je uspel 
preobrat, saj so vmes zaostajale 
že za 5 točk. 

V drugem polfinalnem 
obračunu je bila OŠ Draga Bajca 
iz Vipave boljša od OŠ Nazarje 
za 5 točk. To je pomenilo, da 
bo za naslov državnega prvaka 
odločala tekma med OŠ Šturje 
Ajdovščina ter OŠ Draga Bajca 
iz Vipave. 

Tekmo so bolje začele naše 
košarkarice, ki so povedle za 13 
točk. V nadaljevanju srečanja so 
se Vipavke malo približale, ampak 
so naše košarkarice zdržale nalet 
in na koncu zasluženo slavile za 
7 točk. Tretje mesto so si priigrale 
učenke iz Nazarij.

Slovesno podelitev medalj 
in pokalov je počastila tudi 
naša uspešna košarkarska 
reprezentantka do 18. leta starosti 
Špela Brecelj. Špela je naša bivša 
učenka in dolgoletna igralka 

KK Vipava. Sedaj igra košarko v 
Mariboru.

Naslov državnih prvakinj so si z 
odličnimi predstavami priborile: 
Bistra Ceket, Aida Uka, Veronika 
Ferjančič, Metka Likar, Lana 
Terčelj, Ela Kodelja, Zala Terčelj, 
Kaja Turk, Zala Tratnik, Jana 
Ferjančič, Nina Likar in Vida 
Škrlj pod vodstvom mentorja in 
trenerja Gregorja Zagorca.

Osvojeni 1. in 2. mesto 
dokazujeta, da se v Vipavski 
dolini igra zelo dobra ženska 
košarka v mlajših kategorijah.

Rezultati tekem, polfinale:
OŠ Tabor I Maribor : OŠ Šturje 

29:37 (3:16, 21:3, 5:18)
OŠ Nazarje : OŠ Draga Bajca 

Vipava 21:26 (9:2, 5:17, 7:7)
Tekma za 3. mesto:
OŠ Tabor I Maribor: OŠ Nazarje 

22:28 (5:12, 9:2, 8:14)
Finale
OŠ Šturje : OŠ Draga Bajca 

Vipava 33:26 (19:6, 8:9, 6:11)
Gregor Zagorc, mentor učenk 

OŠ Šturje
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Prav zaradi tega je zelo prisrčno 
spet srečati sošolce iz osnovne 
šole - po petdesetih letih od konca 
osemletke - od valete.

Letošnjo zadnjo soboto v 
maju se nas je zbralo štirideset 
v hotelu – bivši Planiki. Štirje 
letniki smo takrat zaključili in 
okrog 120 nas je neslo domov 
zaključno spričevalo. Od nas so se 

takrat poslovili razredniki Pavel 
Bogataj, Danica Lavrenčič, Zofija 
Gregorc ter Milena Vidmar.

Tokrat smo se srečali prvič v 
petletnem ciklusu brez prisotnosti 
kakega od njih. Miljana, kot 
najbolj vešča organizacije, in 
tudi že v zasluženem pokoju, 
je pripravila vse potrebno za 
dobro počutje v hotelu, kjer smo 

se že srečali pred 25-imi leti. Še 
vedno smo v dobri kondiciji, 
smo ugotovili tisti, ki smo se 
srečali. Večji del uživa zasluženo 
pokojnino. Nekateri študentje 
pa še čakamo na dopolnjena leta 
dela, ker stari smo že dovolj.

Tudi zaplesali smo ob glasbi, ki 
je v naši mladosti polnila plesišča. 
Najbolj je odmevala 'pesem z juga', 
ko smo bili še v isti državi.

Na druženju smo pregledali 
fotografije iz časov šole ter druženj 
ob obletnicah. Zaključili smo z 
željo, da se pogosteje srečamo, 
ker na vsakem srečanju bo manj 
najboljših.         Aleš Brecelj
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ODPIRALNI ČAS:
pon - pet: 8:00 - 17:00

sob: 8:00 - 12:00

AKCIJA - 40%!Spoštovani kupci vrtnega centra Kalia.

Obveščamo vas, da bo trgovina zaradi obnove 
in preureditve zaprta od 17. julija naprej, zato 
objavljamo veliko razprodajo celotnega zelenega 
programa. 

Na sadike zelenjave, cvetic, zelišč, kakor tudi 
okrasnih grmovnic, dreves, vrtnic ipd. dajemo poleg 
posezonskega, še dodatni, "obnovitveni" popust v 
višini 40 %.

Ob tem se vam zahvaljujemo za vašo desetletno 
zvestobo ter vas naprošamo za razumevanje.

Že  sedaj  pa vabljeni v prenovljeni, ter s svežo jesensko 
zalogo napolnjeni Vrtni center Ajdovščina !

Želimo vam obilen pridelek ter lepo poletje !

P.S.: Zalivajte zjutraj, ne zvečer...

Po 50 letih valete ajdovskih osnovnošolcev letnika 1958
Več vzrokov je, da gremo vsak po svoji poti v življenju, kot pa tistih, ki nas združujejo. Elektronski mediji nam hitro približajo znanca, pa tudi prijatelja, a je ta 

bližina hladna, brez duše. Bolje je srečati kolega, sošolca, znanca za kratek čas v živo, da si lahko sežeta v roke in skupaj spijeta kako pijačo ter se pogovorita, kot 
pa vsak dan preko Facebooka, Whatsappa in drugih medijev izmenjati številne 'modrosti' in fotografije iz okolice.

Tradicionalno 
rogoviljenje pri Darku

Po letu dni smo se 19. maja 
popoldne spet srečali na 
tradicionalnem rogoviljenju 
(starem kmečkem običaju) pri 
Darku Rosi, da poskrbimo za 
zračenje zemlje in s tem tudi za 
kvalitetno in bogato letino. Po 
toplem sprejemu in dobrodošlici 
smo zavihali rokave in poprijeli za 
rogovile (rogačko). Zbrali smo se 

v vinogradu, ki leži na zgornji legi 
Kunovice (po domače Kjenovce), 
visoko nad Pasjim repom, ki je 
najboljša lega za avtohtono sorto 
zelen. Med rogoviljenjem nismo 
bili žejni, na koncu pa smo se tudi 
podkrepili. Darko pravi, da drugo 
leto spet računa na nas.

Klemen K.


